
ششنکتهبرایمولدسازیداراییها
مهدینصرتی- یکی از محورهای مهم در اصلاح ســاختار بودجه، مولدســازی دارایی های 
دولت است.  با توجه به بررسی تجربیات جهانی و همچنین ملاحظات و تجربیات داخلی، نکات 

اساسی زیر را در این خصوص باید در نظر گرفت:
۱. طراحی ســاختار انگیزشی: مهم ترین نکته این اســت که باید ساختار انگیزشی مناسبی 
برای تصمیم گیران بخش های دولتی ایجاد شــود.در غیر این صورت  با قانون، بخشــنامه و 
ســامانه و از این قبیل، نمی توان به نتیجه مطلوبی رســید. این انگیزه ها می توانند به صورت 
تشــویقی یا تنبیهی باشند. به طور مثال در کشــورهای انگلیس و نیوزیلند برای سرمایه ها و 
دارایی های دولتی، هزینه ســرمایه در نظر گرفته و اعمال می شود که باعث می شود مالکان 
دارایی ها با هزینه نگهداری اموال مواجه شوند و لذا انگیزه داشته باشند که از دارایی های خود 
بهتر اســتفاده کنند.۲. دسترسی عمومی به سامانه سادا: در حال حاضر دسترسی به سامانه 
جامع اموال دســتگاه های اجرایی )سادا( حالت محرمانه دارد. پیشنهاد می شود دسترسی به 
این سامانه برای عموم مردم میسر شــود. آن گونه که در گزارش مراجع بین المللی از جمله 
صندوق بین المللی پول اشــاره شــده اســت، یکی از فواید و مزایای اطلاع از میزان اموال و 
دارایی های عمومی این اســت که وقتی عموم مردم از حجم دارایی ها آگاه شوند، فشار افکار 
عمومی و رســانه ها برای اســتفاده از این دارایی ها، بخش دولتی را ناگزیر به مولدسازی آنها 
می کند. همچنین می توان از ایده های مردمی و بخش غیردولتی استفاده کرد.۳. ارزش گذاری 
و فرآیند مشــارکت: بدیهی است که مولدســازی دارایی ها باید با استفاده از مشارکت بخش 
خصوصی صورت گیرد و اســتفاده از مدل های مشــارکت عمومی-خصوصی )PPP( در این 
خصوص می تواند راهگشا باشد. البته برای این منظور الزاماتی مورد نیاز است؛ از جمله اینکه 
باید بتوان فرآیند مشــارکت را طراحی و برای مولدسازی ارزش گذاری کرد. در این خصوص 
از الگوهای ارزندگی )VfM(۱ می توان بهره برد که ضمن حفظ و افزایش ارزش دارایی های 
عمومی، برای مشــارکت بخش خصوصی نیز جذابیت ایجاد کند.۴. شــروع از جزء به کل: از 
آنجا که تجربه مولدسازی تجربه جدیدی در کشور است، بنابراین ابعاد پیچیده و ناشناخته ای 
دارد. دولت به جای اینکه منتظر تدوین قوانین و تکمیل ســامانه ها و احصای تمام دارایی ها 
باشد، می تواند کار را به صورت پایلوت شروع کند. از این رو پیشنهاد می شود شروع کار ابتدا 
به صورت موردی یا پروژه ای باشــد و پس از اجرا و ارزیابی از پروژه های انجام شــده، به سایر 
موارد نیز تعمیم یابد. باید به خاطر داشــت که طولانی ترین ســفرها هم با اولین قدم ها آغاز 
می شــود.۵. توجه به توسعه پایدار: هرگونه مولدســازی دارایی های عمومی باید با تمرکز بر 
توسعه پایدار باشد. به عنوان یک مثال بسیار بد از مولدسازی دارایی ها می توان به تجربه اخیر 
شیلات اشاره کرد. طی سال های گذشته، بخش شیلات احتمالا با این دید که باید از دریاهای 
جنوب به عنوان یک دارایی عمومی درآمد کســب کرد، امتیازاتی را به شــرکت های ایرانی و 
چینی برای ماهیگیری به ســبک ترال )کف روبی( واگذار کرد. این اقدام کوته بینانه هرچند 
درآمدهایــی را برای بخش عمومی ایجاد می کرد، اما به قیمت نابودی ذخایر آبزیان دریاهای 
جنوب بود. مولدســازی دارایی ها، باید با یک نگاه بلندمدت و با آینده نگری و در یک کلام با 
توسعه پایدار همراه باشــد.۶. عدم نیاز به قانون و تشکیلات جدید: به اندازه کافی قانون و 
دســتگاه متولی برای انجام این کار و هرکار دیگری در کشــور وجود دارد. دولت باید عزم 

واقعی داشته باشد و کار را شروع کند.
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طرح یک فوریتی بــا امضای ۵۷ 
نماینده خبرســاز شــده و سر و 
پا کرده اســت،  صدای زیادی به 
طرح رفع انحصار زبان انگلیســی 
از نظام آموزشــی کشور. بر اساس 
آن آموزش زبان انگلیسی از برنامه 
مدارس حــذف و اختیاری اعلام 
شــده و دانش آمــوزان می توانند 
چینی،  از جملــه  زبان هــا  دیگر 
آلمانی، روســی و فرانسوی را یاد 

بگیرند.
برترین هــا: طــرح یــک فوریتی 
با امضــای ۵۷ نماینده خبرســاز 
شــده و ســر و صدای زیادی به 
پا کرده اســت، طرح رفع انحصار 
آموزشی  نظام  از  انگلیســی  زبان 
کشــور. بر اساس آن آموزش زبان 
انگلیسی از برنامه مدارس حذف و 
اختیاری اعلام شده و دانش آموزان 
از جمله  زبان ها  می توانند دیگــر 
چینی، آلمانی، روسی و فرانسوی 

را یاد بگیرند.
ایــن طــرح آموزش  بر اســاس 
برنامه مدارس  از  انگلیســی  زبان  
حــذف و اختیــاری اعلام شــده 
و دانش آمــوزان بــرای یادگیری 
آزاد  به آموزشــگاه های  می توانند 
مراجعــه کنند. بــه اعتقاد برخی 
نمایندگان مجلس، هم اکنون زبان 
انگلیسی در مدارس اجباری است 
و در این میان برخی دانش آموزان 
علاقه ای به تحصیل در دانشــگاه 
را ندارند بنابرایــن اجبار در زبان 
انگلیســی می توانــد در ضعــف 
تحصیل این گروه از دانش آموزان 

تأثیرگذار باشد.
کردند  اعلام  نمایندگان  همچنین 
دانش آموزانــی که با هدف مهارت 
آموزی و ورود ســریع به بازار کار 
شــاخه های  در  تحصیل  مســیر 
را  فنی وحرفــه ای  و  کارودانــش 
نظر می رســد  به   کردند،  انتخاب 
ضرورتی به یادگیری زبان نداشته 
نمایندگان  این  بر  باشــند. علاوه 
در بندی از این طرح آورده اند، از 
تاریخ تصویــب این قانون آموزش 
و پرورش مکلف است آموزش های 
این قانون و  زبان های موضوعــی 
زبان انگلیســی را صرفاً از طریق 

آموزشــگاه های آزاد تحت نظارت 
آن وزارتخانــه و حداکثــر معادل 
سه ســال تحصیلی منحصراً برای 
دانش آمــوزان مقطع دبیرســتان 

ارائه کند.
در مناطــق دورافتــاده و محروم 
که به هیچ عنوان امکان برقراری 
آموزشگاه های آزاد و ارائه آموزش 
در همه زبان های مورد تأیید فراهم 
نیست، آموزش و پرورش می تواند 
با همکاری یکی از دانشــگاه های 
مجری طرح و با توجه به تقاضای 
آموزش  امکان  دانش آموزان  غالب 
فشــرده یک یا دو زبان فقط برای 
دانش آموزان شــاخه نظری اقدام 

کند.
طراحان این طرح معتقدند اجرایی 
شدن آن باعث می یشود راه برای 
آموزش ســایر زبان ها هموار شود. 
این طرح ناپخته و در ســطح یک 
ایده است مه نیاز به چکش کاری 
دارد. همچیــن ایــن موضــوع را 
مطرح کرده اند تا ببینند واکنش 

افکار عمومی چه خواهد بود.
ابطحی یکی از طراحان این طرح 
می گویــد: با ارایه این طرح بعضی 
زبان  معلمــان  ویژه  بــه  معلمان 
انگلیســی احساس نگرانی کردند. 
اما باید بگویم اصلا به دبنال حذف 

زبان انگلیسی نیستیم.
وحدتی، عضو کمیسیون اجتماعی 
و موافق این طرح گفت که با همه 
مســائل نباید انحصــاری برخورد 
کــرد. اینکه تنها زبان انگلیســی 
زبــان در مدارس تدریس شــود 
راه سواســتفاده بسیاری را هموار 
می کند. چند زبانــی بودن دانش 
آمــوزان راه شــکوفایی علــم را 
فراهم می کند. اجــرای این طرح 

هزینه مضاعــف برای خانواده ها و 
آموزش و پرورش را به دبنال دارد 
و باید گفت هر حرکتی هزینه های 
خــودش را دارد و اگــر خواهان 
از انحصار تک زبانی  بیرون آمدن 
هســتیم باید هزینه آن را تحمل 
کنیــم تا در کنار آن از مزایای آن 

بهره ببریم.
نویــد ادهــم، دبیر شــوای عالی 
آموزش و پــرورش در واکنش به 
این طرح گفت: ما نمی دانیم دقیقا 
این طرح چیست، اما در بسیاری 
اتز استان های محروم ما آموزشگاه 
زبان نداریم و باید درباره این طرح 

شفاف سازی شود.
اسبق  معاون  ســحرخیز،  ابراهیم 
آموزش متوســطه وزارت آموزش 
و پرورش به آســیب شناسی این 
طرح پرداخت و در این باره گفت: 
طرح حذف آموزش زبان انگلیسی 
از برنامه مــدارس، طرح پخته ای 
به  نیســت و آســیب های جدی 
همــراه دارد. از نمایندگانــی که 
برخــی در کمیســیون آمــوزش 
هستند و سبقه آموزش و پرورشی 
دارند تعجــب می کنم! وی افزود: 
با عدالت آموزشــی در  این طرح 
تعارض اســت و به نظر می رســد 
پشــت این قصه یک گروه منفعت 
طلب که دستی در آموزشگاه های 

زبان دارند ایستاده اند.
ســلیمی دبیر کمیسیون آموزش 
و تحقیقــات مجلــس در واکنش 
به برخــی نگرانی ها دربــاره این 
انحصار  ما  بحــث  طرح می گوید: 
نیســت چه کســی گفته حذف 
زبــان انگلیســی؟ ما بــه دانش 
آموزان تحمیل می کنیم که فقط 
باید زبان انگلیســی یــاد بگیرند. 

حــالا می خواهیم با این طرح این 
انحصــار را برداریم. شــاید دانش 
آمــوزی بخواهــد زبان روســی، 
با فرانســه یاد بگیرد چرا  آلمانی 

فقط انگلیسی؟
کوتاهی  متعقدند  طــرح  طرحان 
آمــوزش و پــرورش بــوده کــه 
نتوانسته تاکنون زیان های آلمانی، 
فرانســه و روســی را در مدارس 
تدریــس کنــد؛ و اگــر آموزش 
مدارس  در  مختلــف  زبان هــای 
بود، حتی آن ها می توانستند  آزاد 
زبان چینی هم یــاد بگیرند. چرا 
زبان چینی در مــدارس تدریس 
نشود؟ آن ها می گویند الان کشور 
چین در حال توســعه است و چرا 
ما باید خودمــان ارا از این بخش 
جهــان محروم کنیــم؟ خیلی از 
ما در چین می گویند  دانشجویان 
بودند می توانستند  بلد  اگر چینی 
ارتباطات علمی راحت تری داسته 
باشند. این نمایندگان اعتقاد دارند 
درست است که زبان علمی دنیا، 
انگلیســی است و شاید ۹۰ درصد 
مایل به یادگیری انگلیسی باشند، 
اما بــرای همان عده محدودی که 
دوســت ندارند می خواهیم عرصه 
یادگیــری زبان های دیگــر را باز 

کنیم.
کارشناســان ضمن هشدار نسبت 
به تبعات ایــن طرح نظیر مدرک 
فروشــی و خروج از دایره عدالت 
آموزشــی می گوینــد: اگــر این 
اتفــاق بیافتد مدرک فروشــی و 
نمــره فروشــی رواج می یابد. در 
زبان سطح  آموزشــگاه های  میان 
کشــور، چنــد آموزشــگاه موفق 
پول های  هرچند  نداریم؛  بیشــتر 
خوبی هم خرج می شود ولی همه 
زبــان آموزان بــه توانمندی لازم 

نمی رسند.
دوباره  کــه  معناســت  بدان  این 
آموزشگاه ها رشد خواهند  مافیای 
کــرد و مــدارس دیگر زیــر بار 
آموزش زبان انگلیســی نمی روند. 
ایــن در حالی اســت کــه زبان 
انگلیسی یکی از مهم ترین دروس 

در مدارس است.

معاون اقتصــادی وزارت اقتصاد با بیان 
اینکه رئیس جمهــور ضرب الاجلی را 
برای بهبود فضای کسب کار دستگاهای 
اجرایی اعلام کرده است، گفت: شاخص 
رقابــت پذیری ایران تنــزل 10 پله ای 
داشته و به رتبه ۹۹ در بین ۱۴۱ کشور 

رسیده است.
محمدعلــی دهقان دهنــوی امروز در 
نشســت خبری بــا ارائه گزارشــی از 
اقدامات صــورت گرفته پیرامون بهبود 
محیط کسب و کار، گفت: سال گذشته 
سال سختی برای اقتصاد ایران بود و در 
این سال نوسانات و تلاطم هایی داشتیم 
که باعث شد شــرایط اقتصادی کشور 

مناسب نباشد.
اقتصــاد  وزارت  اقتصــادی  معــاون 
اظهارداشــت: در این فضــا توانمندی 
فعالان اقتصادی کاهــش می یابد و در 
شاخص های جهانی نیز ۱۰ رتبه جایگاه 
کشــور تنزل کرد و به رتبه ۹۹ در بین 

۱۴۱ کشور رسید.
دهقان دهنوی ادامه داد: بررســی ها با 
جمع آوری اطلاعات از بخش خصوصی 
صــورت می گیرد و فعــالان این حوزه 
پاسخ هایی دادند که نشــان داد کارها 
با ســختی بیشــتری همراه شد و رتبه 
جهانی کشور تنزل پیدا کرد. از سویی 
نیز دســتگاه های متولی در این بخش 
اقدامات موثری نداشــتند و برخی نیز 
توســط بانک جهانی مورد پذیرش قرار 
نگرفت. مجموع اینها شــرایط خوبی را 
در سال گذشــته رقم نزد ولی در سال 

۹۸ روندها تغییر یافت.
وی تاکیــد کرد: گــزارش اخیر بخش 
خصوصی در این زمینه نشــان داد که 
فضای کسب و کار در بهار ۹۸ به ۶.۱۷ 
و در تابستان به ۶.۰۷ بهبود یافت. فضا 
به سمت مطلوب تر شدن پیش می رود 
ولی هنوز به شرایط مناسب نرسیده ایم.

اقتصاد تصریح  وزیــر  اقتصادی  معاون 
کرد: تمام دســتگاه  ها در همه بخش ها 
باید تلاش کنند تا شرایط کسب و کار 
کشور بهتر شود و در این زمینه نیازمند 
پویش ملی هســتیم. در وزارت اقتصاد 
یک حرکت مســتمر و پایه ای داریم و 
درگاه ملی مجوزهای کســب و کار را 

ایجاد کردیم.

وی خاطرنشــان کــرد: با بهتر شــدن 
شــرایط کار، تمامی مجوزها در درگاه 
ملی کســب و کار وارد خواهند شــد و 
تمامــی کارها از این ســامانه پیگیری 
خواهد شــد. اصناف در حال حاضر از 
طریق ســامانه مجوزها را درخواســت 
می دهند و ۵۵ درصــد مجوزهای این 
بخــش  در قالب ســامانه درخواســت 
و دنبــال می شــود؛ اگر کســی یکبار 
اطلاعات خود را در سامانه وارد کند، تا 
زمانی که شرایط تغییر نکند، اطلاعات 

در سامانه موجود است. 
ë  صدور کد یکتا برای صدور 

مجوزها در آینده 
معاون وزیر اقتصــاد به صدور کد یکتا 
برای صدور مجوزها در آینده خبر داد و 
گفت: اینها از اهدافی است که در سامانه 
به صورت مستمر دنبال می شود؛ البته 
تاکنون برخی دستگاه ها همکاری لازم 
را نداشته اند و باید حساسیت نسبت به 
این موضوع ایجاد شــود. دستگاه هایی 
ماننــد وزارت بهداشــت، وزارت علوم، 
سازمان استخدامی، شهرداری تهران و 
سایر شهرها و سازمان برنامه هنوز گام 
های مناسبی در بارگذاری اطلاعات در 
ســامانه نداشته اند؛ با این حال، تاکنون 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار اســتعلام در 
سامانه درج شده و ۲۶۹ هزار درخواست 
مجوز شده که ۱۱۱ هزار مورد آن صادر 
شده اســت.دهقان دهنوی خاطرنشان 
کرد: برای امســال یک اقــدام ضربتی 
اضافه شده و دســتور وزیر را پیگیری 
کردیــم؛ گمــرک و ســازمان مالیاتی 
محل مراجعات بســیار زیادی از سوی 
مردم است و با اســتقرار تیمی در این 
دو بخش، مشــکلات مردم را بررســی 
کردیم؛ جمع بندی در قالب دو دستور 
وزیر به روســای این دو سازمان ابلاغ 
شــد و تکالیفی به مــدت ۹۰ روز ارایه 
شد؛ اولین اقدام در ســازمان مالیاتی، 
بهبود در فرایند ثبــت نام مودیان بود 
و همچنین در بازرســی ها نیز سازمان 
مالیاتی به اطلاعات موجود استناد کند.

وی افزود: اقدام بعدی در بخش مالیات 
اجــرای ماده ۱۸۶ قانــون مالیات های 
مســتقیم بود کــه در ادارات مختلف 
رویه هــای گوناگــون وجود داشــت و 

خواســتیم تمامی بخشنامه ها در قالب 
یک شیوه نامه واحد ابلاغ شود که البته 
هنوز ارایه نشده اســت؛ درباره مالیات 
نقل و انتقال املاک نیز خواســتیم که 
وقتی ســند در دفتر اســناد رسمی در 
حال انتقال اســت، اســتعلام مالیاتی 

صورت گیرد و پرداخت صورت گیرد.
ë  ضرب الاجل رئیس جمهور برای 

بهبود فضای کسب کار دستگاهای 
اجرایی

معاون وزیــر اقتصاد ادامــه داد: اقدام 
دیگر در بخــش مالیــات الکترونیکی 
شــدن ابلاغ بدهی و پرداخت قســطی 
مالیات بود که در اســتان قــم و اداره 
کل غرب تهران در حال انجام اســت؛ 
مفاصاحساب  آسان  ســازی  دیگر  اقدام 
مالیاتــی به مدت ۴۸ ســاعت بود که 
دنبال شــد؛ بنابرایــن گواهی ثبت نام 
ارزش افــزوده دائمی شــد و دیگر نیاز 
به مراجعات بعدی نیســت. مورد بعدی 
تعداد بخشــنامه ها بود که خواســتیم 
تنقیح قوانین انجام شود و تاکنون هزار 
و ۶۹۹ قانون از مجمــوع هزار و ۹۹۲ 

قانون بررسی شده است.
دهقان دهنوی اظهارداشــت: در بخش 
گمرک نیز ۵ بهبود در فرایندها خواسته 
شده بود که اولین مورد در اظهارنامه ها 
بود که شرایط ثبت آن تسهیل شود که 
۱۲ روز مهلت بــرای بهبود این فرایند 
باقی اســت. بند دوم درباره سهولت در 
ارزش گذاری کالاهای اساســی بود که 
۴۲ روز زمــان برای انجــام دارد. گام 
تا  اختصاصی  انبارهــای  پذیرش  دیگر 
۵۰ کیلومتر بود و بند دیگر شفافیت در 
اعلام نرخ های انبارداری بود که انجام 
شد. در بخش دیگر تسهیل برای کسب 
و کارهای کوچک بود که ۴۲ روز زمان 
برای نهایی شــدن دارد. تاکنون ۲۶۷ 
شــرکت متوســط و کوچک شناسایی 
شــده که امور گمرکی آنها با سهولت 

بیشتری انجام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در مکاتبه با رئیس 
جمهور خواستیم دستگاه ها را نسبت به 
انجام اقداماتی برای بهبود محیط کسب 
و کار ملــزم کنند و ایــن مهلت تا ۱۵ 

مهرماه پایان یافت.
ë  شاخص ادراک فساد ۸ رتبه 

بدتر شد
وی تاکیــد کــرد: از همه دســتگاه ها 
خواســتیم که به پویش بهبود محیط 
کســب و کار بپیوندند. در سازمان غذا 
و دارو و سازمان تامین اجتماعی نقاط 
قابــل بهبود فراوانی وجود دارد که باید 
پیگیری شوند. به صورت کلی اقدامات 
وزارت اقتصاد در بهبود محیط کســب 

و کار دنبال خواهد شــد و دســتگاه ها 
نیز باید با صــدور ابلاغیه هایی، تلاش 
برای بهبود محیط کسب و کار را نشان 

دهند.
معاون وزیر اقتصاد در پاســخ به سوالی 
درباره شــاخص فساد، با اشاره به تنزل 
رتبه کشور از رتبه ۱۳۰ به ۱۳۸ گفت: 
البته این شاخص ها با روش هایی انجام 
می شــود که برخی ملاحظــات را در 

کشورها در نظر نمی گیرد.
دهقان تصریــح کرد: درباره بانک ها که 
خدمات اعتباری به مردم ارایه می کنند 
در قالب سامانه مجوزها قرار نمی گیرد 
ولی بیمه ها برای فعالیت و نمایندگی ها 
باید به این ســامانه متصل باشند؛ البته 
تســهیل در ارائه تســهیلات بانکی از 
طریق اصلاح نظــام بانکی می تواند در 
بهبود شرایط کســب و کار موثر باشد؛ 
اقدامــات خوبی در این زمینه توســط 

معاونت بانک و بیمه دنبال شده است.
وی درباره فعالیت هیات مقررات زدایی 
با اشاره به شناسایی قوانین مخل کسب 
و کار گفت: این کار به صورت مســتمر 
انجــام می شــود و البته در جلســات 
تخصصی دقت بالایی باید انجام شــود 
و تاکنــون ۶۰۰ مجــوز اضافــه حذف 
شده است. درباره رشد اقتصادی هنوز 
گزارش رسمی نداریم ولی برخی علائم 
نشان می دهد رشد اقتصادی در بخش 
غیرنفتی در ســال جاری بهبود خواهد 

داشت.
معاون وزیر اقتصاد بیان داشــت: برای 
بهبود شــرایط نظام تامین مالی کشور 
برنامه هایی داریم کــه در این حوزه از 
طریــق بانک ها، بازار ســرمایه و منابع 
مردمــی می تــوان اقدام کــرد. درباره 
صندوق ودیعه مسکن که وزارت اقتصاد 
پیشــنهاد کرده بود در حال بررسی در 
دســتگاه های دیگر است. فکر نمی کنم 
مشــکل خاصی در مورد مباحث فقهی 

داشته باشد.
دهقانی دربــاره برنامه حمایت از تولید 
و رشــد اقتصادی با اشــاره بــه ارائه 
پیشنهاداتی به دولت، گفت: پیش نویس 
برنامه هــای عملیاتی نیز تدوین و برای 
ارائه به دســتگاه ها آماده است، چیزی 
که دنبال می شــود این است که منابع 
کشــور به بخش هایی برود که رشــد 
ایجــاد کند. در بخش ارزهای دیجیتال 
نیــز وزارت اقتصــاد حمایت هایــی را 
داشته اســت؛ البته در بخش ماینینگ 
که باید در قالب یک صنعت دیده شود 
و در چارچوب مجوزها و مقررات کشور 

دنبال شود.

 گزارش  گزارش

درمدارسبهجایزبانانگلیسی،چینییادبگیرید تنزل۱۰پلهایشاخصرقابتپذیری
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موافقتنمایندگانباالحاقیکتبصره
بهقانونمبارزهباپولشویی

نمایندگان با الحاق یک تبصره به ماده ۶ قانون مبارزه 
با پولشویی  موافقت کرده و جزئیات آن را برای بررسی 
بیشتر به کمیســیون قضایی و  حقوقی مجلس ارجاع 
دادند. بنابر ماده واحده این لایحه؛ نهادها و دستگاه های 
اجرایی )موضوع مــواد   )۵( و )۶(( مانند بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، بیمه مرکزی  جمهوری اسلامی 
ایران، ســازمان بورس و اوراق بهــادار، وزارت  صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت کشــور، سازمان ثبت اسناد و 
املاک  کشور، ســازمان حسابرسی، جامعه حسابداران 
رســمی، کانون وکلای  دادگســتری، ســازمان نظام 
پزشکی، سازمان نظام مهندســی، کانون  کارشناسان 
رسمی دادگستری و مرکز امور مشاوران حقوقی، وکلا 
و  کارشناســان قوه قضاییه که مطابق قوانین و مقررات 
بر عملکرد  اشخاص مشمول نظارت می کنند، مکلفند 
علاوه بر انجام تکالیف اجرایی  مقرر در این قانون، قانون 
تأمین مالی تروریســم و مقررات مربوط به  آن، تکلیف 
نظارتی خود را نســبت به عملکرد این اشــخاص در 
 چهارچوب قوانین و مقررات مذکور به نحو مؤثر معمول 
دارند. بر این اساس نهادها و دستگاه های یادشده موظف 
هســتند در صورت  شناســایی تخلف یا جرم، حسب 
مورد نسبت به برخورد یا اعلام آن به  مراجع قضایی و 
غیرقضایی صالح اقدام نمایند. این لایحه در کمیسیون 

حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی رد شده  بود. 

  حسن نوروزی سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی 
در مخالفت با ایــن  الحاقیه گفت: دولت در این لایحه 
عنــوان نظارت موثر را به کار بــرده و  گفته که نهادها 
نظارت موثر به عمل آورند، معنای این عبارت چیست؛ 
 نظارت موثر یک ابهام اســت؛ عــلاوه بر این نهادهایی 
موظف به گزارش  شــده اند، این در شرایطی است که 
آیین قانون مبارزه با پولشویی ۴۹  ماده دارد و در مواد 
آیین نامه این قانون این موارد ذکر شــده است. دولت 
 حتی یک بــار آیین نامه این قانــون را مطالعه نکرده 
است. وی خطاب به مسعود پزشکیان که ریاست جلسه 
علنی را بر عهده  داشت، گفت: به وزارت اقتصاد بگویید 
از تاریخ خرداد ماه ســال ۹۷ که  این قانون به تصویب 
رسیده اســت، چند مورد تخلف پولشویی را  شناسایی 
کرده است، چرا مجلس را اذیت می کنید، چرا ما را به 

جان  یکدیگر می اندازید. 

ســید امیر حســین قاضی زاده هاشــمی عضو هیئت 
رئیســه مجلس درباره  طرح دولت برای تأمین مسکن 
کارمندان جوانِ تازه اســتخدام شــده، گفت:  ارائه این 
طرح ها از ســوی رئیس جمهــور، به معنای ســر کار 

گذاشتن  مردم است. 
حسین قاضی زاده هاشمی در خصوص طرح اختصاص 
۱۵ درصد از  حقوق کارمندان به تامین مسکن اقساطی، 
گفت: این طرح خرداد ماه  ســال جاری در نامه ای به 
رئیس جمهور و وزیر راه و شهرســازی ارائه  شد، آقای 
واعظی هم با من تماس گرفتند و قول پیگیری دادند. 

وی افزود: متاســفانه این طرح تنزل داده شد به تامین 
مســکن برای  کارمندان جدید دولت، بر این اساس اگر 
طرح تامین مســکن اقســاطی  برای کارمندان جدید 
دولت اجرایی شود سالانه ۴۰ هزار خانه جدید  ساخته 

خواهد شــد که تحولی در بازار مسکن ایجاد نمی کند. 
این در حالی  اســت که ما در طرح مسکن اقساطی به 
دنبال ساخت یک میلیون مسکن  در سال بودیم که می 
توانســت تحول اساسی در بازار مسکن و اشتغال  ایجاد 
کند. عضو هیئت رئیسه مجلس درباره طرح دولت برای 
تأمین مســکن  کارمندان جوان تازه اســتخدام شده و 
تأمین مسکن ارزان از ســوی  شهرداری ها، گفت: ارائه 
ایــن طرح ها از ســوی رئیس جمهور، به معنای  ســر 
کار گذاشتن مردم است. قاضی زاده هاشمی ادامه داد: 
علاوه بر این در راستای ساماندهی  وضعیت بازار اجاره 
مسکن طرحی برای ایجاد شــرکت های اجاره  دهنده 
مســکن، انعقاد قراردادهای ۵ ساله و شناسایی کیفیت 
واحدهای  مســکونی از طریق ســتاره دار شدن واحد 
مسکونی به دولت ارائه شــد. وی تاکید کرد: دولت در 
راســتای اجرای این طرح نیز هیچ اقدامی انجام  نداد و 
»طرح وام اجاره« را ارائه داد که در واقع یارانه ای برای 
 ثروتمندان و صاحب خانه ها بود و در عمل نیز اجرایی 
نشد. عضو هیئت رئیسه مجلس تاکید کرد: دولت اراده 
ای برای ساماندهی  بازار مسکن ندارد و اقدام عملی در 
این راســتا انجام نداده است زیرا نه  تنها به طرح هایی 
که کارشناســان ارائه می کنند توجهی نمی کند بلکه 
 وزارت راه و شهرســازی طرح قوی و کار آمدی را نیز 

ارائه نمی دهد. 

قاضیزادههاشمی:

طرحرئیسجمهوربرایتامینمسکن،سرکارگذاشتنمردماست

عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشــور با بیان اینکه تورم و 
مشکلات  معیشتی در افزایش آسیب های اجتماعی کشور 
نقش داشته اند از رســانه ها  خواست در این زمینه کمک 

کنند. 
وزیر کشــور در پاســخ به سوال ملی ســمیه محمودی 
نماینده شهرضا در  مجلس شورای اسلامی مبنی بر دلایل 
عدم برنامه ریزی لازم برای  کاهش آســیب های اجتماعی 
از سوی وزارت کشــور گفت: زیرساخت های  اجتماعی به 
صــورت کلان در گزارش های مختلف خدمت مقام معظم 
 رهبری و رئیس جمهور در ســال 93 ارائه شد که تاکنون 

برای بررسی  این موضوع 7 جلسه برپا شده است. 
وی افزود: این جلسات مسیر ریل گذاری به منظور حصول 
درک  مشــترک برای همگان و ایجاد نگاهی استراتژیک 
برای کاهش آسیب های  اجتماعی در حوزه های ساختاری، 

مدیریتی و عملکردی شده است. 
وزیر کشــور اظهار داشــت: 5 موضوع مواد مخدر، طلاق، 
حاشیه نشینی،  مناطق بحرانی و مفاسد اجتماعی به عنوان 
اولویت های کاهش  آســیب های  اجتماعی انتخاب و سند 
ملــی با زمان بندی مناســب و رتبه بندی مناطق  مختلف 
شکل گرفته و چند دستگاه مسئول و چند دستگاه معین 

و چند  دستگاه همکار در حال انجام وظایف هستند. 
رحمانی فضلی گفت: با توجه به اهمیت تعیین ســاختار 
مســئولیت شــورای  اجتماعی باید شــکلی جدید شکل 
می گرفت که رئیس جمهور بر همین  اســاس رئیس این 
شــورا شدند، در حالی که پیش از آن بنده مسئولیت این 
 شــورا را برعهده داشتم اما در ساختار جدید جانشین این 

شورا هستم. 
وی ادامــه داد: با تصویب وظایف و مســئولیت ها، توزیع 
کارها انجام شد  و شــورای اجتماعی با دریافت اعتبارات 

جدید، اقداماتش را پیش برد. 
وزیر کشــور اظهار داشــت: مواد مخدر به عنوان یکی از 
موضوعات  مهم آسیب شناســانه با توجه به تاکیدات مقام 
معظم رهبری در دســتورکار  و اولویــت ویژه قرار گرفت 
و قرار شــد با انجام وظایف در این بخش،  شــاهد کاهش 
دیگر مشکلات آسیب های اجتماعی نظیر سرقت و طلاق 

 باشیم. 

رحمانــی فضلی تصریح کرد: در حــوزه مواد مخدر و در 
بخش کشــفیات،  درمان و پیشــگیری و اجتماعی شدن 

مبارزه با مواد مخدر همزمان دنبال  شده است. 
وی گفت: استفاده از ظرفیت  NGOها تاکنون در بخش 

پیشگیری مواد  مخدر دو برابر شده است. 
وزیر کشــور اظهار داشــت: راه اندازی 602 مرکز مشاوره 
خانواده و به  کارگیری 930 مشــاور و 142 مرکز ملاقات 
فرزندان طلاق با  والدینشــان و همچنیــن ایجاد 4900 
کارگاه پیش از ازدواج بخشی از  اقدامات لازم برای کاهش 

آسیب های اجتماعی بوده است. 
رحمانی فضلی تصریح کرد: در بحث طلاق توانســته ایم 
مانع از رشــد  فزاینده طلاق در کشور شویم. این در حالی 
است که در سال جاری و  برخی استان ها به مرحله کاهش 
در طلاق رسیده و در برخی دیگر از  استان ها این موضوع 

متوقف شده است. 

وی ادامــه داد: با همکاری ناجا و ســتاد مبــارزه با مواد 
مخدر بیــش از 22  هزار نفر از معتادان مناطق شــوش، 
هرندی و مولوی دســتگیر شده و   180 باب منزل و 671 
اتاق توزیع کننده مواد مخدر پلمب شده و 12  هزار واحد 

آموزشی اطراف آنها نیز پاکسازی شده است
وزیر کشور اظهار داشت: شاهد 427 درصدی در طرح های 

کارآفرینی  در مسیر مبارزه با مواد مخدر هستیم. 
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: در 22 استان کشور 135 
دفتر  تســهیل گری در حواشی شهرها تاسیس شده است 
که در 2180 محله این  دفاتر توسط مردم اداره می شوند. 
وی تصریــح کــرد: در حــوزه آسیب شناســی و تعیین 
اولویت ها مداخلات  لازم از ســوی نهادها و دســتگاه های 

ذیربط صورت گرفته است. 
وزیر کشــور اظهار داشت: تاکنون 855 جلسه با نهادهای 
محلی برگزار  شده که 5000 جلسه با موضوع پیشگیری 
در محــلات بوده و 28 هزار  نفر در آن نشســت ها حضور 

داشتند. 
رحمانــی فضلی تصریح کرد: اولویــت پنجم مقام معظم 
رهبری در کاهش  آسیب های اجتماعی مربوط به نواحی و 
مناطق کمتر توسعه یافته بوده و  ایشان تاکید داشتند که 
باید در این زمینه اقدامات لازم صورت گیرد که  بر همین 
اساس در 31 شهرستان در تمامی استان های کشور و بر 
مبنای  شاخص های 6گانه ارزش گذاری لازم صورت گرفته 
و از هر اســتان  یک شهرستان انتخاب و به صورت پایلوت 

و الگو مجموعه ای از  امکانات مناسب با اولویت های ویژه بر 
عهده مدیران شهرستانی گذاشته  شده است. 

وی ادامه داد: وزارت کشور آمادگی لازم را دارد تا از طرف 
28  دستگاه مســئول به عنوان هماهنگ کننده، گزارشات 
لازم از اقدامات  کاهش آســیب های اجتماعی به مجلس 
ارائه شــده تا بتوانیم تداوم موضــوع  را با کمک یکدیگر 

دنبال کنیم. 
وزیر کشور اظهار داشت: در شورای اجتماعی 28 دستگاه 
اجرایی  حضور دارند که وظیفه سیاست گذاری، هماهنگی 
و نظارت بر عهده این  شوراســت اما دســتگاه ها موظف 
هســتند بر اســاس قانون، کار را دنبال  کرده و این شورا 

فقط باید نظارت کنند. 
رحمانی فضلی اضافه کرد: موضوع آسیب های اجتماعی، 
بینی و بخشــی  اســت و ما شاهد انباشــت این آسیب ها 
از ســال های گذشته هســتیم که  نمی توان با کمک یک 

دستگاه و ظرف مدت زمان محدود آن را از بین  برد. 
وی ادامه داد: اســتانداران مسئولیت شــورای اجتماعی 

استان ها را برعهده  دارند. 
وزیر کشور اظهار داشت: طبق مصوبه قانون برنامه ششم 
توســعه  جلســه ای را در روز گذشــته با موضوع بررسی 
مشکلات زنان سرپرست  خانوار و همچنین حفظ حرمت 

و صیانت از زنان در وزارت کشور  برگزار کردیم. 
رحمانــی فضلی افــزود: بنــا داریم با تعامــل مجلس و 
کمیسیون ها، موضوع  کاهش آســیب های اجتماعی را با 

کمک یکدیگر پیش ببریم. 
وی افزود: تورم، افزایش مشــکلات معیشتی و گرانی در 
افزایش  آسیب های اجتماعی نقش داشته اند، اما رسانه ها 
هم می توانند در کاهش  این آسیب ها نقش بزرگی داشته 

باشند. 
وزیر کشــور در پایان با بیان اینکه هر 6 ماه گزارشــی از 
جلســات کاهش  آســیب های اجتماعی بــه مقام معظم 
رهبری و رئیس جمهور ارســال  می شــود، گفت: گزارش 
جداگانه ای هر سه ماه برای رئیس جمهور  ارسال می کنیم 
و حتی برخی جلســات با حضور رئیس جمهور تشــکیل 

 می شود. 

ابراهیمی:

اصلاحنظامبودجهریزییکضرورتاست

علی ابراهیمی عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای اسلامی 
ضمن  انتقاد از شــیوه بودجه ریزی فعلی کشور گفت: این که تصمیم 
دارند به  کاهش ســهم نفت بپردازنــد و عاقلانه آن را اصلاح کنند، به 
اعتقاد من  کار درســتی است و اگر درست انجام شود، تحول مهمی را 

در اقتصاد  کشور شاهد خواهیم بود. 
ابراهیمی ضمن تاکید بر ضرورت اصلاح ســاختار بودجه ریزی کشور 
 گفت: ما در کشورمان بودجه ریزی به معنای واقعی انجام نمی دهیم 

و  آن چیزی که وجود دارد یک حسابداری بزرگ است. 
وی افزود: در این شــیوه ما درآمدهایمان را محاسبه می کنیم،  منابع 
 درآمد را هم مشخص می کنیم و در نهایت برای آن ها هزینه تعریف 
می  کنیم.  حداکثر با مقداری موازنه دادن میان هزینه های اجرایی و 
طرح  های عمرانی با مشورت دستگاه اجرایی، ردیف هزینه را با درآمد 

تنظیم  کنیم و به آن بودجه ریزی می گوییم. 
نماینده مردم شــازند خاطرنشــان کرد: در حالی که بودجه ریزی به 
 عملیاتی گفته می شــود که منجر به سرمایه گزاری در کشور بشود و 
 چرخ توسعه را به حرکت درآورد. اما آن چیزی که در کشور ما جاری 

 است، به برطرف کردن مسائل روزمره کشور محدود است. 
وی با تاکید بر دستور مقام معظم رهبری بر اصلاح ردیف های بودجه 
 کشور، گفت: این که دولت می خواهد ردیف های بودجه را تغییر دهد 
 امری صحیح و واجب است.  اما متاسفانه ما برخی هزینه های قطعی 
 را برای خود تعریف کردیم که اجتناب ناپذیر است و از قضا حجم شان 
 هم بالاست و اگر زمانی درآمدمان محقق نشود، هیچ راه چاره ای برای 
 تامیــن هزینه آن ردیف ها نداریــم.  از طرف دیگر درخصوص درآمد 
 های مطمئنی مانند مالیات نیز شــاهد یک ولنگاری بی حد و حصر از 
 سنوات و مجالس و دولت ها پیشین تا به امروز هستیم که نتیجه آن 
 معافیت های وسیعی اســت که باعث شده است درآمدمان از مالیات 
به  شدت کاهش پیدا کند. نتیجه تمام این فرآیندها چنین شده است 
که امروز  تکیه بودجه به نفت است که خود بیشتر به بازارهای خارجی 

اتکا دارد  و تبدیل به نقطه آسیب جدی برای کشور ما شده است. 
ابراهیمــی با تاکید بر عزم دولت برای کاهــش اتکای بودجه به نفت 
تاکیــد  کرد: این کــه تصمیم دارند به کاهش ســهم نفت بپردازند و 
عاقلانه آن را  اصلاح کنند، به اعتقاد من کار درستی است و اگر درست 
انجام شود،  تحول مهمی را در اقتصاد کشور شاهد خواهیم بود. اما اگر 
صرفا جابه  جایی چند ردیف بودجه باشد و در نهایت در معیشت مردم 

بی تاثیر  باشد، امری بی فایده است. 
عضو فراکسیون امید تا تشریح مشکلات حذف اتکا به نفت در بودجه 
 کشــور گفت: صادقانه بگویم که در شرایط فعلی نه در مجلس و نه در 
 دولت،  شهامت حدف نفت از بودجه را نمی بینم. هرچند امیدوارم این 
 کار مهم رخ بدهد،  اما کار ســختی است و متاسفانه سابقه نشان داده 
 است در آنجایی که ما باید جسارت به خرج بدهیم، همواره به شکلی 

 مصلحت های کوتاه مدت را در نظر گرفته ایم.  

حجت الاســلام و المسلمین حسن 
رئیس  و  رئیس جمهــوری  روحانی 
 شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی،  
مصوبه مجموعــه تکمیلی اقدامات 
اجرایی  گســترش فرهنگ عفاف و 
حجاب را برای اجرا به دستگاه های 
مســئول  ابلاغ کرد. ایــن مصوبه در 
انقلاب  عالی  جلسه ۸۲۰ شــورای 
فرهنگــی در تاریــخ   ۱۲/۶/۱۳۹۸ 
به تصویب رسید و شــامل ۶ ماده 
است که مسئولیت  هماهنگی، اجرا 
و نظارت بر عملکرد دســتگاه ها در 
خصوص این  مصوبه با وزارت کشور 

است. 
ایــن وزارتخانه موظف  همچنیــن 
اســت ســتاد راهبری و هماهنگی 
اجــرای  مصوبه عفــاف و حجاب را 
تشکیل دهد و گزارش عملکرد این 
ستاد را  به صورت سالانه به شورای 

عالی انقلاب فرهنگی ارائه کند. 
ë  تمام مصوبات قبلی در

خصوص عفاف و حجاب به قوت 
خود باقی  است. 

حائز  نــکات  مهم تریــن  از  یکــی 
اهمیت در مصوبه، مــاده چهار آن 
اســت که  در این ماده تصریح  شده 
عالی  قبلی شــورای  تمام مصوبات 
عفاف  در خصوص  انقلاب  فرهنگی 
و حجاب به قوت خود باقی اســت 
و وظایف  مقرر شــده در ماده پنج 
برای دســتگاه ها وظایــف تکمیلی 
بوده که به  وظایف قبلی اضافه  شده 
است. در بخشی از مقدمه این مصوبه 
چنین نگاشــته شده است: عفاف و 
حجاب  در قرآن و سنت معصومین 
انقلاب  های  آرمان  علیهم الســلام، 
اسلامی و  رهنمودهای امام خمینی 
)ره( و مقام معظم رهبری، همچنین 
در قانون  اساسی جمهوری اسلامی 
ایــران و نیز سیاســت هــای کلی 
فرهنگــی و  فرهنــگ و آداب ملی، 

جایگاه رفیعی دارد. 
در ماده یک مصوبه فوق الذکر هدف 
از تصویب »فضایل اخلاقی و  فراگیر 
شدن عفاف و رعایت حجاب شرعی 
و قانونی و کاهش  بدحجابی« عنوان 

شده است. 
همچنیــن در مــاده ۲ راهبردهای 
این مصوبه عبارتند از: »مســئولیت 
مســئولان  پاســخگویی  و   پذیری 
ســایر  و  اجرایــی  دســتگاه های 
دســتگاه های  حاکمیتــی در حوزه 
عفــاف و حجــاب«، »بــه فعلیت 
رســاندن ظرفیــت هــای  مغفول 
علمی، فرهنگی، اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعــی و حقوقی بــرای  ارتقای 
وضعیت عفاف و حجاب«، »صیانت 
از حریم عفت عمومی و  گســترش 
امنیــت اخلاقی و مقابله با تهدیدها 
و جنگ نرم دشمن در حوزه  عفاف 

و حجاب«. 
ë  وظایف عمومی دستگاه های

مجری
ماده سه مصوبه »مجموعه تکمیلی 
اقدامات اجرایی گســترش فرهنگ 
وظایف عمومی  و حجــاب«   عفاف 
به شــرح  را  مجری  دســتگاه های 
ذیل  مقرر کرده اســت: »نظارت بر 
رعایت عفــاف و حجاب و ارزش ها 

و  شــئونات قانونی کشور در حوزه 
نامه ها،  آیین  عملکردی«، »اصلاح 
 شــیوه نامه ها و دستورالعمل های 
جــاری در دســتگاه هــا در جهت 
تحکیــم  فرهنگ عفــاف و حجاب 
و پیشــگیری از بــروز بدحجابی«، 
»آگاهی دهی  نســبت بــه مزایا و 
اجتماعی عفاف  و  فردی  پیامدهای 
و حجاب برای  کارکنان و مناســب 
سازی محیط کار بانوان برای تأمین 

امنیت اخلاقی و  آسایش آنان«. 
ë  دستگاه های مسئول اجرای

مصوبه
بــر اســاس مــاده پنــج مصوبــه 
اقدامــات  تکمیلــی  »مجموعــه 
اجرایــی گســترش  فرهنگ عفاف 
و حجاب« وزارتخانه های مســئول 
اجــرای ایــن مصوبــه  عبارتند از: 
وزارت  جوانــان،  و  ورزش  وزارت 
و  فرهنگی، صنایع  دســتی  میراث 
وزارت  کشور،  وزارت  گردشــگری، 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی،  وزارت 
علوم، تحقیقــات و فناوری و مراکز 
آمــوزش عالی و پژوهشــی،  وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت، وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش  پزشکی، 
وزارت  آموزش وپــرورش،  وزارت 
امــور اقتصادی و دارایــی و  وزارت 

اطلاعات. 

بســیج  ســازمان  همچنیــن 
مســتضعفین، نیــروی انتظامــی، 
معاونــت امــور زنــان  و خانــواده 
مدیریت  مرکز  ریاســت جمهوری، 
حوزه علمیــه قم، کمیته امداد  امام 
خمینی)ره(، شهرداری های سراسر 
کشــور هم از سایر  ســازمان هایی 
که طبق مصوبه »مجموعه  هستند 
تکمیلی اقدامات اجرایی  گســترش 
فرهنــگ عفاف و حجاب« وظائف و 

تکالیفی را بر عهده دارند. 
امربه معروف  احیای  همچنین ستاد 
و نهــی از منکر، ســازمان مناطق 
ویــژه  و  صنعتــی  آزاد  تجــاری، 
و  فرهنــگ  اقتصادی،ســازمان 
اســلامی،  ســازمان  ارتباطــات 
صداوسیما، ســازمان حج و زیارت، 
ســازمان تبلیغات اسلامی،  سازمان 

برنامه وبودجه،  بهزیستی، ســازمان 
ســازمان اوقــاف و امــور  خیریه، 
و  اســتخدامی  و  اداری  ســازمان 
بنیاد شــهید و امــور ایثارگران هم 
 بــرای اجــرای مصوبــه فوق الذکر 
بایــد اقدامات تصریح شــده در این 
مصوبــه  را انجام دهنــد. در ماده ۶ 
اقدامات  تکمیلی  »مجموعه  مصوبه 
اجرایی گســترش فرهنگ  عفاف و 
برنامه ریزی،  عنــوان  حجاب« ذیل 
اجرایی ســازی، نظــارت و  ارزیابی 
مقرر شــده اســت: سیاست گذاری 
و تصمیم گیــری کلان و  راهبردی 
در حوزه حجــاب و عفاف و نظارت 
راهبردی و ارزیابی حسن  انجام این 
بر عهده دبیرخانه شــورای  مصوبه 

عالی انقلاب فرهنگی است. 

سیاسی

تکرارتجربهتلخحقوقهاینجومی

کارشناسان معتقدند؛ تصویب ماده 26 لایحه مالیات بر ارزش 
افزوده  باعــث تکرار تجربه تلخ حقوق های نجومی می شــود. 
زیرا طبق این ماده،  ســازمان امور مالیاتی از قوانین و مقررات 
عمومی دولت مســتثنی شــده و  عملکرد آن از نظارت دولت 
خارج می شــود. در نتیجه فقدان شــفافیت در  عملکرد، بستر 

فساد در این سازمان را فراهم می کند. 
یکی از مســائل جدی کشــور در ســال های گذشته منافذ 
فسادی بوده که به  صورت قانونی ایجاد و به منشأ اصلی فساد 
تبدیل شــده اســت. این منافذ  قانونی مهمترین بستر شکل 
گیری تعارض منافع در نظام حکمرانی  کشــور محسوب می 
شود. تعارض منافع عامل بالقوه انحراف و فساد در  تصمیمات 
و سیاســت ها و ناشی از اختیارات گسترده و غیرقابل نظارت 
 به افراد و ســازمان ها اســت. در چنین حالتی فرد با استفاده 
از اختیارات  حاکمیتــی و جایگاه قانونی خود رویه و مقرراتی 
وضع می کند که تأمین  کننده منافع فردی یا صنفی اش بوده 
و با توجه به قانونی بودن رویه  مذکور، قانون به بســتری برای 

بروز فساد تبدیل می شود. 
ســید  احسان حسینی، کارشناس اقتصادی نیز درباره تبعات 
مجزا شــدن  سازمان امور مالیاتی از مقررات عمومی در حوزه 
مالی گفت: در ماده   26 آمده اســت ســازمان امور مالیاتی در 
حوزه مالی از مقررات عمومی  مســتثنا می شــود. فرض کنید 
طبــق قانون بودجه ســازمان امور مالیاتی  موظف می شــود 
172 هزار میلیارد تومان از طریق مالیات کســب درآمد  کند. 
اگــر 180 هزار میلیارد تومان کســب درآمد کرد؛ آن 8 هزار 
میلیارد  تومان باید بــه خزانه دولت برگردد تا در مواردی که 
خلاء وجود دارد  هزینه شــود. اما طبق مصوبه جدید این مابه 
تفاوت به خزانه واریز  نمی شــود و بین کارمندهای ســازمان 
امور مالیاتی و ممیزها تقســیم  می شــود. این قضیه سرمنشأ 

پاداش های نجومی است. 

وزیرکشور:

تورمومشکلاتمعیشتیدرافزایشآسیبهایاجتماعینقشداشتهاست
خبر:

خبر

رئیس جمهوری مصوبه اقدامات اجرایی 
گسترش فرهنگ عفاف و  حجاب را ابلاغ کرد
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احمدرضــا جمشــیدی، رئیــس انجمــن 
روماتولوژی ایران گفت: بررسی ها  نشان می 
دهد که ۴۳ درصد افراد بالای ۱۵ ســال در 

کشور از دردهای  استخوانی شکایت دارند. 
برگزاری سیزدهمین  جمشیدی، در آستانه 
کنگره ســالانه روماتولوژی  ایران، به تشدید 
بیماری هــای روماتیســمی در فصل پاییز 
اشــاره کرد و  افزود: بعضــی از بیماری های 
روماتیسمی، با تغییر فصل و ایجاد  استرس، 

تشدید می شود. 
وی ادامه داد: آغاز فصل مدرســه و نگرانی 
مادران از رفت و آمد بچــه  ها، تغییرات در 
مســیر زندگی، از جمله عللی است که می 
تواند با تشــدید  بیماری های روماتیســمی 

افراد همراه شود. 
جمشــیدی گفت: در واقــع، بیماری های 
روماتیسمی که خاموش هستند، با  استرس 
هایی که ایجاد می شود، شعله ور می گردند. 

رئیس انجمن روماتولوژی ایــران، در ادامه 
با اشــاره به اهمیت بیماری  های التهابی و 

غیرالتهابی روماتولوژی، افزود: بیماری های 
غیر  التهابی روماتولوژی شــایع تر هستند، 
اما چون بــه تدریج و آرام آرام فرد  را درگیر 
بیماری می کند، چندان توجهی به آنها نمی 
شود. به طوری که  فردی که آرتروز دارد، تا 
زمانی که بیماری او منجر به تعویض مفصل 
 نشود، متوجه عارضه ای که دارد، نمی شود. 

جمشــیدی با تاکید بر اهمیت بیماری های 
غیــر التهابی و کنترل آنها،  تصریح کرد: این 
بیماری ها را می تــوان با آموزش هایی که 
داده می  شــود، کنترل کرد. اما، متاســفانه 
توجهی به آنها نمی شــود چــون علامتی 
 ندارند. مثل پوکی استخوان که آرام آرام و به 

تدریج فرد را دچار مشکل  می کند. 
وی با عنوان این مطلب که هر دو نوع بیماری 
های التهابی و غیر  التهابی روماتولوژی مهم 
هســتند، افزود: بیماری های التهابی، خطر 
 بیشــتری دارند، مثل لوپــوس که می تواند 
خطرناک باشــد، هر چند که  تعــداد افراد 
درگیــر این نوع بیماری بــه مراتب کمتر از 

بیماری های  التهابی روماتولوژی اســت. به 
طوری که میزان شــیوع آرتروز زانو در  ایران 
۱۵.۵ درصد است، اما آرتریت روماتوئید که 
مفاصــل را تخریب  و فــرد را زمین گیر می 

کند، فقط ۳۵ صدم درصد شیوع دارد. 
رئیس انجمن روماتولوژی ایران، در ادامه به 
نتایج یک مطالعه تحت  عنوان »کوپ کورد« 
اشــاره کرد و گفت: ایــن مطالعه تحت نظر 
سازمان  جهانی بهداشــت و انجمن آسیایی 
روماتولوژی، در تهران و چهار اســتان  کشور 
انجام شــده اســت که نتایج آن نشان می 
دهد، ۴۳ درصد افراد بالای   ۱۵ ســال کشور 
از دردهای استخوانی مفصلی شکایت دارند. 

جمشیدی افزود: نتایج این مطالعات، اهمیت 
بیماری های روماتیسمی را  مطرح می کند 
و اینکــه باید متوجه عوارض این بیماری ها 

باشیم. 
سیزدهمین کنگره سالانه روماتولوژی ایران، 
از ۲۴ تا ۲۶ مهر ۹۸ در  محل سالن کتابخانه 

ملی ایران برگزار می شود. 

حجــت ا... عبدالملکــی، معاون اشــتغال 
و خودکفایــی کمیتــه امداد با اشــاره به 
 اینکــه۱.۴ میلیون بیکار محــروم نیازمند 
شغل در کشور وجود دارد، گفت:  از طریق 
وب سایت »مؤکب اشتغال« قصد داریم در 

جهت ایجاد شغل این  افراد اقدام کنیم. 
عبدالملکی، در حاشــیه »مراسم رونمایی 
از وب سایت مؤکب اشتغال  محرومان« که 
صبــح امروز در کمیته امداد برگزار شــد، 
اظهار داشــت: این  وب ســایت برای ایجاد 

اشــتغال برای محرومان و ارائه خدمات به 
جامعه  نیازمند شغل رونمایی می شود. 

وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر یک 
میلیــون و ۴۰۰ هــزار بیــکار  محروم در 
سراســر کشــور وجود دارند، افزود: قصد 
داریم از طریق این  وب ســایت، منابع اولیه 
برای اشتغال افراد نیازمند و محروم ایجاد 
کنیم به  طوری کــه آنها می توانند در این 
وب ســایت ثبت نام کنند. معاون اشتغال و 
خودکفایی کمیتــه امداد ادامه داد: تأمین 

سرمایه، ضمانت  وام، آموزش کسب و کار، 
کارآفرینــی حرفه ای، مشــاوره، بازاریابی، 
کمک  به تأمین مــواد اولیه و تجهیزات و 
... از جملــه اقداماتی اســت که در جهت 
 ایجــاد اشــتغال محرومان انجــام خواهد 
همه شرکت ها،  کرد:  بیان  شد. عبدالملکی 
ســازمان ها، اشخاص حقیقی و حقوقی  که 
به نوعی می توانند در جهت ایجاد اشتغال 
محرومان گام بردارنــد،  می توانند در این 

وب سایت ثبت نام کنند. 
وی خاطرنشــان کــرد: مددجویــان فاقد 
شــغل کمیته امداد نیز از سوی  همکاران 
ما ثبت نام می شــوند و از طریق خادمین، 

کمک می شــود که نیاز  شغلی آنها برطرف 
شود. معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته 
امداد از همه کارآفرینــان و فعالان حوزه 
 اشــتغال درخواســت کرد برای کمک به 
محرومان ثبت نام کننــد و ما قصد  داریم 
شــیوه مدل خدمات رســانی اربعین را نیز 

برای اشتغال محرومان فراهم  کنیم. 

اصلاحسهمیههایکنکور
درطرح»مرکزپژوهشهایمجلس«

ســیدحمایت میرزاده عضو کمیسیون آموزش مجلس با 
اشاره به موضوع  سهمیه های کنکور سراسری و تخلفاتی 
کــه در این زمینه صــورت  می گیرد، گفــت: تخلفات و 
مشکلات کنکور در طرحی که توسط مرکز  پژوهش های 

مجلس ارائه می شود بررسی و اصلاح خواهد شد. 
عضو کمیســیون آموزش مجلس در گفت وگو با خبرنگار 
اجتماعــی  خبرگــزاری فــارس، با اشــاره بــه موضوع 
سهمیه های کنکور سراسری و  تخلفاتی که در این زمینه 
صورت می گیرد، اظهار داشــت: در این راســتا  به مرکز 
پژوهش های مجلس مأموریت داده ایم که طرحی را برای 
 برطرف کردن مشکلات کنکور طراحی کند، در این طرح 
صفر تا صد  مشــکلات از جمله آزمون ها، نوع ســنجش 
دانش آموزان، سؤالات کنکور  و سهمیه ها بررسی خواهد 

شد و مشکلات این حوزه بازنگری و  برطرف می شود.  
وی با بیان اینکه برخی از سهمیه های کنکور غیرعادلانه 
هستند، اظهار  داشت: در طرح مرکز پژوهش های مجلس 
ســهمیه های ورود به دانشــگاه  تجدیدنظر می شــوند و 

خطاهای این موارد رفع خواهد شد.  
میرزاده اظهار داشــت: به تازگی خبرهایی منتشر شده 
است مبنی بر  اینکه افرادی در دوره کارشناسی در رشته 
دامپزشــکی پذیرفته شــده اند و  پس از ورود به دانشگاه 
با استفاده از ســهمیه های خاص وارد رشته های  بهتری 
مانند پزشکی می شوند که این موضوع قابل قبول نیست 

و ما با  این موضوع مخالفیم. 
وی در پایان گفت: این مشــکلات بایــد از لحاظ قانونی 
بررسی شوند و  مواردی که با قانون مغایرت دارند اصلاح 

شوند. 

محتوایسایتهاونرمافزارهایمجاز
داخلیرصدمیشود

جواد جاویدنیا سرپرست معاونت فضای مجازی دادستانی 
کل کشــور  گفت: محتوای سایت ها و نرم افزار های مجاز 

داخلی رصد می شود. 
جاویدنیا در مورد اعلام ممنوعیت ارائه خدمات از ناحیه 
ارائــه دهندگان  خدمات میزبانی به ســایت ها و خدمات 
فیلترشــده گفت: اخیراً از طرف  معاونت فضای مجازی 
دادستانی کل کشــور طی نامه ای به شرکت های  مذکور 

جهت روشن شدن افکار عمومی ابلاغ شده است. 
وی گفت: عدم اعمال پالایش نســبت به ترافیک داخلی 
و اعمال نشــدن  نظارت بر شــرکت های میزبانی موجب 
شده سایت های متخلف زیادی از  جمله سایت های قمار، 
سایت های منتشــرکننده فیلم های مبتذل و مستهجن 
 خارجی و نیز ســایت های منتشرکننده غیرمجاز فیلم ها 
و آلبوم هــای آهنــگ  داخلی بدون اخذ مجــوز از تهیه 
کننده و خواننــده که تضییع کننــده حقوق  معنوی و 
مادی هنرمندان هســتند و همچنین سرور های میزبان 
سایت های  خارجی فیلتر شده که هر کدام از آن ها بار ها 
فیلتر شــده بودند، با تغییر  میزبان باز هم به راحتی در 

دسترس قرار گیرند. 
وی افزود: پس از شناســایی میزبان های داخلی به آن ها 
ابلاغ شد از این  پس در زمان دریافت درخواست میزبانی 
می بایست نام سایت را در  سامانه دبیرخانه بررسی کنند 
و از ارائه خدمات به ســایت های پالایش  شده خودداری 
نمایند. متأســفانه شــرایط بگونــه ای فراهــم بود که 
سایت های  غیرمجاز به راحتی ضمن دور زدن فیلترینگ 
و عدم التزام به  حداقل های پالایش، از مزیّت قیمت نیم 
بهای پهنای باند ســرور های داخل  کشــور نیز استفاده 
می کردند و لذا با این اقدام زمینه برای محتوا های سالم 
 و منطبق با وضعیت فرهنگی کشور بیش از پیش فراهم 

شد. 
سرپرســت معاونت فضای مجازی دادستانی کل کشور 
ادامــه داد: بدیهی  اســت فعالان داخلــی این عرصه در 
صورتیکه نسبت به دریافت مجوز از  مبادی ذیربط مانند 
ســازمان صوت و تصویر فراگیر و وزارت ارشاد  اسلامی 
حسب مورد اقدام نمایند، می توانند فعالیت خود را آغاز 
کنند. وی افزود: اعــلام ممنوعیت ارائه خدمات از ناحیه 
ارائــه دهندگان خدمات  میزبانی به ســایت ها و خدمات 
فیلترشــده به اســتناد ماده ۲۳ قانون جرایــم  رایانه ای 
صورت گرفته و قبلًا از وزارت ارتباطات خواســته شــده 
بود که  فهرســت شرکت های خدمات میزبانی ثبت شده 
را اعلام تا مفاد ماده  مذکور اجرائی شــود، لکن متأسفانه 
این امر انجام نشد. جاویدنیا بیان داشت: قابل توجه اینکه 
وزارت ارتباطات همانگونه که  وزیر اعلام داشــته اقدامی 
در راستای ساماندهی شرکت های میزبانی  داخلی انجام 
نداده اســت؛ اما هرگونه فعالیت ســالم و مطابق قانون 
این  شــرکت ها از حمایت دادستانی کل کشور برخوردار 
خواهــد بود و صرف  برخورد بــا میزبانی محتوای خلاف 
قانون و اخلاق ســبب مهاجرت کسانی  که بخواهند در 

چارچوب مقررات قانونی فعالیت کنند نخواهد شد. 
سرپرســت معاونت فضای مجازی دادستانی کل کشور 
تصریــح کرد:  نکته دیگر اینکه بنا به مســتندات قانونی 
متقن، اعمال پالایــش دقیقاً بر  عهده وزارت ارتباطات و 
بطور ویژه شــرکت زیرمجموعه آن وزارت  یعنی شرکت 
ارتباطات زیرســاخت است و خواســت و نظر شخصی 
یک  مســئول تأثیری بر الزامات قانونی ندارد؛ لذا توصیه 
می شود همه  مسئولان اعم از مقامات دولتی و قضایی و 
همچنین وزیر محترم  ارتباطات وظایف قانونی خود را به 

نحو احسن انجام دهند. 

یونسکو در گزارشــی تاکید کرد: روز جهانی 
کاهش اثرات بلایای طبیعی  که هر ســاله در 
تاریــخ ۱۳ اکتبر مصادف بــا ۲۱ مهر گرامی 
داشته  می شــود، با تاکید بر چگونگی کاهش 
قرار گرفتــن در معرض بلایــای  طبیعی در 
سراســر جهــان، فرهنگ جهانــی آگاهی از 

خطرات و کاهش  فاجعه را ترویج می کند. 
موضوع ســال جاری میــلادی )۲۰۱۹( برای 
روز جهانــی کاهش اثــرات  بلایای طبیعی بر 
اساس چارچوب سِندای برای کاهش خطرات 
بلایای  طبیعی بین سال های ۲۰۱۵ تا ۲۰۳۰ 
میلادی انتخاب شده و بر "کاهش  قابل توجه 
آســیب های بلایای طبیعی به زیرساخت های 
مهم و اختلال در  خدمــات از طریق افزایش 
تاب آوری تا سال ۲۰۳۰ میلادی" تمرکز دارد. 

هر ســاله بلایای ناشــی از خطــرات طبیعی 
میلیون ها انسان را در سراسر  جهان تحت تأثیر 
قرار می دهند. یونســکو از طریق فعالیت های 

خود در  زمینه های آمــوزش، علوم اجتماعی 
و طبیعی، فرهنــگ و ارتباطات و  اطلاعات از 
کشــورهای عضو در اجرای چارچوب سِندای 
بــرای کاهش  خطر بلایــای طبیعی حمایت 
می کند. این چارچوب به تایید ســازمان ملل 
 متحد رســیده و بــا برنامه توســعه پایدار و 
توافقنامــه پاریس در مــورد  تغییرات اقلیمی 
هماهنگ است. بســیاری از میراث ها و مخازن 
فرهنگی در میان زیرســاخت های مهم  تحت 
تأثیر حوادث در سراســر جهان وجود دارند. 
این دارایی های میراث  علاوه بر داشتن ارزش 
نمادینِ خاص، کالاها و خدمات مهمی را ارائه 
 می دهند که اختلال در آن پس از فاجعه، تأثیر 
قابل توجهی در تــاب آوری  جوامع آن ها دارد. 
بنابراین یونســکو برای حمایت از کشورهای 
عضو  خود در تهیه و پاسخ به شرایط اضطراری 
مربوط به حوادث تلاش  می کند. برای مثال در 
سال ۲۰۱۸ میلادی یونســکو به درخواست 

دولــت توگو و  پس از فرو ریختن ســازه های 
سیک در فصل بارانی یک ماموریت  اضطراری 
را به کوتاماکو، ســرزمین باتاماریباها در این 
کشــور آغاز  کرد. این مأموریت جلسات کاری 
را با مســئولان در ســطوح مختلف،  اعضای 
جامعه و خدمات فنی برگــزار کرد. در نتیجه 
این ماموریت، بازدید میدانی از سایت کوتاماکو 
امکان  ارزیابــی وضعیت را فراهــم کرد. این 
مأموریت توســط صندوق  اضطراری میراث، 
تامین بودجه شــده و بر لزوم ارائه پشتیبانی 
مالی  برای کارهای نوســازی در این ســایت 

تأکید کرد. 

زهــرا مظفــر مدیــرکل ارزیابــی عملکــرد وزارت 
آموزش وپرورش از تدوین  برنامه های مدارس در قالب 
۴ میز مســتقر در مناطق با حضور مدیران و  شرکای 
آموزش وپرورش خبر داد و گفت: مدارس براساس این 

برنامه ها  ارزیابی خواهند شد. 
مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات 
وزارت  آموزش وپرورش با اشاره به ایجاد میز مشارکت 
در مناطق  آموزش وپرورش برای تعیین شاخص های 
ارزیابی مــدارس اظهار کرد: در  ســال جاری مبنای 
ارزیابی عملکرد مدارس، برنامه ای اســت که توسط 
 وزیر فروردین ماه امســال به اســتان ها ابلاغ شــد و 
تفاوت این برنامه در  مقایسه با سال های قبل این است 
که براســاس مصوبات شــورای عالی  آموزش وپرورش 
و زیرنظام های ســند تحول بنیادین طراحی شده و 
اختیار  را به مدارس و مناطق داده اســت تا با رویکرد 
مدرســه محوری، برنامه هایی  را براســاس برنامه های 

الزامی، اختیاری و اقتضائی تدوین کنند. 
وی افزود: نحوه تدوین برنامه ها بدین صورت اســت 
که مناطق برای اولین  بار با شرکای آموزش وپرورش 
یعنی مدیران مدارس، کارشناســان در  مناطق، اولیا، 
شورای مدرســه و نماینده دبیران کنار هم نشسته و 
 برنامه هایی را که به اســتان ها ابلاغ شده است بومی 
کرده و ســاحت های ســند  تحول، اهداف دوره های 
تحصیلــی و نیــاز دانش آموزان را در نظــر گرفته و 
 در نهایــت در 4 میزی که بــرای اولین بار دوره های 
تحصیلی و کارشناســان  مناطق کنار هم می نشینند، 
برنامــه ارزیابی و برنامه ســالانه مــدارس را  تدوین 

می کنند. 
ë تدوین برنامه مدرسه در میز مشارکت

مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات 
وزارت  آموزش وپرورش گفت: 4 میز همان دوره های 
تحصیلی هســتند که بــا  رویکرد گفتمان ســازی و 
مدرســه محوری با اســتفاده از خــرد جمعی و بلوغ 
 ســازمانی اقدام به همفکری و تعامــل برای تدوین 
برنامه مدرسه کرده و در  نهایت برنامه سالانه تدوین 

می شود و ارزیابی و رصد آن به عهده ما است. 
مظفر با اشاره به اینکه در گذشته 100 درصد برنامه 
مدارس و  ارزیابی  آن از ســوی ستاد انجام می شد اما 
امســال برای اولین بار برنامه های  الزامی، اختیاری و 
اقتضائی تعریف شــده است، ادامه داد: مدارس اختیار 

 دارند بخشی از برنامه ها را بر مبنای نیاز دانش آموزان 
طراحی کنند و  شاید ســال آینده تغییراتی در روند 
کار داشــته باشیم یعنی ابتدا مدارس و بعد  مناطق و 
استان ها به تدوین برنامه ها بپردازند و ستاد براساس 
برنامــه  مدارس برنامه های ابلاغی را طراحی و تنظیم 
کند. وی افزود: آموزش وپرورش همیشــه با مشکلات 
مواجه اســت و در هر  دولتی مشکلات وجود داشته 
است و حتی در برخی موارد به دلیل مسائل  اقتصادی 
حل نشــدنی است در چنین شــرایطی ما نمی  توانیم 
دســت روی دست  گذاشته و منتظر بمانیم مشکلات 
تمام مدارس حل شــود و بعد اقــدام کنیم،  طراحی 
برنامه ها توســط مدارس گام مثبتی است که مدیران 
مدارس،  والدین، معلمان و مناطق کنار هم نشسته و 
با اســتفاده از تعامل و خرد  جمعی برای اجرای بهتر 
برنامه های مدرسه تصمیم می گیرند و این ناظر  بر این 

نیست که تمام امکانات باید در مدرسه فراهم باشد. 
مدارس روستایی و عشایری هم براساس شرایط خود 

برنامه تدوین می کنند
مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات 
وزارت  آموزش وپــرورش گفــت: قطعــاً در مدارس 
روستایی و عشایری مشــکلاتی  داریم اما به آنها هم 
اجازه دادیم براساس شرایط بومی و محلی و اقتضائات 
 خود برنامه هایی را که امکان اجرا دارد انتخاب کنند 
و در ارزیابــی  عملکرد به گونه ای اقــدام کردیم تا در 
برنامه های انتخابی و اقتضائی که  مدیران مدارس رقم 
می زنند، آنها را با مدارس هم سطح خودشان مقایسه 

و  ارزیابی کنیم. 
وی بیان کــرد: یکی از محاســن برنامــه 4میز این 
اســت که مدیران مدارس  برای نخســتین بار برنامه 
را براســاس اهداف دوره های تحصیلی و  ساحت های 
تعلیــم و تربیت تنظیم می کنند و مناطق محروم هم 
براساس آنچه  در مدرسه وجود دارد می توانند برنامه 
تدوین کنند، میز مشارکت در منطقه  ایجاد می شود 
و نماینده دوره های تحصیلی و مدیران مدارس حضور 
 می یابند و میان آنها مدیرانی هســتند که در مناطق 
روســتایی و عشــایری کار  کرده اند و تفاوت با سال 
گذشــته این است که در گذشــته برنامه ها از ستاد 
 ابلاغ می شــد اما امســال این اختیار داده شده است 
که مدارس و مناطق با  توجه به مشکلاتشان اقدام به 

برنامه  ریزی کنند. 

اجتماعی

به رغم همه برنامه ها در جهت ارتقاء ســلامت روان جامعه، 
چرخ  ســلامت روان لنگ می زند و مسافران آن با اضطراب 
طــی طریق  می کنند و حرکت روان آن، نیازمند تدبیر بهتر 

سکانداران سلامت روان  جامعه است. 
موضوع ســلامت روان یکی از مهمترین موضوعات فردی و 
اجتماعی  هر انسان در هر جامعه ای است؛ خواه این فرد در 
جامعه مدرن و  صنعتــی زندگی کند یا فرد در جامعه ای با 

حداقل ترین امکانات گذران  عمر کند. 
تهدید ســلامت روان فرد و به مخاطــره افتادن آن علاوه 
بر آســیب های زیاد  روانی، باعث بروز بیماری های جسمی 
متعددی می شــود؛ به شکلی که  بسیاری از مردم با شکایت 
از وضع جسمی خود نزد طبیب می روند،  اما پس از بررسی 
دقیق مشخص می شود علت اصلی بروز این ناخوش  احوالی 

آسیب دیدن روح و روان فرد است.  
هفته سلامت روان از 18 تا 24 مهر با شعار "ارتقای سلامت 

روان،  جامعه با نشاط" در حال برگزاری است. 
سلامت روانی به عنوان وضعیتی توصیف می شود که در آن 
وجوه  متعددی از زندگی فــرد کارکردی مطلوب دارند؛ به 
طوری که فرد  انســانی احساس شادی کند و از وضع خود 
و از رابطه اش در جامعه  با  دیگران خرســند باشد. در ایجاد 
سلامت روان یا در مقابل، تهدید سلامت  روان علل متعددی 

دخیل هستند. 

داشتن ســلامت روان و احســاس آرامش و نشاط، معلول 
عواملــی همچون  تأمین نیازهای فــردی و اجتماعی مانند 
شغل مناسب، تأمین معاش  روزانه، ازدواج، تحصیل و امنیت 

اجتماعی و اقتصادی و... است. 
اگر نگاهی بــه مراکز درمانی شــهرهای مختلف و به ویژه 
کلانشــهر  تهران بیندازیم و یا مدتی در خیابان و وســائل 
نقلیه عمومی حال ظاهری  مردم را مشاهده کنیم، بسیاری 
از افــراد را می بینیم که چهره ای درهــم و  مغموم دارند و 
جماعت زیادی را می توان دید که در پیچ و خم مطب  روان 
پزشــکان،روان شناســان و داروخانه ها برای انجام درمان و 

تأمین  داروهای مختلف اعصاب روزگار می گذرانند. 
البته به مخاطره انداخته شــدن ســلامت روان افراد فقط 
معلول عوامل یاد  شده نیست، بلکه بخشی  از آن نیز مربوط 
به شــرایط نامناسب  خانوادگی،گسســت بین نسلی و عدم 

درک و فهم نسل گذشته و حال است. 
در کنار این عوامل ذکر شــده، عدم دانش ســلامت روان و 

مهارت هــای  لازم برای مقابله با شــرایط خاص در زندگی 
روزانه و داشــتن  مهارت های مدیریت اســترس و خشم و 
مقابله با آن در شــرایط روحی  نامناســب جملگی عوامل 
مختلف در بروز مشــکلات ســلامت روان و  تهدید کننده 
آن است. موضوع ســلامت روان نه تنها مورد توجه متولیان 
و متخصصان ســلامت  روان جامعه اســت بلکه در تعالیم 

اسلامی نیز به آن توجه شده است. 
حضرت علی )ع( در  این زمینه می فرماید:»از دســت دادن 
فرصت هــا  غصه آفرین اســت و در مقابل اســتفاده از آنها 
آرام بخش روح و روان  خواهــد بود.« یا در حدیث دیگری 
می فرمایند:»در تمام کارها خویشــتن  را به خدا بسپار که 
خود را به پناهگاهی مطمئن و نیرومند ســپرده ای؛ به  واقع 
تکیه کردن به یک قدرت متعالی آرامش بخش بشر است و 

چه  قدرتی بالاتر از خداوند متعال«. 
در تعالیم اســلام همواره برای آســودگی و آرامش بیشتر 
به انســانها به  واگذاری نتیجه امور به خداوند که مهمترین 
عامل برای رفع اضطراب  و افســردگی اســت، توصیه شده 
اســت؛ به عبارتی ما مامور به وظیفه  هستیم نه اسیر نتیجه 
و آن چــه خداوند برای ما به عنــوان نتیجه مقرر  فرماید با 

حکمت و عدالت او آمیخته خواهند بود.  
عدم دانش ســلامت روان و مهارت هــای لازم برای مقابله 
با شــرایط خاص  در زندگی روزانه و داشــتن مهارت های 
مدیریت استرس و خشــم و مقابله  با آن در شرایط روحی 
نامناسب جملگی عوامل مختلف در بروز  مشکلات سلامت 

روان و تهدید کننده آن است. 
در کشورمان دســتگاه های مختلفی  در ســاماندهی امور 
مربوط به ســلامت  روان نقش دارند؛ دســتگاه هایی مانند 

وزارت بهداشت، آموزش و  پرورش، وزارت ورزش و جوانان، 
بهزیستی، معاونت های فرهنگی و  اجتماعی شهرداری ها و... 
در این میان، وزارت بهداشت به عنوان متولی اصلی سلامت 
روان،  وظیفه رصد ســلامت روان اقشــار مختلف جامعه را 
برعهــده دارد وبرنامه  ریزی و تدویــن راهکارهای مقابله با 
آســیب های روانی و اجتماعی از  جملــه وظایف ذاتی این 

وزارتخانه است. 
در طول چهل سال گذشته پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
برنامه هــای  مختلفی توســط وزارت بهداشــت در جهت 
ساماندهی ســلامت روان جامعه  انجام شده است اما آنچه 
واضح است، رشد قابل توجه مخاطرات سلامت  روان و آمار 

مبتلایان به بیماری های روانی است. 

محمود ســاعتچی، روان شــناس درباره »اهمیت سلامت 
روان در  جامعه«، اظهار داشــت: برای عوامل پیش رونده و 
بازدارنده سلامت  روان در جامعه شاخص هایی معرفی شده 
است. وی با اشاره به این شاخص ها، افزود: زمانی که افرادی 
در جایی  زندگی می کنند که آزادی بیان برای شــان وجود 
دارد، امکان یافتن شــغل و  درآمد مناســب داشته و امکان 
تحصیلات دلخواه فراهم اســت؛ چنین  افرادی از ســلامت 

روان شناختی بیشتری برخوردار هستند. 
این روان شناس گفت:  در نقطه مقابل هر کدام اگر هرکدام 
از ایــن  شــاخص های ذکر شــده ضعیف باشــد، بیماران 
روان شــناختی بیشــتری در  جامعه خواهیم داشت؛ البته 
برای مشــخص کردن این عوامل در جامعه  نیاز به بررسی 
و تحقیق است. ساعتچی اضافه کرد: بنده نمی دانم در حال 
حاضر چه مؤسســه هایی این  شاخص ها را مشخص کرده اند 
اما وظیفه هر یک از ما به عنوان  شهروند این است که ابتدا 
سعی کنیم خودمان از سلامت روانی  برخوردار باشیم و بعد 

به جامعه توجه کنیم. 
وی ابراز داشت: سال های قبل از بنده خواسته شد بزرگترین 
بررسی در  سلامت روان در ایران را انجام دهم و بنده 2 هزار 
نمونه را در تهران  و 15 استان بررسی کرده و نتایج آن را به 

یکی از قسمت های ریاست  جمهوری ارائه دادم. 
این روان شــناس یادآور شد: براساس شــواهد عینی آنچه 
مشــخص است این  اســت که شــادمانی مردم کم است و 
بیشــتر می بینیم که مردم از وضعیت  زندگی شــان رضایت 
مطلوب را ندارند؛ البته ســازمان هایی مسئول  بررسی این 

موضوع هستند. 

حرکتچراغخاموشتامیناجتماعی
علیهکارفرمایانیکهشاکیدارند

ســازمان تامین اجتماعی طبق قانون به بررسی اختلافات 
ناشــی از  محاســبه و مطالبه حق بیمــه فی مابین خود و 
کارفرمایان در قالب  هیئت های تشخیص مطالبات به  عنوان 
یک مرجع شبه قضائی  می پردازد؛ اما در این میان یکی از 
مشــکلاتی که موجب گلایه  کارفرمایان شده این است که 
چرا احکام، بدون حضور کارفرما و  دریافت مستندات و ادله 
وی صادر می شود؟ روندی که به نظر می رسد  باید اصلاح 
شود تا کارفرما فرصت دفاع و طرح مستندات خود را قبل 
 از صدور رای اولیه داشته باشــد. یک کارفرما در تماس با 
این خبرگزاری از روند حاکم بر صدور رای  پیش از احضار 
کارفرما انتقاد کرد و گفت که دو روز پیش پیامکی  برای وی 
ارســال و در آن محکوم به پرداخت جریمه چند میلیونی 
در پی  شــکایت یکی از کارگرانش شده است. وی افزود: در 
حکــم صادره علیرغم درج این نکته که فرصت اعتراض  به 
حکم وجود دارد، ملزم به پرداخت جریمه مذکور هستم و 
در صورت  عدم پرداخت در بازه زمانی قید شده در حکمم، 
مشــمول بدهی تاخیر در  پرداخت خواهم شد؛ در صورتی 
که اگر قبل از صدور رای، احضار  شــده بودم دیگر ملزم به 
پرداخت این مبلغ از حق بیمــه نبودم. در متن رای صادر 
شده خطاب به این کارفرما آمده است که: چنانچه  مجموع 
حــق بیمه و بیمه بیکاری منــدرج  در این برگه تا کنون 
تقســیط یا  به اجرا نرسیده اســت را یکجا و نقدا پرداخت 
کنید، از ۴۰ درصد جرائم  مربوطه معاف خواهید شــد، در 
غیراین صورت کل حق بیمه و جرائم  طبق ماده ۵۰ قانون 
تامین اجتماعی از طریق اجرا وصول خواهد شد. همچنین 
در متن حکم صادره اشاره شده است: در صورتی که طبق 
ماده   ۴۲ قانون تامین اجتماعــی به بدهی برآوردی اعلام 
شــده در این برگه  اعتراض دارید می توانید اعتراض کتبی 
خود را حداکثر ظرف مدت ۳۰  روز از تاریخ ابلاغ این برگه 
جهت رسیدگی در هیئت بدوی تشخیص  مطالبات به این 
شعبه تســلیم کنید. چنانچه ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ 
 ابلاغ این برگه بدهی برآوردی را به حســاب سازمان واریز 
و یا ترتیب   پرداخت آن داده نشود جریمه تاخیر پرداخت 
حداکثر ۲۲ درصد به بدهی  تعلق خواهد گرفت. نکته جالب 
در حکم صادره آن اســت که بیان شــده: »بدیهی است 
 اعتراض به بدهی، مانع از تعلق جریمه تاخیر نخواهد شد 
و در صورتی   که اعتــراض دارید می توانید کل بدهی را به 
حساب سپرده واریز تا از  پرداخت جرائم معاف شوید«. در 
صورتی که به رای مذکور در این  برگه معترض هســتید با 
توجــه به مفاد ماده ۴۳ قانون تامین اجتماعی و  اصلاحات 
آن می توانید حداکثر ظرف ۲۰ روز از تاریخ ابلاغ این برگه 
 اعتراض کتبی خود را به این شعبه تسلیم کنید. در غیر این 
صورت  بدهی قطعی و طبق ماده ۵۰ قانون تامین اجتماعی 
وصول خواهد شد. حکم صادره بدین معناست که کارفرما 
قبــل از هرگونه اعتراض و ارائه  ادلــه برای عدم واریز حق 
بیمه کارکنانش، موظف به پرداخت جریمه  تعیین شده از 
ســوی تامین اجتماعی است و پس از پرداخت رقم تعیین 
 شــده می تواند شکایت خود را دنبال کند. در همین راستا، 
حمیدرضا سیفی، دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
 کارفرمایی ایران از این روند انتقاد و اظهار کرد: ســازمان 
تامین  اجتماعی حق ندارد طبق قانون حکمی بدون حضور 
کارفرما صادر کند.  تامین اجتماعی از این طریق فقط برای 
آنکــه پولی را وصول کند به  مانعــی برای حرکت کارفرما 

تبدیل شده است. 

چرخلنگانسلامتروانجامعهنیازمندتعمیراست
خبرخبر

شیوه ارزیابی از مدارس تغییر کرد

کاهشآسیبهایبلایایطبیعیباافزایشتابآوری

۴۳درصدایرانیهاازدردهایاستخوانیشکایتدارند

۱.۴میلیونبیکارمحرومنیازمندشغل
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تعیینتکلیف۵۰۰هزارواحدمسکنمهر
تاپایانسال

علی قائدی معاون دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی از 
 تعیین تکلیف پروژه های مسکن مهر تا پایان سال جاری خبر داد. 

قائدی افزود: بطورکلی از مجموع پروژه های مسکن مهر 500 هزار 
 واحد باقی مانده بود که پارســال وزارت راه و شهرســازی متعهد 
شــد تا  پایان ســال جاری این پروژه ها را تکمیل و به متقاضیان 

تحویل دهد. 
وی همچنین اظهارداشت: پروژه های نیمه تمام مسکن مهر اغلب 
در  اطراف کلانشــهرها واقع و از طرفی عمده مشــکل مسکن هم 
مربوط به  کلانشهرهاست بنابراین تعیین تکلیف این پروژه ها می 

تواند کمک  شایان توجهی به عرضه و بازار مسکن کند. 
معاون دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: خوشبختانه 
 تکمیل و واگذاری واحدهای مســکونی مهر به متقاضیان به رغم 
تمامی  مشــکلات از جمله حقوقی، تامین زیرساخت ها، خدمات 
روبنایی و زیر  بنایی رونــد خیلی خوبی دارد. وی افزود: وزارت راه 
و شهرســازی روی تعهد خود محکم ایســتاده تا  پایان سال 500 
هزار واحد مسکونی پروژه مسکن مهر را تعیین تکلیف  کند. قائدی 
ضمن اشاره به ســاخت 400 هزار واحد مسکونی در قالب برنامه 
 اقدام ملی تولید و عرضه مسکن اظهارداشت: بر اساس این برنامه 
200  هزار واحد مســکونی در شهرهای جدید، 100 هزار واحد در 
بافت های  فرســوده شهری و 100 هزار واحد دیگر هم برای گروه 
های کم درآمد  از ســوی بنیاد مســکن احداث خواهد شد. وی در 
ادامه گفت: شرکت بازآفرینی شــهری یکی از دستگاه های تابعه 
 وزارت راه و شهرسازی است. معاون دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه 
و شهرسازی افزود: سیاست  های کلان در حوزه بازآفرینی شهری 
و بافت های فرســوده طبق قاعده  از ســوی وزارتخانه پیگیری و 
امور اجرایی مربوط به این حوزه توســط  خود همین شرکت انجام 

می شود. 
وی اظهارداشت: ارائه تســهیلات با نرخ شش درصد به زوج های 
جوان  با پیش خرید واحدهای مســکونی در بافت های فرسوده از 
ســازندگان در  راستای سیاست های وزارت و شهرسازی در حوزه 
مســکن اســت. قائدی در ادامه گفت: بافت های فرسوده از حوزه 
های بسیار سخت  بخش مسکن است چون با مشکلات عدیده ای 
مواجهند. وی افزود: تا ســال گذشته این مسائل و مشکلات باعث 

شده بود تحرک  خاصی در حوزه بازآفرینی شهری ایجاد نشود. 
معاون دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی اظهارداشت: 
 خوشــبختانه از ســال گذشــته تاکنون با توجه به پیگیری های 

صورت  گرفته تحرک خوبی در این حوزه ایجاد شده است. 
وی در ادامه گفت: پیش بینی می شــود با توجه به اقدامات خوب 
صورت  گرفته به لحاظ تامین مالی و ســایر حوزه ها در بافت های 
فرســوده  عملکردامسال نسبت به ســال های گذشته قابل توجه 
تر باشــد. قائدی افزود: زمین ها در بافت های فرســوده متعلق به 
مردم اســت و خود  خانوارها باید در قالب های مختلف مشارکت 
کنند و نقش دولت در این  بافت ها بیشــتر تســهیل گری و ارائه 

تسهیلات است. 

کارشناســان معتقدند با توجه به اهمیت صادرات در اقتصاد 
ملی در  شرایط تحریم، نقشه راه صادرات باید منطبق با نقشه 
تنظیم بازار داخل  تدوین شود. حمید زادبوم، رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت در تیتر امشب گفت: با  داشتن راهبرد توسعه 
صادرات غیر نفتی کشور که از برنامه سوم به  بعد شکل گرفت 
و در ســال ۹۱ به صورت مصوبه از هیئت وزیران  ابلاغ شــد، 
راهبرد توســعه صادرات غیرنفتی داریم که در برنامه چهارم  ، 
پنجم و ششم نیز تکرار شده است. وی افزود: منظور از نقشه راه 
اگر برنامه عملیاتی اجرایی برای  راهبردها باشد، نیاز به تدوین 
و تنظیم دارد اما در شرایط کنونی که  شرایط تحریم و جنگ 
اقتصادی اســت نیاز به نقشه راه جدید منطبق و  متناسب با 
نقشه تنظیم بازار داریم. رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفت 
نقشه راه تنظیم بازار و نقشه راه  توسعه صادرات باید به موازات 
هم شــکل بگیرند که یک ماه آینده این  اتفاق خواهد افتاد و 
علاوه بر نقشه راه صادرات غیر نفتی، نقشه راه  برای ۱۵ کشور 
هدف نیز تدوین شده است. وی افزود: تنظیم بازار داخل یک 
تکلیف است به واسطه اینکه ما در  برابر مردم مسئول هستیم 
اما با توجه به مشــکلات ساختاری، توسعه  صادرات غیرنفتی 
را باید با سیاســت های تنظیم بازار منطبق کرد. برای  تنظیم 

بازار داخــل باید ممنوعیت و محدودیت های صادراتی را کم 
کرد  به جای آن از عوارض اســتفاده کنیم. در صورت داشتن 
تولید صادراتی  باید از حق صادرکنندگان برای عدم ممنوعیت 
صادراتی دفاع کرد. فرید موســوی، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس هم درباره تدوین نقشــه  راه صادراتی برای ۱۵ کشور 
هــدف گفت: صادرات بیشــتر آنکه خروجــی  واقعیت های 
اقتصادی باشــد، نتیجه روابط سیاسی کشورها است. موسوی 
گفت با توجه به اینکه در شــرایط تحریم پارامترهای کنترل 

نشــده  ای بر حوزه تجارت خارجی ما ناظر است، باید بیش از 
اینکه بخواهیم  نقشه راه صادراتی بنویسیم ؛ بیشتر به فکر اصلاح 
و بهبود شرایط  موجود و تقویت بنگاه ها برای نفوذ در بازارهای 
کنونی باشیم. همچنین جمشید نفر، رئیس کمیسیون صادرات 
اتاق بازرگانی گفت: نقش  و اهمیت صادرات و صادرکننده در 
اقتصاد ملی باید تبیین شود که  اکنون در ابتدای راه هستیم. 
هر اتفاقی که در اقتصاد رخ می دهد اولین  مقصر صادرکننده 
شناخته شــده در صورتی که اصلاح نگاه به  صادرکننده لازم 
است و تبیین نقش صادرات و صادرکننده مهم است. وی افزود 
امروز مهمترین مشکل جامعه اشتغال است که نیاز به بازار  باز 
دارد. در صنعت، کشاورزی و غیره تولیدکنندگان با ظرفیت زیر 
  ۵۰ درصد کار می کنند که باید با افزایش ظرفیت به اشتغال و 
صادرات  کمک کنیم. جمشید نفر در ادامه گفت: ما هیچ وقت 
برای توسعه صادرات برنامه  نداشتیم و ظرفیت ها را نشناختیم. 
رئیس کمیســیون صادرات اتاق بازرگانی گفت:به دلیل نبود 
نگاه  صادراتی توســعه صادراتی شکل نمی گیرد چون بیشتر 
از واردات  حمایت شــده بنابراین اگــر حمایت های دولتی از 
صادرات بیشــتر بود  شرکت های صادراتی بزرگ نیز تشکیل 

میشد. 

همایون حائــری معاون وزیر نیرو در 
امور بــرق و انرژی از راه اندازی  طرح 
نیروگاه ملی تا پایان امسال خبر داد 
و گفت:اقداماتی که در نتیجه  اعمال 
تحریم ها در کشور انجام شده در این 
نیروگاه عرضــه و با بالاترین  راندمان 

فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 
حائــری در آیین رونمایی از دو طرح 
دانش بنیان در پژوهشگاه نیرو با  بیان 
اینکه طرح نیروگاه ملی نیز در دست 
اقدام اســت و تا پایان سال  ارائه می 
شــود گفت: اقداماتی کــه در نتیجه 

اعمال تحریم ها در کشور  انجام شده 
در ایــن نیروگاه عرضه می شــود و با 
کمترین هزینــه و بالاترین  راندمان 

فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 
بهره بــرداری  از  همچنیــن  وی 
دیســپاچینگ جدید ملــی در دهه 
فجر امســال  گفت و اعــلام کرد که 
احداث دیســپاچینگ ملی با کمک 
پژوهشــگاه نیــرو و  بهره گیــری از 
توانمندی متخصصان داخلی در حال 
انجام اســت و دهه  فجر امســال به 

بهره برداری خواهد رسید. 

وی افــزود: طی ســال های تحریم، 
اقدامــات خوبــی توســط کارکنان 
صنعت  بــرق انجام شــده و تمامی 
تکنولوژی های پیچیده این صنعت در 

کشور  ساخته می شود. 
ë  ۴۰۰ ساخت پست های ۲۳۰ و* 

کیلوولت
به گفتــه معاون وزیر نیــرو در امور 
  DCS  برق و انرژی ، سیســتم های
پیشرفته ترین سیستم های  به  عنوان 
کنترلی پســت های انتقــال برق، تا 
 پست های ۶۳ کیلوولت در کشور در 

حال ساخت اســت و برنامه  داریم تا 
 پست های ۲۳۰ و ۴۰۰ کیلوولت نیز 
بــه این مجموعه اضافه  شــود تا در 
 زمینه های انتقــال و توزیع از لحاظ 
خودکفا  پیشــرفته  تکنولوژی هــای 

شویم. 

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه معافیت 
مناطــق آزاد از مالیات  نتیجه ای جز فســاد 
نداشــته اســت، گفت: تاکنون چندین هزار 
میلیارد تومان  از بورس کالا به اسم مناطق آزاد 

کالا خریداری شده است. 
هادی ســبحانیان در مورد مضــرات معافیت 
مالیات بر ارزش افــزوده  مناطق آزاد تجاری، 
اظهار داشــت: در حال حاضر موضوع اعطای 
 معافیت به مناطــق آزاد تجاری یکی از بحث 
های چالش برانگیز سیاســت  گذاران اســت؛ 
موضوعی که توسط دســتگاه های نظارتی و 
نهادهای  کارشناســی با چالش مواجه شــده 

است. 
این کارشــناس اقتصادی افزود: دستگاه های 
نظارتی و نهادهای  کارشناسی معتقدند اعطای 
معافیت مالیات بــر ارزش افزوده برای مناطق 
 آزاد نه تنها منطبق با مبانی نظری این مالیات 
نیســت بلکه پیامدها و  تبعاتی را برای اقتصاد 
کشــور دارد که فساد و فرار مالیاتی و تبعیض 

 بخشی از آنهاست. 
وی ادامه داد: فلســفه تشکیل مناطق آزاد این 
بود که بدون درگیر شــدن با  بروکراسی اداری 
و پرداخــت مالیات در حــوزه عملکرد، انگیزه 
ای بــرای  فعالان اقتصادی ایجاد شــود که در 
آنجا سرمایه گذاری کنند و همچنین  سرمایه 
خارجی جذب شــود و در نتیجه با رونق تولید 
در مناطق آزاد،  اشتغالزایی صورت گیرد تا هم 
صادرات در کشــور رونق گیرد و هم  آبادانی به 

آن مناطق برود. 

ســبحانیان گفت: مطابق با این منطق نظری 
لازم اســت که بر اساس  برنامه زمانبندی شده 
مشخص و به صورت هدفمند، در حوزه مالیات 

 عملکرد، معافیت ها اعطا شود. 
سواستفاده شرکت ها از معافیت مناطق آزاد

وی با اشــاره به مطرح بودن معافیت مناطق 
آزاد از مالیات بر ارزش  افزوده، اظهار داشــت: 
مالیات بر ارزش افــزوده هیچ گونه اصابتی بر 
 تولیدکننــده ندارد لذا این حرف غلط اســت 
که ایــن مناطق را از پرداخت  مالیات بر ارزش 
افــزوده معــاف کنیم و بگوییم کــه به دنبال 
حمایت از  تولیدکننده هستیم. گوینده چنین 
حرفی با نظام مالیات بر ارزش افزوده  آشنایی 

ندارد یعنی هدفی را دنبال می کند که اگرچه 
هدف خوبی اســت  اما برای آن ابزار خوبی را 
انتخاب نکرده است؛ این موضوع نشان  دهنده 
عدم درک از مبانی نظری و نظام ارزش افزوده 

است. 
سبحانیان افزود: با شفاف سازی فرایند عرضه 
کالا و خدمــات می توان  جلوی بســیاری از 
مفاســدی را که بر اساس بسیاری از گزارشات 

 نظارتی نهادهای مختلف رسیده، گرفت. 
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: ســازمان 
برنامه و بودجه، ســازمان  بازرســی و برخی از 
نهادهای نظارتی گــزارش های مختلفی داده 
اند مبنی  بر اینکه وجود معافیت باعث شــده 

شرکت های مختلف، نام خود را در  مناطق آزاد 
ثبــت کنند و تابلویی هم آنجا آویزان کنند اما 

عملا در  سرزمین اصلی فعالیت کنند. 
ë  خرید هزاران میلیارد کالا از بورس کالا

به نام مناطق آزاد
وی افزود: تاکنون چندین هزار میلیارد تومان 
از بورس کالا به اسم  مناطق آزاد کالا خریداری 
شده اما در سرزمین اصلی استفاده شده است. 

ســبحانیان اظهار داشــت: بر خلاف ســایر 
کشــورها، در ایران بین مناطق  آزاد و ویژه با 
سرزمین اصلی مرز چندان قابل تفکیکی وجود 
ندارد؛  بعضا مشــاهده می شود که یک سمت 
خیابان منطقه آزاد و ســمت دیگر  ســرزمین 

اصلی است.  
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: روشن 
است که اعطای معافیت ها  به این شکل منجر 
به فرار مالیاتی گسترده می شود و این مساله 

نیاز به  پیشگویی ندارد. 
وی افــزود: قانون مالیات بــر ارزش افزوده و 
معافیت های این قانون را   ۱۰ ســال است که 
اجرا می کنیم، چند نهاد نظارتی گزارش داده 
اند که  ایــن نوع معافیت منجر به فرار مالیاتی 

شده است. 
ë  معافیت مناطق آزاد مغایر با سیاست

های کلی نظام قانون گذاری است
سبحانیان با اشاره به سیاست های کلی نظام 
قانون گذاری، اظهار  داشت: در بند ۹ سیاست 
های کلی نظام قانون گذاری که توسط رهبری 
 ابلاغ شده اســت »ابتناء بر نظرات کارشناسی 
و ارزیابی تأثیر اجرای  قانون« مورد تاکید قرار 

گرفته اســت؛ اگر بخواهیم اجــرای مالیات بر 
 ارزش افزوده را بر اساس این بند بسنجیم اولا 
که نوع معافیت ها مورد  تایید هیچ کارشناسی 
نیست و ثانیا نیز این قانون ۱۰ سال است اجرا 
می  شــود و طبق گزارش نهادهای مســئول، 
منجر به فرار مالیاتی، فســاد، عدم  شفافیت و 

تبعیض شده است.  
وی افزود: بند ۹ سیاست های کلی نظام قانون 
گذاری، تکلیف را  مشــخص کرده و پافشاری 
بر معاف شــدن مناطق ازاد از مالیات بر  ارزش 

افزوده،  مغایر با این سیاست است. 
ë  خروجی معافیت مناطق آزاد تبعیض و

فساد بود
سبحانیان با اشاره به تبعیض حاصل از معافیت 
مناطق ازاد از مالیات  بــر ارزش افزوده گفت: 
اینکه در مالیات بر مصرف، عده ای را بدون  در 
نظر گرفتن مبانی نظری معاف و عده ای دیگر 
را مشمول کنیم  قصور از قانون اساسی در بحث 

عدم تبعیض است. 
وی ادامــه داد: به عنوان مثــال اگر فردی در 
جنوب تهــران غذایی بخورد  بایــد مالیات بر 
ارزش افــزوده بدهد اما خوردن غذا در لوکس 
ترین  رستوران منطقه آزاد مشمول مالیات بر 
ارزش افزوده نیست. این  موضوع با کدام منطق 

عدالت سازگاری دارد؟
سبحانیان گفت: بر اساس مبانی نظری مالیات 
بــر ارزش افــزوده، فقط  کالاهایی مشــمول 
معافیت از این مالیات می شــوند که در سبد 
خانوار  ضعیف و کم درآمد قرار دارند تا به نوعی 

از قشر ضعیف حمایت شود. 

راهاندازیطرحنیروگاهملیتاپایانامسال

یارانهحاملهایانرژیو
اقتصادخواندهها

دکتر تیمور رحمانی

ســالیان و دهه های طولانی اســت که قیمت حامل های 
انرژی و در راس  آنها قیمت بنزین تبدیل به یک دشواری 
برای سیاســت گذاری و حتی  حکمرانی در کشور ما شده 
اســت. بر این باورم که ما اقتصادخوانده ها  بسیار در این 
موضوع مقصریم. کمیاب هســتند کسانی که باور داشته 
 باشند بنزین ارزان نیســت و کمیاب هستند کسانی که 
باور داشــته باشند  قیمت گذاری کنونی بنزین حرکت در 

مسیر خیر است. 
با این وجود، به محض اینکــه صحبت از افزایش قیمت 
بنزین)البتــه به  بیــان دقیق تر کاهش یارانــه بنزین یا 
تصحیح قیمت بنزین( مطرح  می شود، موجی از انتقادات 
از ســوی اقتصادخوانده ها مطرح می شــود،  دال بر اینکه 
تصحیح قیمت بنزین ســبب تورم می شود، سبب آسیب 
 رفاهی به اقشار ضعیف می شــود، سبب کاهش اشتغال 
می شــود و .... .  در حدود یک ســال و نیــم اخیر که با 
تغییر نرخ ارز قاچاق بنزین تشــدید  شــده و همچنین 
کاهش شــدید قیمت نسبی آن ســبب افزایش مصرف 
آن شــده  اســت، و از طرف دیگر کســری بودجه دولت 
تبدیل به تهدیدی برای تداوم  تورم شده است و در عین 
حال تامین منابع مالی بــرای هزینه های اجتناب  ناپذیر 
دولت)از قبیل پرداخت حقــوق کارمندان یا بازپرداخت 
اوراق  منتشره دولت( بســیار دشوار شده است، ضرورت 
بازنگری در قیمت  بنزین خود را به بدنه سیاســت گذاری 
کشــور تحمیل کرده اســت. مجددا در  چاره اندیشــی 
بــرای چگونگی تصحیح قیمت بنزیــن مخالفت هایی از 
ســوی  اقتصادخوانده ها مطرح شده و به طور طبیعی بر 
تصمیم سیاســت گذاران  در مجلس و دولت اثر گذاشته 
اســت. طرح های متعددی نیز در این زمینه  مطرح شده 
اســت که از سوی معتبرترین دانشــگاه های کشور ارائه 
شده  است. به عنوان کســی که اصول علم اقتصاد را یاد 
گرفته ام، تنها می توانم  بگویم که برخورد اقتصادخوانده ها 
با موضوع و طرح هایی که ارائه شــده  اند، مایه دلسردی 
هستند، به این دلیل که پدیده ای ساده را آنچنان پرپیچ 
و  خم کرده اند که دســتگاه سیاســت گذاری را نیز دچار 
ســردرگمی کرده اند.  برای آنکه بتوانیم اندکی به روشن 
شــدن موضوع کمک کنیم، لازم است  که ابعاد مختلف 

این موضوع را اشاره کنیم. 
نکته اول این است که ما اقتصاد خوانده ها، حداقل درس 
روز اول علم  اقتصاد را که یاد گرفته ایم، در ارتباط با این 
پدیــده فراموش نکنیم. بنزین  یک کالا اســت و همانند 
هر کالایــی عرضه، تقاضا و قیمــت دارد. آنچه ما  انجام 
داده ایم، آن اســت که با اعطای یارانه قیمت این کالا را 
بسیار پایین  تر از قیمت تعادلی بازار تعیین کرده ایم. لذا، 
اگر قیمت بنزین را تصحیــح  کنیم، در واقع یارانه آن را 
کم می کنیم نه اینکه قیمت تعادلی بازار را  افزایش داده 
باشیم. بسیاری دولت های مختلف را متهم می کنند که 
به  دلیل ناکارآمدی قیمت تمام شده بنزین را بالا برده اند 
و با افزایش قیمت  بنزین ســود حاصل از تولید بنزین را 
افزایش می دهند، چون نفت تولید  خود ما است و هزینه 
اســتخراج و تولید نفت و بنزین در ایران بســیار  پایین 
اســت. آشکار اســت که این بحث کاملا خطا است، چرا 
که بنزین  کالایی قابل مبادله است و همین الان می توان 
با قیمت بســیار بالاتر از  آنچه در ایران توزیع می شــود، 
بنزین را در کشورهای همسایه فروخت.  کالایی که قابل 
مبادله اســت و قیمت جهانی آن بســیار بالاتر از قیمت 
 داخلی اســت، نمی توان دولت را متهم کرد که از قدرت 
انحصاری  اســتفاده کرده است و قیمت آن را بالا می برد. 
در واقــع، برخلاف برخی  کالاها مانند اتومبیل که قیمت 
بالای داخلی آنها ناشی از وجود انحصار  است)چرا که در 
بیــرون از ایران خریداری با این قیمت ها ندارد(،  افزایش 
قیمت بنزین ربطی بــه قدرت انحصاری ندارد چرا که با 
 قیمت های بسیار بالاتر از قیمت کنونی داخلی، برای آن 
خریدار وجود  دارد و همین موضوع هم هست که قاچاق 
گســترده آن را فراهم کرده  اســت. لذا، اقتصادخوانده ها 
خیلی ســاده باید برای مردم و سیاســت گذاران  توضیح 
دهند که تصحیح قیمت بنزیــن امری اجتناب ناپذیر و 
معلول  تغییرات عمومی قیمت ها اســت و به بیان دقیق 
باید توضیح دهنــد که  تصحیح قیمــت بنزین، کاهش 
یارانه ای اســت که تداوم آن نه منطقی است  و نه امکان 
پذیر. هنگامی که ســطح عمومی قیمت ها افزایش یافته 
اســت و  قیمت بنزین بدون تغییر مانده اســت، در اصل 
این معنی را می رساند که  اشــتباه کرده ایم و به صورت 
تصنعی قیمــت را پایین تر از قیمــت مبتنی بر  عوامل 
بنیانی تعیین کننده آن تعیین کرده ایم و اکنون در حال 
تصحیح  اشتباه خود هســتیم. طبیعی است که تصحیح 
اشــتباه سختی و درد و رنج  دارد اما اجتناب ناپذیر است.

ادامه دارد..... 

معافیتمالیاتیمناطقآزادحاصلیجزفسادوفرارمالیاتینداشت

ســه ماه از پایــان مهلت دولت بــرای ترخیص 
خودروهای دپو شده گذشته  و ۱۱۰۰ دستگاهی 
که تشــریفات گمرکی را انجام داده اند اکنون در 
 معرض واگذاری به ســازمان اموال تملیکی قرار 
دارند که ممکن است به  فروش رسیده یا اینکه هر 

تصمیمی در مورد آنها اتخاذ شود. 
چنــدی پیش رئیس کل گمــرک اعلام کرد که 
خودروهای دپو شــده ای در  گمرک باقی مانده اند 
که ممکن اســت متروکه اعلام شــوند. وی البته 
هیچ  توضیحی در مورد سرنوشــت خودروها پس 

از متروکه شدن ارائه نکرد. 

امــا آنچه که بــه تازگی ارونقی -معــاون فنی و 
امور گمرکی گمرک ایران   در رابطه با سرنوشــت 
خودروهای دپو شــده مطرح کرده از اعلام صریح 
 گمــرک در رابطه بــا احتمال واگــذاری آنها به 
سازمان اموال تملیکی و  فروش یا هر اتفاق دیگری 

در مورد این خودروها حکایت دارد. 
ماجــرای حدود ۱۳ هزار خودروی دپو شــده در 
گمرک از دو ســال پیش  شروع شــده است که 
به دلایل مختلف از جمله تغییر شــرایط ارزی یا 
 تخلف در ثبت سفارش، ترخیص آنها متوقف شد؛ 
تا اینکه در ســال  گذشته و طبق مصوبه دولت از 

۱۶ دی ماه تا نیمه تیرماه ســال جــاری و  بعد با 
تمدید دو ماهه مهلت فرصتی برای انجام مراحل 

قانونی و  ترخیص به صاحبان آنها داده شد. 

احتمالواگذاریخودروهایماندهدرگمرکبهسازماناموالتملیکی

خلیــل آقایــی رئیس ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری کشــور گفت:  امســال ۸۵ تــا ۱۰۰ هزار 
هکتار از منطقه زاگرس در قالب طرح جامع  حمایت 
از جنگل های زاگرس از سوی منابع طبیعی نهال کاری 

می شود. 
آقایــی که به منظور بازدیــد از طرح های آبخیزداری 
به استان کردستان  سفر کرده است، با اشاره به تهیه 
طرح حمایت از جنگل های زاگرس  توســط سازمان 
جنگل ها و مراتع و موسسه تحقیقات جنگل و مرتع، 
 اظهار داشت: بر اساس این طرح، در قالب یک برنامه 
پنج ساله ۱۱  استان زاگرس نشین تکالیف روشنی را بر 
عهده دارند که امسال اولین  سال عملیات اجرایی آن 
است و در سطح کشور بین ۸۵ تا ۱۰۰ هزار  هکتار از 

عرصه های این منطقه نهالکاری می شوند. 

وی افزود: این طرح از خرداد امســال از استان ایلام 
کلید خورده و  لیســت طرح ها و اقدامات اجرایی که 
باید در زاگرس انجام شــود و  اولویت های آن در قالب 
این طرح مشخص شده که مهمترین آن بحث  ذخیره 
رطوبت آبخیــزداری و آبخوانداری جنگل کاری اعم از 
توســعه  جنگل و غنی سازی آن و عملیات بهداشت و 

پرورش در منطقه زاگرس  است. 
رئیس سازمان جنگل ها و مراتع کشور، اعتبار اجرای 
این طرح را   ۶۵۰ میلیــارد تومان اعلام کرد که برای 
تمامی اســتان های زاگرس نشین  هزینه خواهد شد و 
بیان داشت: بخشــی از این عملیات انجام شده و در 
۶  ماهه دوم ســال هم عملیات بیولوژیکی و مکانیکی 

آماده اجرا است. 
وی بــا بیان این که حدود یک ســوم تعهدات ما در 
استان ها در این زمینه  انجام شده است، یادآور شد: دو 
سوم باقی مانده هم در ماه های آینده به  مرحله اجرا و 

عملی شدن در خواهد آمد. 
این مقام مســئول به طرح بوم ســازگان زاگرس نیز 
اشاره کرد و افزود:  در این طرح حفاظت جنگل کاری 
ذخیره رطوبــت آبخیزداری و  آبخــوان داری و حتی 

بحث ذخیره گاه ها و مهارت بذرگیری و تکالیف  یگان 
حفاظت در قالب یک بسته حفاظتی تدوین و تکلیف 
هر استان به  صورت مشخص به آنها اعلام شده است. 

رئیس ســازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری درباره 
طرح های  آبخیزداری در کشور نیز گفت: امسال ۱۵۰ 
میلیون یورو از محل  صندوق توســعه ملی به دستور 
رهبر معظم انقلاب به این بخش  اختصاص داده شده 
که در بیش از ۱۰ هزار نقطه کشــور کار آن در  دست 

اجرا است. 
به گفتــه وی، این طرح ها در قالب یــک هزار و ۳۳ 
حوضه و نزدیک به   ۹۰ درصد از شهرستان های کشور 
را در بــر می گیرد که حجمی بالغ بر  پنج هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان کار اجرایی در سطح ۳۳ مرکز از  جمله 
۳۱ اســتان رســمی و ۲ اداره کل مستقر در جنوب 

کرمان و غرب  مازندران در دست اجرا است. 
آقایی با اشــاره به این که این طرح ها تاکنون نزدیک 
به ۵۵ درصد  پیشرفت فیزیکی دارد، اضافه کرد: بخش 
اعظمی از این طرح ها در  هفته دولت به بهره برداری 
رســید و مابقی نیز تا دهه فجر امسال افتتاح  خواهد 

شد. 

رئیسسازمانتوسعهتجارتمطرحکرد:
لزومتدویننقشهراهصادراتیمنطبقبابازارداخل

اجرایطرححمایتازجنگلهایزاگرس
خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

هفتمینجشنوارهعکس»خانهدوست«برگزارمیشود

نابودیهفتتنگوشتفاسددرتربتحیدریه
رئیــس شــبکه دامپزشــکی تربت حیدریــه گفت: 
کارشناسان این اداره ظرف نیمه نخست امسال هفت 
هزار و ۴۵۲ کیلوگرم گوشت غیرقابل مصرف را در این 
شهرستان کشف، ضبط و در کوره لاشه سوز کشتارگاه 

دام نابود کردند.
ابوالحسن سیدین  افزود: این میزان گوشت مربوط به 
۳۸ راس گاو و ۳۴ راس گوســفند بود که در راستای 
تولید و ارائه گوشت سالم به شهروندان، از چرخه مصرف 

انسانی حذف و نابود شد.
وی علت معدوم سازی این مقدار گوشت قرمز را ابتلای 
این دام ها به بیماری های زردی و کاشکسی ذکر کرد 
و گفت : برخی از بیماری های مشــترک بین انسان و 
دام از جملــه بیماری شــاربن و تب خونریزی دهنده 
کریمه کنگو به راحتی از طریق مصرف گوشــت قرمز 

غیربهداشتی به انسان منتقل می شود.
وی بیان کرد: نظارت های بهداشــتی دامپزشکی برای تولید گوشت قرمز با معاینه های بالینی دام زنده 
قبل از کشــتار آغاز می شود و تا هنگام عرضه گوشت و سایر فرآورده های خام دامی در فروشگاه های 

مجاز ادامه دارد.
رئیس شــبکه دامپزشکی تربت حیدریه گفت: از ابتدای امسال و در راستای تولید گوشت سفید مجوز 

جوجه ریزی دو میلیــون و ۵۲۷ هزار و ۹۰۰ قطعه 
جوجه در واحدهای پرورشــی این شهرستان صادر 
شــد. وی تعداد واحدهای پرورشی طیور در تربت 
حیدریه را ۱۱۲ واحد اعــلام کرد و گفت: در نیمه 
نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 
واحدهای پرورشی این شهرستان ۳۶۲ هزار جوجه 

ریزی بیشتر داشتند.
رئیس شبکه دامپزشکی تربت حیدریه تعداد مراکز 
تولید وتوزیع فرآورده های خام دامی شهرســتان را 
شامل یک کشتارگاه دام سنتی ، یک کشتارگاه دام 
صنعتی درحال تاسیس ، دو بازار دام سبک وسنگین 
، 5 واحد کارخانه تولید خوراک دام وطیور و... عنوان 

کرد.
ســیدین نظارت بر جوجــه ریــزی در واحدهای 
پرورشــی را از اقدام های اساســی و فعالیت های حیاتی دامپزشــکی عنوان کرد و افزود: ارائه الگوهای 
صحیح آماده ســازی بســتر برای ورود جوجه های یک روزه، برنامه ریزی واکسیناســیون های مورد 
نیاز بر اســاس کارت بهداشتی ارائه شده از ســوی مراکز مرغ مادر و مدیریت صحیح پرورش جوجه از 
 جمله اقداماتی اســت که کارشناســان دامپزشــکی در هنگام جوجه ریزی بــه صاحبان این صنعت 

ارائه می دهند.

معاون سیاسی استاندار قزوین گفت: ایجاد پایانه صادراتی در استان 
امری بسیار مهم است که باید به سرعت راه اندازی شود.

 منوچهر حبیبی معاون سیاسی استاندار و سرپرست امور اقتصادی 
استانداری قزوین در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان 
قزوین که به ریاســت هدایت اله جمالی پور استانداری قزوین در 
ســالن جلسات استانداری قزوین برگزار شــد بیان کرد: اقدامات 
صورت گرفته در کاهش نرخ بیکاری و نرخ تعدیل نیروی انسانی 

استان موثر است.  
وی گفت: سه نکته در خصوص اشتغال روستایی وجود دارد، حوزه 
کشاورزی بیشترین سهم در جذب تسهیلات را داشته و توقع ما در 
بخش صنعت و گردشــگری نیز این است که در جذب تسهیلات 

ورود یافته و صنایع دستی نیز از این سهم بیشتر بهره مند شود.

معاون سیاسی استاندار قزوین اظهار کرد: بیش از 33 میلیارد تومان 
تســهیلات در بخش های کشاورزی به شهرستان آوج اختصاص 
داده ایم که فقط ده درصد آن در آوج جذب شده در حالی که این 

شهرستان در تمام حوز ها نیازمند حمایت است.
حبیبی عنوان کرد: چهار بانک متولی تسهیلات اشتغال روستایی 
شــامل کشاورزی، پست بانک، کارآفرینی امید و بانک توسعه که 
در پرداخت تسهیلات جهت اشتغال بیار خوب عمل کرده اند، با 
جدیت این امر را پیگیری کنند و سمت و سو را به سوی قراردادها 
و طرح های نیمه تمام سوق دهند. وی افزود: تسهیلات به دوبخش 
حمایتی و غیرحمایتی تقسیم می شوند. اگر امکان جذب تسهیلات 
از سوی دســتگاه ها وجود ندارد این تسهیلات را به سمت حوزه 
کشاورزی و گردشگری هدایت کنیم. حبیبی همچنین با اشاره به 
این که بیشتر محصولات کشاورزی استان از استان های دیگر صادر 
می شود گفت: ایجاد پایانه صادراتی در استان امری بسیار مهم است 

که باید به سرعت راه اندازی شود.

ســاری –  امیری فر -خبرنگاریادگار امروز   مدیرعامل شــرکت گاز 
مازندران در نشســت ارتباط دوسویه با پیمانكاران پروژه های اجرایی 
عنوان کرد: پیمانکاران همواره سرمایه های اجرایی شرکت گاز استان 
محسوب شده و باید مورد حمایت قرار بگیرند. به گزارش روابط عمومی 
شرکت گاز استان مازندران، »جعفر احمدپور« مدیرعامل شرکت گاز 
استان گفت: خدمت رسانی و تامین رفاه و آسایش مردم در دستورکار 

قرار دارد و در این راستا نباید از هیچ تلاشی فرو گذار کنیم. وی اظهار 
داشــت: گازرســانی در بخش زیربنایی و توسعه ای شتاب می گیرد. 
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران بیان داشــت: پیمانکاران در اجرای 
پروژهای گازرســانی نسبت به تهیه گزارش و مستندسازی، اقدامات 
لازم را انجام دهند. احمدپور ، پیمانكاران و نیروهای زیر مجموعه آنان 
را قشری زحمتكش و ریسك پذیر دانست و گفت: به منظور حمایت 

حداكثری از آنان ، فرآیندهای داخلی در شــركت گاز استان باید به 
گونه ای ارتقا یابد كه این عزیزان در چارچوب قانون و مقررات بتوانند 
در حداقل زمان ممكن مطالبات و حقوق خود را دریافت نمایند. وی 
خاطرنشان کرد: رابطه کارفرما و پیمانکار یک رابطه دو طرفه است که 
می بایســت با رعایت ضوابط و قوانین و اصول حرفه ای کار به تعامل 

مناسب و پویا تبدیل گردد.

معاوناستاندارقزوین:

پایانهصادراتیقزوینبایدبهسرعتراهاندازیشود

مدیرعاملشرکتگازمازندران؛

پیمانکارانسرمایههایاجراییشرکتگازاستانهستند

مدیرکلورزشوجوانانکرمانشاه:

“خانهجوان«کرمانشاه85درصدپیشرفتفیزیکیدارد

رییس سازمان سیما، منظر شهرداری کرج خبر داد؛

احداثپارکملی»ایرانکوچک«
درمراحلپایانی

 کرج- اکبری-خبرنگاریادگارامروز:
ســاخت نخستین پارک ملی اســتان البرز به نام ایران کوچک از خرداد ماه سال 
گذشــته با اعتباری حدود ۱۰ میلیارد تومان در در ضلع جنوب شــرقی میدان 
جمهوری آغاز شــده است.پیمان بضاعتی پور، در گفت و گو با پایگاه خبری کرج 
امروز با بیان اینکه نخســتین پارک ملی استان البرز با نام پارک ایران کوچک به 
مساحت حدود هفت هکتار در حال احداث است، اظهار داشت: این فضا که به نوعی 
پارک اقوام خواهد بود ۶۰ درصد پیشــرفت فیزیک داشته است.وی هدف اصلی 
ساخت این پارک را توسعه سرانه های فضای گردشگری عنوان کرد و گفت: استان 
البرز به محیطی که جریان های فرهنگی و هنری در آن فعال باشد نیاز داشت.به 
گفته این مسئول؛ سکونتگاه های اقوام ایرانی شامل سکونتگاه های استان هایِ یزد، 
اصفهان، شیراز، گیلان، مازندران، بندر ترکمن، خراسان، فارس، خوزستان، البرز و 
دیگر استان ها در این مجموعه بازسازی، احیا و احداث خواهد شد.بضاعتی پور ادامه 
داد: ماکت بناهای ارگ بم، مســجد فهرج یزد، بازار سعدالسلطنه قزوین، روستای 
اورامان کردستان و کندوان آذربایجان توسط معماران داخل استانی طراحی شده و 
مراحل ساخت آن ها در دست اجراست. همچنین روستای خزری، آب انبار، مسجد 
سهره یزد و بازار صدرالسلطنه به صورت سازه در ایمن محوطه ساخته می شوند که 
علاقه مندان می توانند همزمان با بازدید از این مجموعه از غرفه های موجود در آنها 
سوغاتِ دیگر استان ها را نیز خریداری کنند.رییس سازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهرداری کرج نورپردازی ویژه و ساخت بزرگ ترین آمفی تئاتر در مجموعه 
پارک های کرج را از دیگر ویژگی های این پارک عنوان کرد و افزود: این مجموعه 
با ذوق و سلیقه معماران استان البرز در حال ساخت است.این مسئول توضیح داد: 
در حال حاضر حدود ۷۰ نفر به طور مستقیم و صد نیرو نیز به صورت غیرمستقیم 
در این پروژه فعال هســتند.رییس سازمان ادامه داد: قصد داریم همه روزه در این 
آمفی تئاتر جریان های هنری و فرهنگی مرتبط با اقوامی که در پارک سکونتگاه 
دارند را برپا کنیم و هر روز نیز مختص یک قومیت باشد تا از تمام شهرهای ایران 
بتوانند از آن بازدید داشته باشند چرا که این پارک در مقیاس ملی ساخته می شود.
بضاعتی پور در ادامه با بیان اینکه هیچ جریان عمرانی، فرهنگی و هنری بدون در 
نظر گرفتن فاکتورهای اقتصادی نمی تواند به حیات خود ادامه دهد، گفت: در سال 
های نخست باید به فکر جذب توریست و بازدیدکننده بود و نباید نگاه درآمدی به 

این مجموعه داشت.

مدیر مخابرات منطقه مرکزی:

مخابراتاستانمرکزیبیشترینسهم
بازاررادرزمینهواگذاریاینترنتدارد

اراک-غلامی-خبرنگاریادگار امروز:
مدیر مخابرات منطقه مرکزی گفت: حدود ۸۰ درصد ازهم اســتانی های عزیز از 

اینترنت مخابرات استفاده می کنند.
مهندس ملک حسینی مدیر مخا برات منطقه مرکزی با اشاره به اینکه از ابتدای 
مهرماه سال جاری چاپ و توزیع قبوض کاغذی در کشور متوقف شده است گفت: 
شرکت مخابرات از چند سال گذشته با انجام اقدامات زیرساختی زمینه مناسبی 

برای حذف قبوض فراهم کرده است.
 مهندس ملک حسینی اظهار کرد: حذف قبوض در راستای تحقق اهداف دولت 

الکترونیک و کاهش هزینه ها و حفاظت از محیط زیست می باشد .
وی با اشاره به اینکه سالانه در کشور بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان صرف هزینه چاپ 
قبوض کاغذی می شود که سهم استان مرکزی از این مبلغ رقمی بالغ بر یک و نیم 
میلیارد تومان است، افزود: برداشتن این هزینه ها می تواند اقدامات بسیار مناسبی 

در جهت توسعه زیرساخت ها ی شبکه های مخا براتی باشد.
مدیرمخابــرات منطقه مرکزی اضافه کرد: ۲۰۰ هزار مشــترک با روش های غیر 
حضوری بدهی های خود را پرداخت می کنند که این موضوع شروع خوبی برای 
حذف قبوض است واز این پس  مشترکین محترم مي توانند علاوه برتماس با سامانه 
۲۰۰۰، از طریق تلفن همراه با شماره گیری کد #2020*  وهمچنین وب سایت 

شرکت مخا برات ایران قبوض خود را پرداخت نمایند.
وی افزود: مخابرات استان مرکزی حدود 600 هزار تلفن ثابت مشغول  بکار و حدود 
110 هزار مشترک اینترنت پرسرعت دارد، ودر واقع حدود 80 درصد هم استانی 
های عزیز از اینترنت مخابرات استفاده می کنند وبیشترین سهم بازار دراین زمینه 
متعلق به مخا برات اســت ودرحال حاضر طرح VDSL در دســت اجراست که 
سرعت اینترنت در این طرح سه برابر سرعت ADSL است که با تکمیل امکانات 

فنی این سرویس به مشتریان با مودم رایگان واگذار خواهد شد .
مدیرمخا برات منطقه مرکزی با اشاره به قیمت  مصوب وقیمت تمام شده  تلفن 

ثابت بیان کرد:
در حال حاضرقیمت یک خط تلفن ثابت ۱۹۸ هزار تومان است که این هزینه بسیار 
کمتر از هزینه تمام شده آن می باشد  ،به طوریکه دایری تلفن در منطقه ای که 
دارای زیر ساخت شبکه نباشد بیش از دو میلیون پانصد هزار تومان و منطقه ای که  

دارای شبکه باشد ۷۰۰ هزار تومان هزینه دارد.
مدیر مخا برات منطقه مرکزی  خاطرنشان کرد: در استان مرکزی  در حدود ۹۰۰ 
روســتا از طریق شبکه بی سیم دارای تلفن خانگی می باشند و در نیمه اول سال 
جاری تمامی این روســتاها تحت پوشش شبکه همراه اول قرار گرفتند .البته این 
تحول بدون تحمیل کوچکترین هزینه به روستاییان عزیز انجام شده است وهزینه 

های مکامات همانند گذشته مطابق با تعرفه تلفن ثابت محا سبه می گردد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران: 

انتقالآبدریایخزر
جنگلهایهیرکانیراازبینمیبرد

ساری –  امیری فر -خبرنگاریادگار امروز  
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- ساری در خصوص انتقال آب دریای 
خزر به بخش کویر مرکزی ایران خاطرنشان کرد: اگر این کار با مسیر پیشنهادی 
انجام شود بخش اعظمی از منطقه جنگلی مازندران از بین می رود و این برای ما 

خسارتی جبران ناپذیر است.
موســوی تاکامی تصریح کرد: کمیته فنــی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران- ســاری، با بازدیدهای میدانی و کارشناســی، مخالفت خود را به شکل 
مکتوب و در ۹ بند به سازمان حفاظت محیط زیست اعلام و صراحتاً مخالفت خود 

را با نابودی جنگل ها بیان کرده است.
موسوی همچنین گفت: در نامه استعلامی سازمان حفاظت محیط زیست، کمیته 
فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- ساری، بارها بر تخریب جنگل ها 
تاکید کرده و یادآور شده است با توجه به اینکه در برخی نقاط، مسیر انتقال لوله آب 
بیشتر از ۱۱ کیلومتر از حاشیه جاده جنگلی عبور می کند سطح زیادی از پوشش 

جنگلی نابود می شود

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
مؤسسه آفرینش هنری آستان قدس رضوی 
در راســتای ترویج آموزه هــای اهل بیت)ع( 
بویــژه فرهنگ رضــوی و اعتــلای مفهوم 
غنــی زیارت بــا بیانی هنرمندانــه اقدام به 
برگزاری جشــنواره ملی عکس کرده اســت 
که امســال هفتمین دوره آن برگزار خواهد 
شــد.محمدعلی چمیگــوی دبیــر هفتمین 
جشــنواره سراســری عکس »خانه  دوست« 
در نشســت خبــری هفتمیــن جشــنواره 
سراســری عکــس »خانه دوســت« که در 
موسســه آفرینش های هنری آســتان قدس 
رضوی اظهار کرد: موسســه آفرینش هنری 
آســتان قدس رضوی در راســتای پاسداری 
از میــراث و هنر ایرانی - اســلامی و ترویج 
آموزه هــای اهــل بیت)ع( به  ویــژه فرهنگ 
رضــوی و اعتلای مفهوم غنی زیارت با بیانی 
هنرمندانه اقدام به برگزاری جشــنواره ملی 
عکس کرده اســت که امسال هفتمین دوره 
آن برگزار خواهد شد.وی افزود: در جشنواره 
امســال تغییراتی ایجاد شده است که منجر 
به افزایش بخش های جشــنواره شده است. 
در گذشته موضوع جشــنواره به صورت عام 
محدود به زیارت بود، اما امسال شامل »وقف 
و نذر رضوی«، »زیارت و آیین های زیارتی«، 
»زائرین پیاده رضوی«، »زیر سایه خورشید« 
و »زیارت هــای نوروزی« اســت.چمی گوی 
در رابطــه با داوران جشــنواره خاطرنشــان 

کــرد: داوران این دوره از جشــنواره محمد 
مسعود  میرهاشــمی،  ســیدعباس  ستاری، 
زنده روح کرمانی، مجید ناگهی و ســید علی 
داد: همچنین  ادامه  حسینیان هســتند.وی 
برای خبرنــگاران نیز بخشــی تحت عنوان 
اطلاع رســانی در نظر گرفته شــده است که 
نحوه ارســال اخبار نیز همانند ارسال عکس 
از طریق ســایت رسمی جشنواره خواهد بود 
و به نفر اول ســه میلیون تومان، نفر دوم دو 

میلیون تومــان و به نفر ســوم یک میلیون 
تومان اهدا خواهد شــد.در ادامه جواد براتی، 
دبیر اجرایی جشــنواره سراسری عکس خانه 
دوســت به معرفی بخش های ایــن دوره از 
جشــنواره پرداخت و بیان کــرد: آثار بخش 
وقف و نذر رضــوی باید در قالــب انعکاس 
موقوفات و نذورات به آســتان قدس رضوی 
و بــارگاه ملکوتی امام هشــتم )ع( و از بیان 
شــفاف و تاثیرگذار برخوردار باشد و امکان 

استفاده از عکس های آرشیوی در این بخش 
وجود دارد.دبیر اجرایی جشــنواره سراسری 
عکس »خانه دوســت« در خصــوص معرفی 
بخش »زیــارت و آیین  های زیارتی« تصریح 
کــرد: در این بخش تمامی عکس  هایی که به 
صورت عینی و با رویکرد مســتندگرایانه به 
نمایش وجوه مختلــف زیارت از جمله آداب 
زیــارت، آیین  های مذهبی، ســلوک زائر در 
اماکن متبرکه، مکه مکرمــه، مدینه منوره، 
عتبات عالیات و حرم های مطهر اهل بیت)ع(
خاصه حرم مطهر رضوی می پردازند، مجاز به 
شرکت در جشــنواره خواهند بود، همچنین 
آثار ایــن بخش می تواند در حــوزه دوربین 
حرفه ای و موبایلی قــرار بگیرد و می توان از 
عکس های آرشیوی نیز اســتفاده کرد.براتی 
بیان کرد: در بخش »زائرین پیاده«، انعکاس 
حالات، توسلات و ســلوک زائرین پیاده در 
مســیرهای بیابانی و جاده ای منتهی به حرم 
امام رضا)ع( و مکان های خدمات رسانی بین 
راهی در قالب ارائه مستند با نگاهی تاثیرگذار 

مدنظر است.
وی افزود :   شرکت کنندگان باید آثار ارسالی 
خــود را حداکثر تا ۲۴ دی ماه ســال جاری 
از طریق ســایت جشــنواره بارگذاری کنند. 
لازم به ذکر اســت کــه عکس های منتخب 
موبایلی در بخش زیارت صرفا به صورت حق 
 التالیف پرداخت خواهد شــد و رتبه نخواهد 

داشت

تجلیلازپرسنلنیرویانتظامی
شهرچهارباغ

ساوجبلاغ –  عبدالله مظفری- خبرنگاریادگارامروز :
با حضور امام جمعه و مدیریت شهر و بخش چهارباغ از پرسنل خدوم 
نیروی انتظامی تجلیل شد. به گزارش روابط عمومی شهرداری و شورای 
اسلامی شهرچهارباغ طی مراسمی با حضور امام جمعه، اعضای شورای 
اسلامی شهر، شهردار،بخشدار و اعضای شورای اسلامی بخش چهارباغ 
از پرسنل خدوم نیروی انتظامی تجلیل شد. در این مراسم که در سالن 
اجتماعات شهید الیاسی شهرداری چهارباغ و با حضور فرمانده پادگان 
آموزشی شهید چمران، جانشین فرماندهی انتظامی ساوجبلاغ، فرمانده 
انتظامی چهارباغ، فرماندهان رده های مختلف نیروی انتظامی شهر و 
بخش و معتمدین محلی برگزار شد از خدمات ارزشمند پرسنل خدوم 

نیروی انتظامی با اهداء لوح سپاس تجلیل شد.

آغازساختیكبابمخزنذخیرهآبویژه
منطقهنظمآبادشهراراك

اراک-غلامی-خبرنگاریادگار امروز:
درراســتاي مدیریت شبكه وذخیره مناسب آب شرب درمنطقه نظم 
آبادشــهراراك ،امورآب و فاضلاب شهرســتان اراك ساخت یك باب 

مخزن ذخیره آب به حجم100مترمكعب را دراین منطقه آغاز نمود.
   مهندس سعید سرآباداني مدیرامورآب و فاضلاب شهرستان اراك  با 
اعلام خبر فوق گفت: امور آب و فاضلاب اراك در راستاي تحقق اهداف 
و انجام وظایف شــركت هاي آب و فاضلاب كه مهمترین آنها  انتقال 
و توزیع آب آشامیدني ، تامین فشار استاندار شبكه به منظور كاهش 
حوادث  و همچنین ذخیره آب مورد نیاز شــهروندان براي ســاعات 
پیك مصرف مي باشد،  ســاخت یك باب مخزن ذخیره آب باحجم 
100مترمكعب از نوع پیش ساخته با جنس فلزي را  براي ذخیره آب 
شرب مشتركان منطقه نظم آباد آغاز نمود .  وي با اشاره به اینكه این 
نوع مخزن براي اولین بار در اســتان مركزي ساخته مي شود تصریح 
كرد :در حال حاضر آب مورد نیاز 420مشترك منطقه نظم آباد اراك 
درمخزن قدیمي  كه بالغ بر40 ســال از زمان ســاخت آن مي گذرد 
ذخیره مي گردد كه پس از به بهره برداري رسیدن مخزن جدید، مخزن 

قدیمي ازمدار بهره برداري خارج مي گردد. 

بازدیدمعاونوزیرصمتاز6واحدتولیدي
دراستانمركزي

 اراک-غلامی-خبرنگاریادگار امروز:
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از 6 واحد تولیدي در شهرك هاي 
صنعتي شهرســتان هاي ساوه و زرندیه اســتان مركزي بازدید كرد. 
محسن صالحی نیا در جریان سفر به استان مركزي، از واحد تولیدي 
»نوبران رنگینه« در شهرك صنعتی نوبران شهرستان ساوه بازدید نمود.

شرکت نوبران رنگینه تولید کننده پیگمنت های چاپ نساجی، چاپ 
قابل مصرف در صنعت چاپ نســاجی و جوهر چاپ می باشد كه در 
سال 1393 با ســرمایه گذاری 60 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال براي 
18 نفر در شــهرك صنعتی نوبران راه اندازی شد.   همچنین رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران در شهرك صنعتی نوبران، از واحد تولیدي »بستان غدیری« تولید 
كننده شیره خرما و انگور و رب خرما بازدید كرد. صالحی نیا در بخش 
دیگري از برنامه سفر به استان مركزي، با حضور در شهرستان زرندیه، 
از واحد تولیدي »نوید کاران« در ناحیه صنعتی پرندک نیز بازدید كرد.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین با حضور در شــهرک 
صنعتی مأمونیه، از واحد صنعتی »فولاد هیربد زرندیه« نیز بازدید كرد. 
همچنین در ادامه حضور صالحی نیا در شهرک صنعتی مأمونیه، واحد 
تولیدي »کابل ســینا« مورد بازدید رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و هیأت همراه قرار 
گرفت. معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه ضمن بازدید از 
شــهرک صنعتی زاویه، از واحد تولیدي »آرین شیک پوشان گیتی« 

نیز دیدن كرد.

مدیرعامل آب منطقه ای مازندران:

سدهرازیکیازبزرگترینپروژههای
عمرانیشمالکشوراست

ساری –  امیری فر -خبرنگاریادگار امروز  
به گزارش روابط عمومی آب منطقه ای مازندران دکتر محمدابراهیم 
یخکشی مدیر عامل آب منطقه ای مازندران با اشاره به ضرورت تأمین 
آب برای بخش های کشــاورزی و شرب استان از طریق سدها گفت: 
با احداث و بهره برداری سد هراز، حجم ذخیره آب در پشت سدهای 
اســتان به دوبرابر افزایش می یابد که این پشتوانه بسیار خوبی برای 
استانی که اقتصاد آن آب پایه است خواهد بود یخکشی با بیان اینکه 
این سد قادر است سالانه ۶۵0 میلیون مترمکعب آب را تنظیم نماید 
گفت: با مهار آب رودخانه هراز از طریق این ســد، دشــت 100هزار 
هکتاری هراز که عمدتاً به کشــت شــالی اختصاص دارد، در مقابل 
خشکسالی و کم آبی بیمه خواهد شــد و آب شرب 1۴ شهر و ۵00 
روستا با جمعیت بالغ بر یک میلیون و دویست هزار نفر تأمین می شود.
مدیرعامل آب منطقه ای مازندران از سد هراز و تأسیسات وابسته آن به 
عنوان یکی از بزرگترین پروژه های عمرانی شمال کشور یاد کردو گفت: 
در سال های اخیر تلاش زیادی برای تکمیل این پروژه صورت گرفت 
و هم اکنون ۴0 درصد از عملیات اجرایی ســد انجام و جاده جایگزین 
آن نیز به میزان 21 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و خوشبختانه پروژه 
آبرسانی به شهرها و روستاهای پایین دست این سد در بودجه سالجاری 
دارای ردیف اجرایی شده و امیدواریم با کمک نماینده عالی دولت در 
استان و همه دستگاه های اجرایی و همچنین تلاش مؤثر نمایندگان 
شهرســتان های پایین دست این سد، سرعت بیشتری به اجرای این 
پروژه ببخشیم. یخکشی از شــرکت سپاسد و مهاب قدس به عنوان 
پیمانکار و مشاور این پروژه نام برد و گفت: شرکت سپاسد که یکی از 
بهترین های ما در بخش سدســازی در سطح کشور و منطقه است، و 
تجربه و ظرفیت بسیار بالایی در بخش اجرای این گونه پروژه ها دارد و 
شرکت مهاب قدس نیز در زمینه طراحی و نظارت این پروژه ها نیز از 
شرکت های ممتاز مشاوره ای  در بخش سد سازی محسوب می شود 
حضور این دو شرکت می تواند امتیاز  خوبی برای این پروژه محسوب 

شود و امکان اجرای هرچه بهتر و سریعتر این طرح را فراهم می کند.

مدیرکل ورزش وجوانان اســتان کرمانشــاه از 
پیشــرفت 85 درصدی خانه جوان کرمانشاه به 

عنوان بزرگترین خانه جوان کشور خبر داد.
صابر رحیمی در نشست هم اندیشی مسئولین 
سازمان های مردم نهاد جوانان استان کرمانشاه 
با معاون ســاماندهی امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان  از برنامه ریزی های انجام گرفته برای 
راه اندازی چهارخانه جوان در اســتان خبر داد 
و گفت: پــروژه راه اندازی بزرگترین خانه جوان 
کشور با اعتبار نزدیک به هشت میلیارد تومان در 

کرمانشاه درحال انجام است.
وی بابیان اینکه این پروژه 85 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد، اظهار کرد: براســاس قولی که به 
وزارتخانه داده ایم، این پروژه در آینده ای نزدیک 

افتتاح خواهد شد.
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان تصریح کرد: 
همچنیــن پروژه احــداث خانه جوان اســلام 
آبادغــرب نیز هم اکنون 65 درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد و امیدواریم تا پایان امسال به بهره 

برداری برسد.
وی تاکیــد کرد: کلنگ احــداث دو پروژه خانه 
جوان دیگر شهرستان های کنگاور و جوانرود در 
هفته تربیت بدنی با حضور وزیر ورزش و جوانان 

یا یکی از مسئولین وزارتخانه به زمین زده خواهد 
شد.

رحیمی یادآورشد: اعتبار مورد نیاز برای احداث 
این دو پروژه تامین شده و پیمانکار آن نیز بزودی 

مشخص خواهد شد.
وی در ادامــه بابیــان اینکه در دو ســال اخیر 
جهش  خوبی در حوزه جوانان اســتان صورت 
گرفته، عنوان کرد: زمانی کرمانشاه از نظر تعداد 
ســمن های حوزه جوانان جزو استان های آخر 
کشور بود، اما در یکی دو سال اخیر با تسهیلات 
و مشوق هایی که داشتیم تعداد سمن ها را در حد 
قابل قبولی افزایــش داده ایم، بگونه ای که دیگر 
استان آخر کشــور از نظر تعداد سمن های این 

حوزه نیستیم.
مدیرکل ورزش وجوانان استان گفت: همچنین 
در کنار توجه به حوزه جوانان، در بخش ورزش 
نیز پیشــرفت های چشــمگیری در کرمانشاه 
رقم خــورده که از جمله آن افزایش قابل توجه 

اعتبارات عمرانی و جاری است.
وی عنوان کرد: اجرای پروژه های عمرانی ورزشی 
در روستاهای استان به شکلی است که درحال 
حاضر همه روســتاهای بالای هزار نفر اســتان 

دارای فضاهای ورزشی هستند.
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منطقهایکردندستمزد
بهنفعکارگراناست

هادی ابــوی دبیرکل کانون عالــی انجمن های صنفی 
کارگران با ابراز  مخالفت نســبت به تعیین دســتمزد 
منطقه ای برای کارگران گفت: در تعیین  مزد منطقه ای 

حداقل های قانون کار باید رعایت شود. 
ابوی درباره منطقه ای شــدن دستمزد کارگران، گفت: 
امروز به دنبال  بحث هایی که در خصوص تبدیل شدن 
به دهکده جهانی مطرح می شــود  دیگر مفاهیمی مثل 
مــزد منطقــه ای و تعیین جداگانه دســتمزد در نقاط 

 مختلف کمرنگ شده است. 
رعایت حداقل های قانون کار در تعیین مزد منطقه ای  

وی با بیان اینکه نمی توانیم برای همه کشــور جداگانه 
دســتمزد تعیین کنیم،  ادامه داد: در حال حاضر بحث  
درآمدهــا وهزینه های عمومیت دارد و  نمی توان از هم 
تفکیک کرد چون همه کشــور شرایط تورمی را تجربه 
 می کنند و این طور نیســت که بگوییم در یک شــهر 
دور افتاده تورم و  هزینه ها کمتر از یک شــهر بزرگ یا 

کلان شهر است. 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با ابراز 
مخالفت نســبت  به تعیین مــزد منطقه ای، تاکید کرد: 
مــزد منطقه ای آیتم های مختلفــی دارد و  حداقل های 
قانــون کار باید رعایت شــود ولی چون ایــن آیتم ها 
رعایت  نمی شــود نگران تضییع حقوق کارگران و سوء 

استفاده های احتمالی آن  هستیم. 
تغییر اقلیم و شیوه زندگی با تغیین مزد منطقه ای

بــه گفته ابوی، تعیین مزد منطقه ای اقلیم ها و شــیوه 
زندگــی و کار در نقاط  مختلــف را دچار تغییر کرده و 

زمینه ایجاد مهاجرت معکوس را به وجود  می آورد. 
این مقام مســئول کارگری خاطرنشان کرد: این تصور 
که در شــهرهای  کوچک هزینه ها کمتر اســت اشتباه 
است چون همه کشــور به یک اندازه  شرایط اقتصادی 
و تورم را تحمل می کنند. متاســفانه در بحث کمک به 
 معیشت خانوارهای کارگری عملکرد خوبی نداشته ایم 
و بیشترین قشری  که زیرفشار هزینه ها آسیب می بینند 

خانوارهای کارگری هستند. 
تعیین فوق العاده های خاص برای مناطق بد آب و هوا

وی درعین حال با اشاره به شرایط سخت کار در برخی 
از نقاط کشــور  گفت: در بعضی از مناطق که به لحاظ 
کاری از سختی کار برخوردارند  می توانیم فارغ از آنچه 
به عنــوان حداقل مزد تعیین می کنیــم، مبلغی تحت 
 عنوان فوق العاده بدی آب و هوا یا ســختی کار در نظر 
بگیریم ولی این  به منزله منطقه ای کردن مزد نیست و 
تسهیلاتی است که جدا از حداقل  دستمزد برای نیروی 

کار در نظر گرفته می شود 

انجمن جنگل بانی ایران در واکنش به موافقت 
عیسی کلانتری با پروژه  شیرین سازی و انتقال 
آب خزر به ســمنان، خواستار توقف فوری این 
 طرح و ورود ســازمان بازرســی کل کشور به 

پرونده شد. 
انجمــن جنگل بانــی ایــران در بیانیه ای که 
نســخه ای از آن را در اختیار  خبرنگار مهر قرار 
داده، خواســتار توقف هر چه ســریع تر پروژه 
 شیرین سازی و انتقال آب خزر به سمنان شد. 

این انجمن در بیانیه خود تخریب جنگل های 
شمال ســمنان را یک خیانت  بزرگ دانست و 
خواستار ورود سازمان بازرسی کل کشور برای 

رفع  صدمات جبران ناپذیر این طرح شد.   
در ایــن بیانیــه کــه در واکنش بــه موافقت 
عیســی کلانتری رییس پرحاشــیه  ســازمان 
محیط زیســت با این طرح مخرب منتشر شد 
آمده اســت:  قرار  اســت بیش از ۴ هزار اصله 
درخت قطع-ممنــوع اُرس و بیش از ۲۶  هزار 
اصله درختان جنگلی هیرکانی )و بیش از ۵۰ 
هزار پایه با  احتســاب درختچه های جنگلی( 
به همــراه چندین میلیون تُــن خاک مرغوب 

 جنگلی در طول مسیر نابود شود. 
عیسی کلانتری طی نامه روز ۱۸ مهر ۹۸خود 
به وزیر نیرو با اجرای  این پروژه مخرب موافقت 
کــرده  در حالی که مطالعــات ارزیابی اثرات 
 زیســت محیطی این طرح نه به درستی انجام 
شده و نه مشکلاتی که  کمیته ارزیابی سازمان 
حفاظت محیط زیســت آنهــا را عنوان کرده 

 برطرف شده است. 
متن کامل بیانیه انجمــن جنگل بانی ایران به 

شرح زیر است:  

پیشــینه انتقال آب از دریاچه خزر به دهه ۷۰ 
میلادی برمی گردد که  برای توسعه کشاورزی 
در شوروی حجم بالای آب بهره برداری شد و 
 نتیجه آن افت شــدید سطح آب دریاچه آرال 
و نیــز کاهش ۲/۵ متر تــراز  آب خزر بود. در 
ایران انتقال آب به صورت جدی در دولت نهم 
مطرح  شد که نقدهای بسیاری را در پی داشت. 
در ســال ۱۳۹۳ مرکز پژوهــش  های مجلس 
شورای اسلامی نتیجه بررسی طرح انتقال آب 
را منتشــر  کرد و آن را فاقــد توجیه اقتصادی 
دانســت.  اما در دولت یازدهــم و در  آذر ۹۷، 
رییــس جمهور روحانی اعــلام کرد که از نظر 
دولت تمام مســائل  بحث انتقال آب از شمال 

کشور به استان سمنان حل شده است. 
در اســفند ۹۷، ردیف بودجه ای )معادل پنج 
میلیارد تومان( بــرای  مطالعات انتقال آب در 
لایحه بودجــه ســال ۹۸ در مجلس تصویب 
شــد که  در پی آن نماینده مردم ســمنان در 
مجلس در اظهــار نظری عجیب اعلام  کرد که 
طرح انتقال آب دریای خزر به اســتان سمنان 
در مجلس تصویب  شــده است. ایشان تصویب 
ردیف بودجه ناچیز آن هم با اولویت مطالعاتی 
 را تصویب طرح عنوان کرد. پس از آن نماینده 
قائم شهر و ســوادکوه، با  اشاره به انتشار خبر 
تصویب طرح انتقال آب دریای خزر به سمنان 
بــه  نقل از نماینده ســمنان، عنــوان کرد که 

تصویب انتقال آب خزر به سمنان  صحت ندارد. 
به تاســی از نماینده مردم سمنان، طرفداران 
اجرای طرح  از جمله پیمانکار و مقامات استانی 
نیــز به کرات اختصاص مبلغ بســیار  اندکی از 
هزینه طرح را آن هــم با اولویت مطالعات، در 
رســانه ها به  عنوان تصویب طرح مطرح کرده 

اند. 
از ســوی دیگر در مقاطع مختلف، نبود توجیه 
اقتصادی و محیط زیستی  طرح به تکرار توسط 
صاحب نظران حوزه اقتصاد و محیط زیســت 
و  نیز مســئولین و کارشناسان سازمان محیط 
زیســت مورد تاکید قرار گرفته  است. از جمله 
آن می توان به اظهارات مدیرکل دفتر سواحل 
و تالاب  های سازمان محیط زیست در خرداد 
۹۸ اشاره کرد: پروژه انتقال اب  خزر به سمنان 
چهار ســال در سازمان حفاظت محیط زیست 
مورد بحث  و بررسی قرار گرفت اما هیچ نظری 
تا کنون ما را قانع نکرد که  ضرورت اجرای این 

طرح چیست.   
درحالیکه توجیه محیط زیســتی و اقتصادی 
طرح تــا کنون بــه تایید  نهادهای مســئول 
نرســیده است، گروهی که عمدتا از ذی نفعان 
و مقامات  اســتانی به همراه پیمانکار و مجری 
طرح انتقال هســتند، به هر نحو  درصدد بوده 
اند تا اجرای این پروژه را به کشور القا کنند. از 
برگزاری  همایش فرمایشی در دانشگاه و انتشار 
اخبار بحث برانگیز گرفته تا چانه  زنی و فشار بر 

مسئولین رده های مختلف کشور.   
این فشارها برای تصویب و اجرای پروژه درحالی 
صورت می گیرد که  بنابــر آمار این طرح قرار 
است در ســال ۲۰۰ میلیون مترمکعب آب از 
 دریای خزر شیرین سازی شده و برای مصارف 

شرب و صنعت به  سمنان انتقال یابد. از سوی 
دیگر ســالانه در حدود یک میلیارد مترمکعب 
 آب در بخش کشاورزی استان سمنان مصرف 
می شود که اگر سیستم  های سنتی تبدیل به 
سیســتم های جدید و گلخانه ای شود، و فقط 
به میزان   ۲۰ درصد در مصرف آب کشــاورزی 
صرفــه جویی شــود، همان میــزان  آب مورد 
نظــر در انتقال از خزر به ســمنان یعنی ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب  حاصل شــده و دیگر نیاز به 
ایــن انتقال آب توام بــا هزینه های هنگفت و 
 خســارت های جبران ناپذیر به محیط زیست 

نخواهد بود. 
مجموع هزینه اجرای این طرح به گفته دست 
انــدرکاران طــرح ۱.۴   میلیــارد دلار عنوان 
شــده که به نظر بســیاری از کارشناسان رقم 
نادرستی  اســت و هزینه های اجرا یقینا فراتر 
از دو میلیارد دلار خواهد بود و اگر  هزینه های 
تخریب محیط زیست و خسارت های طبیعی و 
نیز هزینه  های نگهداری و تداوم عملیات را در 
نظر بگیریم، رقم بازهم بســیار  بسیار بزرگ تر 
خواهد شد. اما همین میزان اظهار شده توسط 
مجری  نیز رقم بســیار بزرگی است و شاید با 
بخش کوچکی از آن بتوان تحولی  در سیستم 
های کشــاورزی اســتان ایجاد کرد که صرفه 
جویی و  اســتحصال حجم قابل توجهی آب در 
استان و تامین کمبود آب و حتی  میزانی بسیار 

بیشتر را به دنبال خواهد داشت. 
برای پی بردن بــه بزرگی بودجه طرح انتقال، 
کافی است که بدانیم کل  بودجه عمرانی کشور 
در سال معادل ۶۰ هزار میلیارد تومان است به 
 عبارت دیگر بودجــه انتقال اب چیزی معادل 

یک سوم کل بودجه عمرانی  کشور است! 

از ابتدای امســال با گران شدن قیمت لاستیک، 
بازار لاستیک های دست  دوم رونق پیدا کرده است. 

صاحب یک مغازه آپاراتی در خیابان مالک اشــتر 
تهــران می گوید:»برای  همه چیز گرانی اســت و 
اوضاع لاســتیک هــم مثل همــه کالاهای دیگر 
 لاستیک دست دوم اگر باشد، روی هوا می زنند.« 
او ادامه می دهد:»هر  کســی که لاستیکش پنچر 
می شود، فقط دنبال لاســتیک دست دوم است. 
 لاســتیک نو قیمتش بالاســت، دیگر هیچ کس 

نمی خرد.« 
قیمــت لاســتیک در بــازار دســت دوم، طیف 
گسترده ای دارد. قیمت یک  حلقه لاستیک دست 
دوم مناســب برای پژو ۲۰۶ و پژو ۴۰۵، از  ۱۵۰ 
 هزار تومان شروع می شــود و تا ۴۰۰ هزار تومان 

می رسد. 
بــرای خودروهای خارجی نیــز قیمت ها در بازار 
دســت دوم نیز میلیونی  هستند. قیمت یک حلقه 
لاستیک مناسب برای خودروی آفرود دست  دوم، 

۱۲ میلیون تومان است. 
تهــران  بهشــتی  خیابــان  در  تعمیــرکاری 

می گوید:»قیمــت لاســتیک های دســت  دوم به 
چیزهای مختلفی بستگی دارد. به عاج آن، تمیزی 
و آپاراتی  نشــدنش. حتی برای لاستیک پراید هم 

نمی توان یک قیمت ثابت گفت.« 
یــک آپارات در غرب تهران می گوید: »ما اصلا در 
کار لاستیک دست  دوم نیســتیم. نه می خریم و 
نه می فروشــیم. معلوم نیســت از کجــا آمده اند، 
 خیلی هایشان دزدی هســتند یا منقضی شده اند. 

مسئولیت دارد و انجام  نمی دهیم.« 
بازار اینترنتی لاستیک دست دوم

در سایت های خرید و فروش اینترنتی، آگهی های 
زیادی برای فروش  لاســتیک وجود دارد. در یکی 
از این آگهی ها، لاســتیک رینگ ۱۴، ۴۰۰  هزار 
تومان قیمت گذاری شده  و در توضیح آگهی آمده 
است:»عالی،  خوب، در حد ۸۵ درصد، ماشینم رو 

فروختم به کارم نمیاد.« 
آگهــی دیگر، لاســتیک یــدک تویوتــا را ۹۰۰ 
هزار تومــان قیمت زده و در  توضیح آن نوشــته 

است:»عاج لاستیک حدود ۷۰ درصد« 
در بین این آگهی ها، آگهی برای فروش لاستیک 

پیکان هــم وجود دارد.  در یکی از آن ها، دو حلقه 
لاســتیک پیکان ۵۰۰ هزار تومان قیمت  خورده 
و در توضیــح آن آمده اســت:» دوحلقه رینگ و 
لاســتیک یخ شــکن و  دوحلقه رینگ و لاستیک 
معمولی صاف شماره ۱۳، مناسب پیکان و  آردی 
کلا ۰۰۰/۵۰۰ رینــگ ها ســالم و بی نقص، یخ 
شــکنها هم هنوز  میخهاشون ســالم سالم. یعنی 
پول لاستیک یخ شکنهاش هم نیست، رینگها  هم 

هدیه من به خریدار«! 
آگهی ها همه انواع لاســتیک ها را در برمی گیرد. 
قیمت هــا نیز از زیــر  یک میلیون تــا بالای ۱۰ 
میلیون تومان، بســته به نوع ماشــین و لاستیک 
 متفاوت است. با این وجود در بازار لاستیک همه 
انواع مــورد نیاز  موجود اســت و کمبودی وجود 
ندارد. چه در بازار دســت اول و چه در  بازار دست 

دوم، میزان عرضه با تقاضا همخوانی دارد.  

انجمنجنگلبانیایرانخواستارتوقففوریطرحانتقالآبخزرشد
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افقي :

  1 - از ســازهای قدیمی كشــور هندوستان - 
باریك بین - جا و مکان 

2 - از انجیــل ها - روایــت كننده - نهال خرما 
3 - شهری در آلمان - منافذ پوستی را گویند، 
ســوراخ های ریز پوســت - میزان سنجش طلا 

4 - درو كردن - خبر گذار 
5 - كلمه همراهی، آش، حرف مشایعت - برف 

و باران - مركز كشور چك
 6 - گیاهی از تیره سوســنی ها با گلهای زیبا و 

معطر - سبزی خورشتی - تیر پیکاندار
 7 - احاطه شــده - اســم مصــدر از تنیدن - 
شیرینی عزا، برای خیرات كردن پخته می شود 
8 - رمــق آخــر - بینایــی، بصیرت - جســارت 

ورزیدن
 9 - كبودی اندك در پوســت - دوری، فراق - 

قیمت بازاری
 10 - جمع مصعب، ســختی ها، دشــواری ها و 

سختی ها - از اقوام ساكن سریلانکا
 11 - كمیابــی - اثــری از ارســکین كالدول - 

اتومبیل آلمانی، مارك نوعی اتومبیل
 12 - وسنی، نسبت دو زن با یك شوهر - هد 

هد - نافذ
 13 - عنوان مردانه، ســید - درختی اســت - 

باطل كننده

عمودي:

 1 - اما - ماه پیروزی انقلاب - تفریق 
2 - ذره بــاردار، نمد زین - محو كردن، ناپدید 

كردن، از میان بردن - شهر استان یزد
 3 - جداكننــده خــوب و بــد - حــرف انتخاب، 
بله آلمانی، حرف گزینش - ناصحیح، نادرســت 
4 - یــازده، دو یــار هم قد - از آثار امرســون 
5 - تولیدی از صنایع نظامی - جوشــن چرمین 

- صدای گوسفند 
6 - شهری در آلمان - كم پشت - شهر صنعتی 

آلمان 
7 - شاه مغول - فعل - پیرو 

8 - روز عــرب - عمل جســتن، جهش - ســایه 
زنی در نقاشی

9 - اســتفراغ، به هم خــوردن حال را گویند - 
میوه چیدن - شکوه و جلال 

10 - گلزن اســبق تیم ملی در جام آســیا سال 
1339 - سپس عربی

 11 - رگهای ظریف بدن - نت ششم موسیقی، 
نفــی عــرب، درون چیــزی - گزیــده هــر چیز 
12 - آهنگــر عربــی، آهنگــر - پســر یعقوب، 

پیامبرخوش سیما - نقطه 
13 - مســکوك زریــن انگلیســی - یــك بــار، 

آفریدگار - زرنگ، پیروی كردن
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بازارداغلاستیکهایدستدوم

آگهیموضوعماده3قانونوماده۱3آییننامهقانونتعین
وتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

  برابــررای شــماره 1398603250090000993مورخه 1398/06/04 
هیــات اول   /دوم موضــوع قانون تعین و تلکیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی  مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
الشتر )سلسله( تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای سیدعلی حسین 
حســینی  فرزند سید حســین  بشماره شناســنامه359صادره الشتر به 
 شــماره ملی 4189318851 در شش دانگ یکباب عمارت مسکونی  به 
مســاحت 198    متر مربع  پلاک شماره 81 فرعی از 104 اصلی واقع در 
الشــتر خیابان بروجردی  جنب  پارک بانوان   خریــداری از مالک آقای 
محمد احمدی پور  محرز گردیده است  .لذا به  منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبــت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که  اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ  انتشــار اولین آگهی به مدت دومــاه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید  ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
، دادخواســت خود را به مراجع قضایی  تقدیم نمایند . بدیهی اســت در 
صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق  مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول :۹8/7/08  
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹8/7/23 

فرشاد بازوند نژاد - رئیس ثبت اسناد و املاک سلسله

آگهیموضوعماده3قانونو۱3آئیننامهتعیینتکلیف
وضعیتاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

   آرای صــادره هیات حل اختــلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت 
اســناد و املاک شهرستان دورود  بشــرح ذیل : رسیدگی و تایید و انشاء 
گردیــد . مراتب در اجرای ماده 3 قانــون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع 
مالکین و ســایر صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی 
انتشار و علاوه بر آن در روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد 
تقاضــا اعتراض دارند از تاریخ نشــر اولین آگهی و در روســتاها از تاریخ 
الصاق  به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر  مقررات معترض مکلف است ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم  دادخواســت به 
مراجع قضائــی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم دادخواســت تحویل ثبت 
اســناد نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشــد 
در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی  عدم تقدیم دادخواست و پس از 
انقضای مدت مذکور و یا عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد  تقاضا بر 
اســاس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد در هر حال صدور سند 

مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود .  
شــماره  رای  و   1398114425005000254 کلاســه  پرونــده 
1398603250050001190 مورخــه   98/05/31  بــه تقاضای آقای: 
تیمور رحمتی فرزند : علی مراد  نســبت به ششــدانگ یک باب مغازه به 
 انضمام عمارت طبقه فوقانی ) تجاری مســکونی ( به مســاحت : 80  متر 
مربع مفروز و مجزا شده از  پلاك 117- اصلي واقع در بخش 4 شهرستان 
دورود . خروجی از مالکیت :غلامعباس زندیه شیرازی  احدی از ورثه رحیم 

زندیه شیرازی .  م الف 248  
انتشار نوبت اول : 98/07/23  
انتشار نوبت دوم : 97/08/08 

 مصطفي امان اله بهاروندي  -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

چرابچهدارنشدنمُدشدهاست

به احتمال زیاد شــما هم زوج هایی را می شناسید که هر وقت بحث  بچه داری می شود، قاطعانه 
می گویند تصمیم گرفته اند هیچ وقت بچه دار  نشوند. دلایل زیادی هم برای تصمیمشان می آورند. 
بعضی معتقدند  بچه دارشدن غیراخلاقی است چون آدم دیگری را وارد این دنیای کثیف  می کند. 
برخی دلایل محیط زیستی یا مســائل مربوط به سلامت را مطرح  می کنند، اما جامعه شناسی 
کارکشته می گوید احتمالًا مهم ترین دلیل، نوعی  از تربیت است که آدم ها را به جای استقبال از 

سختی ها و مقاومت  دربرابر آن ها به توجه بیش ازحد به خودشان فرا می خواند. 
فرق است بین کســی که تصمیم می گیرد بچه نیاورد، و کسی که این  دیدگاه را می پذیرد که 

مادری و بچه به دنیا آوردن ذاتاً ایراد دارد. 
آدم ها همیشه درباره بچه دار شــدن و تعداد بچه هایشان تصمیم می گرفته اند.  این جور مسائل 
تصمیم هایی شخصی بوده اند، نه بیانیه ای درباره اهمیت و  معنای اخلاقیِ آوردن بچه های جدید 

به دنیا. 
ولی امروزه قشــر مهمی از جامعه، تصمیمشان برای بچه دار نشــدن را  مثل یک نظر سیاسی 
قاب بندی و ارائه می کنند. حالا نوعی ایدئولوژی  انسان گریز به وجود آمده است که خصومت با 
آن هایی را که تصمیم  می گیرند بچه بیاورند ترویج می کند، و در کنارش میل روزافزونی وجود 

 دارد که تصویری منفی از مادری ترسیم شود. 
ایدئولوژی ضدِ زادوولد به دو شــیوه ترویج می شــود. این دو شیوه از هم  متمایز اما اغلب به هم 
مربوطند. اول آنکه ادعا می شود فرزندآوری و  فرزندپروری اساساً تجربه هایی منفی اند که باید به 
کسی که می خواهد  دست به آن بزند هشدار سلامت داد. دوم آنکه استدلال می شود بچه  داشتن، 

غیرمسئولانه است چون بچه های جدید تهدیدی علیه محیط زیست  هستند. 
گویا این ایدئولوژی اثرگذار هم شده است: ارقام جدید نگران کننده ای که  دفتر آمار ملی انگلستان 
منتشر می کند نشان می دهند که نرخ زاد و ولد  در انگلستان و ولز به کمترین مقدار خود از سال 
۱۹۳۸ تا امروز  رسیده است. در سال ۲۰۱۸، به ازای هر هزار نفر ۱۱.۱ نوزاد زنده  به دنیا آمده اند 

که رکورد پایین ترین نرخ را زده است. 
آیا مادری چیزی طبیعی است؟

یکی از راه هایی که امروزه برای مشروعیت زُدایی از جایگاه اخلاقی  مادری به کار می رود، ایده ای 
است که می گوید انتظارِ جامعه از زنان  برای اینکه بچه داشته باشند، یک جور تحمیل غیرطبیعی 
و اجبارآور  است. این روایت آنچه را گاهی »ناچاری مادرانه«۱ می نامند زیر  سؤال می برد و اعلام 
می کند که مادری برای زنان نقشــی طبیعی نیست.  تریز شکتر در متنی که درباره فیلمش به 
نام »زندگی به اصطلاخ  خودخواهانه من«۲ نوشته است، می گوید علاقه داشت یک واقعه نگاری 
 بکند از »اوج گیری جمعِ روزافزونی از زنانی که بچه نمی خواهند و این  شعار را قبول ندارند که 
مادرشــدن مهم ترین )و طبیعی ترین( نقش زن  است«. فیلمِ »تابوشکن« شکتر علیه »ناچاری 

مادرانه« است: 
این فیلم صدای آن جمعی اســت که بنیادی ترین ایده هــای ما درباره هویت  زنانه را به چالش 
می کشند، از جمله یک دانشجوی نوزده ساله که مصمّم  است لوله هایش را ببندد، زنی که تأسفش 
از مادرشــدن را »افشا  می کند«، بنیان گذاران یک جمعِ سالخورده از اقلیت های جنسی، و یک 

 کنشگر حقوق تولیدمثل که درمان های باروری ناموفقش باعث شد  زندگی اش متحول شود. 
شــکتر می گوید هدفش به چالش کشیدن دنیایی است »که در آن زنانگی  به فرزندپروری گره 
خورده اســت«. فیلم او جمع بندی نکته های کلیدی ای  اســت که فعــالان ضد زادوولد مطرح 
می کنند. این فیلم می گوید که مادری  ربط چندانی به هویت زن ندارد، و پشتیبان این ادعاست 
که تأسف از  مادرشدن شایع است. در نهایت هم به تلویح از برتری اجتماع های  بی بچه می گوید. 

روایت ضد زادوولد می خواهد مادری را همچون تله ای نامطلوب و  ناخوشــایند ترسیم کند. در 
سال های اخیر، مفسرّان فراوانی بوده اند که با  توسل به عبارت »تأسف مادرانه«۳ روی این ایده 
دست گذاشته اند که  بسیاری از مادران وانمود می کنند از زندگی شان راضی اند، اما در خفا  تأسف 

می خورند که بچه دار شده اند. 
یک مقاله کانادایی با عنوان »من از بچه داشتن متأسفم« می گوید که این  حس و حال روزبه روز 
مرسوم تر می شود. این مقاله توجه مخاطب را به  یک گروه ۹ هزار نفره فیسبوکی با همین عنوان 
»من از بچه داشتن  متأسفم« جلب می کند. مؤلف مقاله خوشحال است که تابوی »تأسف پدر  و 

مادرها« بالاخره شکسته می شود. 

خبر
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خبر خبر 

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: 
در سال ۹۷ به حوزه جوانان ۱۷۰ میلیارد تومان 
اعتبار تخصیص یافت که نسبت به ۲ سال قبل 
از آن که ۱۶ میلیارد تومان بود، بیش از ۱۰ برابر 
بوده که این امر نشان دهنده توجه ویژه دولت به 

امور جوانان است.
 محمدمهدی تندگویان در نشست خبری که 
در سرســرای امید استانداری کرمانشاه برگزار 
شــد، از دیگر اقدام های معاونــت جوانان در 
یک سال گذشته را امکان ثبت رسمی شناسه 
تشکلهای جوانان در سازمان ثبت احوال دانست 
و افزود: تشــکلهای جوانان می توانند پیرامون 
اموری مانند بنگاه های تولیدی و کارآفرینی، 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و تولید محتوا به  
وجود آیند و فعالیت کنند و با ارگانها و نهادهای 
مختلف دولتی به صورت پیمانی قرارداد ببندند.
وی با بیان اینکه در نظام، نگاه به امور جوانان 
تغییر یافته اظهار داشــت: دولت تدبیر و امید 
در راستای تقویت تشکلهای جوانان مالیات و 
بیمه آنها را معاف کرده و همچنین مقام معظم 
رهبــری با ۶ ماه امریه خدمــت نظام وظیفه 
جوانان کارآفرین تشکل های جوانان موافقت 

کردند.
تندگویــان در ادامه همچنین بــه برگزاری 
انتخابات مجمع جوانان استان ها در سالجاری 
بعد از ۴۰ سال خبر داد و گفت: مجمع سمن 
هایی است که در امور مختلف مانند استارت 
آپ ها، گروه های جهادی، کارآفرینی و امداد و 
نجات و غیره مشارکت جدی در کنار ارگان ها 

خواهند داشت.
تندگویان در بخش دیگری از ســخنان خود 
گفت: دولت تدبیر و امید از ابتدای کار با جدایی 
امــور جوانان با ورزش موافق بــود و به همراه 
تفکیک ۲ وزارتخانه دیگر لایحه آن را به مجلس 

فرستاد ولی رای نیاورد.
وی در پاسخ به این سوال که امور جوانان قربانی 

ورزش در وزارت ورزش شده است، افزود: در ۲ 
سال گذشته اداره امور جوانان، مستقل از وزارت 
ورزش اداره می شود و این معاونت چهار معاون 
زیرمجموعه در راستای رسیدگی به امور جوانان 

راه اندازی کرده است.
 معاون امــور جوانــان وزارت ورزش در ادامه 
اظهارداشت: سال گذشته حدود ۱۵ هزار میلیارد 
تومان وام ازدواج پرداخت شــد و امسال پیش 
 بینی می شود این مبلغ به ۳۰ هزار میلیارد تومان 

برسد.
تندگویان با بیان اینکه در سالجاری صف وام 
ازدواج به روز شده و در نهایت با یک ماه تاخیر 
پرداخت می شود و همچنین سقف پرداخت 
تسهیلات اشتغالزایی به جوانان را  ۱۰۰ میلیون 
تومان اعــلام کرد که توســط بانک صندوق 
کارآفرینی امید با سود ۲ و چهار درصد پرداخت 

می شود. 
هم اینــک بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ ســمن در 
سطح کشور فعالیت دارند و حدود هفت هزار 
درخواست تشکیل و تاسیس تشکل جدید به 
امور جوانان وزارت ورزش و جوانان ارایه شــده 

است.

با حضور شهردار یاسوج و هنرمندان برجسته 
کشــوری اولین جشــنواره ملی دیوار نگاری 
در اســتان کهگیلویه و بویراحمد به میزبانی 

شهرداری یاسوج شروع به کار کرد.
 “فرشاد صادقی«، دبیر اجرایی اولین جشنواره 
ملی دیوار نگاری یاسوج، گفت: بدنبال فراخوان 
شهرداری یاســوج در خصوص جشنواره دیوار 
نــگاری، ۳۷۹ اثــر از ۸۸ هنرمند به دبیرخانه 
اولین جشــنواره ملی دیوارنگاری شهر یاسوج 

ارسال شد.
وی بــا بیان اینکه شــرکت کننــدگان از ۱۳ 
استان کشور آثار خود را ارسال کردند که پس 
از بررســی آثار، ۲۹ اثر با رای هیات انتخاب به 
عنوان آثار برگزیده معرفی شــدند، اظهارکرد: 
آثار برگزیده از روز شــنبه بیستم تا پنجشنبه 
۲۵ مهرماه توسط صاحبان آثار اجرا خواهد شد. 
صادقی با بیان اینکه پس از دوماه کار مداوم و 
با برگزاری قریب به ۴۰ جلسه تخصصی، اولین 
جشنواره ملی دیوارنگاری شهر یاسوج آغاز بکار 

کرد، تصریح کرد: جشــنواره ملی دیوار نگاری 
برای اولین بار در استان کهگیلویه و بویراحمد 
به ابتکار شــهرداری یاسوج برگزار شد که این 
حرکت هنری، خلأ بزرگی در سیمای شهری 

مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد بود.
دبیر اجرایی اولین جشنواره ملی دیوار نگاری 

یاسوج بیان کرد: در این جشنواره ۸۸ هنرمند 
از ۱۳ استان کشور ۳۷۹ اثر ارائه کردند که ۲۹ 
طرح پذیرفته شد و با حضور دو پیشکسوت این 
عرصه ۳۱ اثر بر روی دیوارهای شهر اجرا خواهد 
شد و حدود ۲ هزار متر مربع از دیوارهای شهر 

نقاشی خواهد شد.

همچنین نستهن مقدم، شهرداری یاسوج در 
خصوص این جشنواره به خبرنگار ایسنا گفت: 
این جشــنواره ملی اولین بار است که در این 
مقیاس و با این کیفیت در جنوب کشور اجرا 
می شود و خوشبختانه هنرمندان شرکت کننده 
که از نامداران این رشته در کشور هستند نیز 
رضایت خود را اعلام داشته اند. وی اظهارکرد: 
امیدواریم این اقدام همچون اقداماتی قبلی که 
در این دوره کار در راســتای توجه به سیما و 
منظر شهری انجام شده است در راستای تغییر 
و تحول در وضعیت ســیمای شــهر و روحیه 

شهروندان مثمرثمر واقع شود.
مقدم با بیان اینکه شــهرداری یاســوج برای 
صیانت این آثار از هیچ کوششی دریغ نخواهد 
کرد، تصریح کرد: ان شاء الله شهروندان گرامی 
نیز در حفظ و صیانــت از این طرح ها نهایت 
همکاری را داشــته باشــند چرا که همواره بر 
 ایــن باوریم »شــهر خوب را شــهروند خوب 

می سازد”.

استاندار قزوین گفت: اعطای تسهیلات اشتغال در بخش صنایع  
دستی بسیار ضعیف اســت درحالی  که می تواند برای اشتغال 
زنان سرپرست خانوار مورد استفاده قرار گیرد. به گزارش روابط 
عمومی استانداری قزوین، هدایت الله جمالی پور، استاندار قزوین، 
در اولین جلســه کار گروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری 
استان اظهار کرد: نمی خواهیم مدیران را درگیر جلسات بدون 
نتیجه کنیم اما جلساتی که به اشتغال و تولید کمک می کند یک 
نوع اتاق فکر است که باید جدی گرفته شود. استاندار قزوین با 

اشاره به جایگاه صنعتی و کشاورزی استان تصریح کرد: میزان 
صادرات اســتان به هیچ وجه زیبنده ظرفیت های موجود استان 
نیست؛ ما باید در سطح ملی هم نقش آفرین باشیم و چشم انداز 
یک میلیارد دلاری حداقل برنامه ای اســت کــه باید برای آن 
اقدام کرد. جمالی پور بیان کــرد: از این  پس مدیران بانک ها و 
دســتگاه های اجرایی که موفق عمل کنند تشویق شده و برای 

مدیران ضعیف هم سیاست تنبیه را اجرا می کنیم.
وی افزود: اعطای تسهیلات اشــتغال در بخش صنایع  دستی 

خیلی ضعیف است و کمتر استفاده شده درحالی که می تواند برای 
اشتغال زنان سرپرست خانوار مورد استفاده قرار گیرد؛ ضمناً لازم 
است صنایع  دستی روستایی جدی گرفته شود و از تسهیلات 
روستایی برای توانمند سازی زنان سرپرست خانوار استفاده کنیم. 
جمالی پور ضمن دفاع از مدیران کارآمد گفت: مدیری که سه بار 
در جلسات مهم غیبت غیرموجه داشته باشد باید برود و مدیری 
که کارآمد باشد اگر عالم و آدم هم بگوید باید برود نمی گذارم؛ 

ضمن اینکه تشویق و تنبیه انضباطی جدی است.

 مدیر تسهیل تولید، صنایع و معادن سازمان 
منطقه آزاد ماکو با اشــاره به اینکه گام های 
مهمی در حوزه صنعت پوشاک برداشته شده 
اســت، گفت:  این منطقه در زمان حاضر در 
آستانه تبدیل شــدن به قطب پوشاک کشور 

است.
آرش یوســف زاده در نشست کارگروه تسهیل 
و رفــع موانع واحدهای تولیدی مســتقر در 
ماکو، اظهار داشــت: پــس از بهره برداری از 
۵ طرح تولیدی پوشــاک طی ۲ ســال اخیر، 
هم اکنون نیز ۲ طرح دیگــر در این زمینه با 
سرمایه گذاری بیش از ۲۰۰ میلیارد ریال در 

حال اجرا است.
وی اضافه کرد: این ۲ طرح جدید در صورت بهره برداری 
قادر اســت برای بیش از ۵۰۰ نفر در منطقه اشتغالزایی 

ایجاد کند.
وی افزود: عزم جدی سازمان منطقه آزاد ماکو در راستای 

تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی، ایجاد بستر مناسب برای 
جذب و حمایت از سرمایه گذاری و بهره مندی از مزایای 
قانون ارزش افزوده است تا سرمایه گذاران را به حضور در 

منطقه ترغیب کند.

وی اظهار داشت: با روند رو به توسعه فعلی به 
زودی شاهد شکل گیری قطب تولید پوشاک 
در منطقه آزاد ماکو خواهیم بود تا علاوه بر 
رفع نیاز داخلی، ســهم قابل توجهی از بازار 
کشورهای خارجی نیز به تولیدکنندگان این 

منطقه اختصاص یابد.
منطقه آزاد ماکو به لحاظ محدوده جغرافیایی 
شامل شهرستان های ماکو، شوط، پلدشت و 
شــهر مرزی بازرگان بــوده و در منتهی الیه 
شــمال غرب کشــور واقع اســت. مساحت 
این منطقه حدود پنج هــزار کیلومتر مربع 
و جمعیت آن بر اســاس نتایج سرشــماری 
عمومی نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵، حدود 
۲۰۰ هزار نفر است. منطقه آزاد ماکو به عنوان بزرگترین 
منطقه آزاد کشــور دارای ۱۴۰ کیلومتر مرز مشترک با 
کشور جمهوری آذربایجان و ۱۳۰ کیلومتر مرز مشترک 

با کشور ترکیه است.

آغاز بکار اولین جشنواره ملی دیوارنگاری در یاسوج

منطقه آزاد ماکو در آستانه تبدیل شدن به قطب پوشاک کشور است

دیدارشهردار هشتگرد با فرمانده نیروی انتظامی  
شهر هشتگرد

ساوجبلاغ –  عبدالله مظفری- خبرنگاریادگارامروز : در این نشست مسائل 
مختلف امنیتی و اجتماعی شهر هشتگرد بحث و گفتگو شده و سرهنگ 
فضلی علیشــاه از تلاش شهردار هشــتگرد در ایجاد بازارچه و ساماندهی 
دستفروشــان و همکاری در برگزاری مراسمات ویژه هفته نیروی انتظامی 
تشکر نمود . بهمنی شهردار هشتگرد نیز همپوشانی و تعامل شهرداری و 
مامورین نیروی انتظامی را در جمع آوری دستفروشان و راه اندازی بازارچه 
دائمی قابل تجلیل دانســت و انجام اقدامــات دیگر امنیتی از قبیل نصب 
زیرساختهای لازم و دوربینهای حفاظتی، پیگیری جهت ایجاد پروژه های 
راهبردی در نقاط مختلف شهر،  چاره اندیشی جهت رفع مشکل ترافیک 
خیابان اصلی را از جمله برنامه های شهرداری در راستای کاهش معضلات 
موجود دانست و خواستار مشارکت و همکاری نیروی انتظامی در تکمیل این 
طرح ها شد . سرهنگ دهواری فرمانده کلانتری مرکزی شهر نیز با تشکر 
از تلاشهای مدیریت شهری هشتگرد ، راه اندازی بازارچه دائمی را موجب 
کاهش بسیاری از مشکلات از قبیل سرقت ، درگیری و فروش اجناس قاچاق 

دانست .

در گردهمایی مدیران و روسای آموزش و پرورش لرستان 
با حضور وزیرمطرح شد؛

 توجه ویژه به معلمان سیل زده شهرستان پلدختر

پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگار امروز: به گزارش روابط عمومی آموزش 
و پرورش پلدختر دکتر شــاهمرادی مدیر آموزش و پرورش عصر دیروز در 
جلسه گردهمایی مدیران و روسای آموزش و پرورش شهرستان ها و مناطق 
لرستان که با حضور محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش در سالن 
اجتماعات آموزش و پرورش این شهرســتان برگزار گردید؛گفت در اثر این 
سیل ۱۲فروردین ۹۸ منازل مسکونی ۶۰۳ نفر از فرهنگیان این شهرستان 
تخریب یا آســیب جدی دیده و یا اثاثیه منزل خود را از دست داده اندکه 
امیدواریم وزیر محترم توجه ویژه ای به این قشر سیل زده داشته باشند.  وی 
در ادامه با اشاره به  قرار گرفتن شهرستان پلدختر بر سر راه جاده ترانزیتی 
شــمال ، جنوب و غرب و تعداد زیادمســافرین در ایام تعطیلات نوروزی 

خواستار احداث خانه معلم و مراکز اقامتی مسافرین در این شهرستان شد.
مدیــر آموزش و پرورش پلدختر در ادامه به مشــکلات آموزش و پرورش 
این شهرستان از جمله کمبود تجهیزات اداری  و آموزشی در مدارس،نبود 
تجهیزات در آزمایشگاهها و کارگاههای مدارس ،هوشمند سازی کلاس ها 
، کمبود نیروی خدماتی، کمبود وســایل نقلیه در اداره ، بازسازی و تجهیز  
تنها ســالن اجتماعات آموزش و پرورش این شهرستان که در اثر سیل ۱۲ 
فروردین تخریب شده است و تعیین تکلیف نیروهای نهضت، پیش دبستانی، 

حق تدریس و خرید خدمت  اشاره و خواستار رفع این مشکلات شد.

رئیس فدراسیون پزشکي ورزشي کشور:

رویكرد فدراسیون پزشكي ورزشي نقش پیشگیرانه، 
درمان و بازتواني است

ساری –امیری فر -خبرنگار یادگار امروز
دکتر غلامرضا نوروزی، رئیس فدراسیون پزشکي ورزشي  در اولین كنگره 
سراســري رویكرد پزشــكي ورزشي در آسیب و ســمینار تازه هاي علوم 
ورزشــي که  در دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران برگزار شد اظهار کرد: 
رویكرد فدراسیون پزشكي ورزشي نقش پیشگیرانه، درمان و بازتواني است 
و مهمترین هدف ما نگاه پیشگیرانه به آسیب مي باشد. وی افزود: باید برای 
جلوگیري از آسیب تدابیري اندیشیده شود و در صورت آسیب باید اقدامات 
درماني براي ورزشــکارانجام و از عوارض آن جلوگیري شود. دکتر نوروزی 
با بیان اینکه فدراسیون پزشکي ورزشــي حامي ورزشکار است، ادامه داد: 
ورزشــكاران مي توانند با پرداخت مبلغ ۱۵هزارتومان به صورت سالیانه از 
مزایا و خدمات بیمه اي فدراسیون استفاده كنند. رئیس فدراسیون پزشکی 
ورزشی کشور بیان کرد: در کشور ما حوزه پزشكي ورزشي تخصصي شده 
است و متخصصین این رشته نقش موثري در موفقیت هاي ورزشكاران در 
سطح كشور دارند. وی به نقش پیشگیری اشاره کرد و گفت:پیشگیري اولیه) 
جلوگیري از رخ داد آسیب(، ثانویه)درمان به هنگام(و ثالثیه) جلوگیري از 
بروز عوارض آسیب و توانبخشي( سه سطح پیشگیري است که باید به آن 

توجه شود.

جلسه هم اندیشی اعضای شورای  شهر و امام جمعه 
چهارباغ با نماینده مردم ساوجبلاغ در مجلس

ســاوجبلاغ –  عبدالله مظفــری- خبرنگاریادگارامروز : جلســه هم 
اندیشی اعضای شورای اسلامی شهر و امام جمعه چهارباغ با نماینده 
مردم ساوجبلاغ ونظراباد و طالقان در مجلس شورای اسلامی در محل 
دفتر شــورای اسلامی شــهرچهارباغ برگزار گردید. به گزارش پایگاه 
خبری شورای اسلامی شهرچهارباغ جلسه هم اندیشی اعضای شورای 
اسلامی شهر و امام جمعه چهارباغ با نماینده مردم ساوجبلاغ ونظراباد 
و طالقان در مجلس شورای اســلامی در محل دفتر شورای اسلامی 
شهرچهارباغ برگزار گردید. در این جلسه پیگیرهای لازم در خصوص 
مشکلات فرهنگی،آموزشی و عمرانی چهارباغ به ویژه بلوار پیام صورت 
پذیرفت. در این راستاهماهنگی های لازم با مسئولین ذیربط انجام و 
مقرر گردید در اســرع وقت نسبت به رفع مشکلات موجود اقدام لازم 

معمول گردد.

در دانشگاه علوم پزشکی مازندران برگزارشد؛

اولین كنگره سراسري رویكرد پزشكي ورزشي 
در آسیب و سمینار تازه هاي علوم ورزشي 

ساری –امیری فر -خبرنگار یادگار امروز
به همت به همت گروه تخصصی پزشــکی ورزشــی دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران با همکاري انجمن علمي پزشــکي ورزشي ایران 
و هیات پزشــكي ورزشــي مازندران، اولین كنگره سراسري رویكرد 
پزشــكي ورزشي در آسیب و ســمینار تازه هاي علوم ورزشي براي 
مــدت ۳ روز برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی دانشــگاه علوم 
پزشکی مازندران دکتر سید عباس موســوی، رئیس دانشگاه علوم 
پزشکي مازندران در مراسم افتتاحیه اولین کنگره سراسري رویكرد 
پزشكي ورزشــي در آسیب و سمینار تازه هاي علوم ورزشي با بیان 
اینكه بین ورزش و حوزه سلامت ارتباط بسیاري وجود دارد، گفت: 
با توجه به تغییر ســبك زندگي و ماشــیني شدن آن، افراد فعالیت 
كمي دارند و ساختار جسمي انســان ها در طول تاریخ به گونه اي 
شــكل گرفته كه با زندگي مدرن متناسب نیست و به همین دلیل 
بدن انسان نیازمند تحرك بیشتر است تا با مشكلات جسمي مواجه 
نشــود. وی فردگرایی را یکي دیگر از دســتاوردهاي زندگي مدرن 
دانست و افزود: در ورزش فعالیت ها به صورت گروهي است بنابراین 
بهترین شــیوه براي ایجاد روح جمعي توجه به فعالیت هاي ورزشي 
مي باشد. دکتر موسوی به  استرس بعنوان بخشی از زندگی جوامع 
امروزی اشــاره کرد و گفت : اســترس بیش از حد مي تواند سبب 
انقباض عضلاني، ضربان قلب، مشــکلات گوارشــي، عدم تمرکز و... 
شــود كه فعالیت ورزشي مي تواند در كاهش این علائم كمك كند. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران بر کاهش استرس ورزشکاران 
تاکید كرد و گفت: بســیاري از ورزشــكاران به دلیل استرس زیاد و 
كنترل نكردن آن نمي توانند در رقابت به موفقیت برســند كه نقش 
روانشناســان در حوزه حائز اهمیت اســت. وی افسردگی را اختلال 
شافعی دانست و افزود: فعالیت ورزشي مي تواند سبب ایجاد نشاط و 
شادابي در فرد شود و در افسردگي هاي خفیف نیز تاثیر دارد. دکتر 
موسوی نقش انگیزه را در ورزشکاران بسیار مهم دانست و ادامه داد: 
ورزشکاران برای شــرکت در میادین بین المللي باید در تمرینات و 
اردوها شــركت كنند كه سبب بي انگیزگي آن ها مي شود بنابراین 

نقش روانشناسان در ایجاد انگیزه بسیار مهم است.

گردهمایی بزرگ بسیجیان دانشگاه علوم 
پزشکي مازندران برگزار شد

ساری –امیری فر -خبرنگار یادگار امروز
گردهمایی بزرگ بسیجیان دانشگاه علوم پزشکي مازندران به مناسبت 
گرامیداشــت هفته دفاع مقدس روز شنبه ۶ مهر در سالن اجتماعات 

معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران برگزار شد.
در این مراسم که به همت  مرکز بسیج جامعه پزشکی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران و با حضور جمعی از مسئولان و کاركنان بسیجي 
این دانشــگاه برگزار گردید دكتر حســین رنجبران جانشین رئیس 
دانشــگاه علوم پزشكي مازندران و رئیس مركز بهداشت استان طي 
سخناني به حضور پزشكان و امدادگران در جبهه هاي جنگ و نقش 
موثر جامعه علوم پزشكي در پیروزي هاي هشت سال دفاع مقدس  
پرداخت .در ادامه ســردارکمیل کهنسال ازیادگاران هشت سال دفاع 
مقدس به ذکر خاطرات خود از عملیات های مختلف و رشــادت هاي 
رزمندگان و بســیجیان و نقش دانشــگاهیان در دوران دفاع مقدس 
پرداختند. گفتنی اســت دانشگاه علوم پزشکی مازندران  ۱۷ شهید و 
جامعه پزشکی استان  مازندران نیز ۳۵۰ شهید بسیجي  عضو لشکر 
عملیاتي ۲۵ کربلا در دوران دفــاع مقدس جان خود رافداي نظام و 

میهن اسلامی نمودند.

معاون امور جوانان وزارت ورزش:

اعتبار حوزه جوانان ۱۰ برابر شده  است

استاندار قزوین:

اعطای تسهیلات اشتغال در صنایع  دستی ضعیف است

شرکت کیوان مرغ پر طلای مهاباد سهامی خاص به شماره ثبت ۳۷۴ و 
شناسه ملی ۱۰۸۶۰۴۴۵۶۵۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱۳۹۸/۰۷/۰۶ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- سرمایه شرکت 
از مبلغ هشتاد و پنج میلیارد ریال منقسم به یکصد سهم هشتصدوپنجاه 
میلیون ریالی به مبلغ یک میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون ریال منقسم به 
یکصد سهم یک میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون ریالی از طریق بالا بردن 
مبلغ اسمی سهام و از محل پرداخت نقدی افزایش یافت که مبلغ افزایش 
یافته طی گواهی بانکی بشماره ۶۰/۹۸/۸۸۴۸۶۰ مورخ ۱۳۹۸/۰۷/۰۴ 
بانک رفاه کارگران شعبه مرکزی مهاباد بحساب شرکت واریز گردیده است. 
۱- با قطعیت افزایش سرمایه ماده ۵ اساسنامه بشرح ذیل تغییر و اصلاح 
گردید : ماده ۵( سرمایه شرکت مبلغ یکصدوسی وپنج میلیارد ریال می 
باشد که از یکصد سهم به مبلغ اسمی یک میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون 

ریالی با نام تشکیل یافته وصددرصد نقداً پرداخت شده است . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع 

ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مهاباد )631069(

آگهی تغییرات
شرکت تعاونی پانصد و چهل و نه بتن آماده وتولید قطعات بتنی نوین ساخت 
چهار برج میاندوآب به شماره ثبت ۲۰۶۴ و شناسه ملی ۱۰۹۸۰۱۷۱۷۴۰ به 
نامه  و  عادی سالیانه مورخ ۱۳۹۸/۰۱/۲۳  استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
شماره ۳۱۷۸ مورخ ۱۳۹۸/۰۳/۰۸ اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرستان 
میاندواب و مصوبه شماره ۸۰/۱۶۴۴ مورخ ۱۳۹۷/۰۵/۳۰هیات مقررات زدایی و 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کارتصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- ترازنامه و 
سایر صورتهای مالی سال ۹۴- ۹۵- ۹۶- ۱۳۹۷ تصویب شد ۲- خانم خورشید 
حشمتی به شماره ملی ۲۹۷۱۹۴۰۰۸۱ به عنوان بازرس اصلی و خانم ناهید 
اکبرزاده به شماره ملی ۲۹۷۲۰۲۹۸۱۱ به عنوان بازرس علی البدل برای یک 
سال مالی انتخاب گردیدند. -۳ خانم مریم ولی پور به شماره ملی ۲۹۷۲۲۸۹۱۵۳ 
و آقای حامد اکبرزاده به شماره ملی ۲۹۷۰۴۲۲۹۱۳ و آقای ضرغام اکبرزاده به 
شماره ملی ۲۹۷۰۴۱۸۵۲۵ بسمت اعضای اصلی هیات مدیره و آقای محمدعلی 
اکبرزاده به شماره ملی ۲۹۷۰۴۲۲۹۰۵ و رباب جلالی کدملی ۲۹۷۲۰۰۹۷۷۰ 

بسمت اعضای علی البدل بمدت سه سال انتخاب شدند . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری میاندوآب )631058(

آگهی تغییرات
شرکت تعاونی پانصد و چهل و نه بتن آماده وتولید قطعات بتنی نوین ساخت چهار برج 
میاندوآب به شماره ثبت ۲۰۶۴ و شناسه ملی ۱۰۹۸۰۱۷۱۷۴۰ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ  ۱۳۹۸/۰۱/۲۳و نامه شماره ۳۱۷۸ مورخ ۱۳۹۸/۰۳/۰۸ اداره 
شماره۸۰/۱۶۴۴مورخ  مصوبه  و  میاندواب  شهرستان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون 
۱۳۹۷/۰۵/۳۰هیات مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای کسب و کارتصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : ۱- خانم مریم ولی پور با کد ملی ۲۹۷۲۲۸۹۱۵۳ به سمت رئیس و 
آقای ضرغام اکبرزاده با کد ملی ۲۹۷۰۴۱۸۵۲۵ به سمت نائب رئیس و آقای حامد 
اکبرزاده با کد ملی ۲۹۷۰۴۲۲۹۱۳ به سمت منشی هیئت مدیره برای مدت سه سال 
انتخاب شدند ۲- آقای حامد اکبرزاده با کد ملی ۲۹۷۰۴۲۲۹۱۳ به سمت مدیر عامل 
شرکت برای مدت سه سال انتخاب شد -۳ کلیه قراردادها و اسناد رسمی و تعهد آور 
بانکی از قبیل چک، سفته، برات و اوراق بهادار با امضای خانم مریم ولی پور رئیس 
هیات مدیره باتفاق آقای حامد اکبرزاده مدیر عامل و مهر شرکت دارای اعتبار است و 
اوراق عادی و نامه ها با امضای آقای حامد اکبرزاده مدیر عامل و در صورت لزوم خانم 

مریم ولی پور رئیس هیات مدیره و مهر شرکت معتبر خواهد بود 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت شرکت 

ها و موسسات غیرتجاری میاندوآب )631054(

آگهی تغییراتآگهی تغییرات
شرکت تعاونی مکانیزاسیون کشاورزی داشبند به شماره ثبت ۸۱ و شناسه ملی ۱۰۲۲۰۰۰۵۷۴۵ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۷/۰۸/۱۵ و نامه شماره 
۳/۱۸۴/۹۷/۱۲۳۹ مورخ ۱۳۹۷/۰۸/۲۷ اداره تعاون روستایی شهرستان بوکان تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد : ۱- عملیات وترازنامه وحساب سودوزیان سال مالی۹۶ تصویب شد . ۲- آقایان محمد 
توکلی به شماره ملی ۲۹۲۸۷۷۶۴۱۹ و رحمن برندک به شماره ملی ۶۳۹۹۶۴۳۲۰۱ به عنوان 

بازرسان شرکت برای یک سال مالی انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری بوکان )631059(

مفقودی
برگ سبز مربوط به خودروی پژو ۴۰۵ جی ال ایکس آی به رنگ نقره 
ای متالیک مدل ۱۳۸۴ به شماره موتور ۱۲۴۸۴۱۵۴۰۱۶  و شماره 
شاسی ۱۴۲۵۶۵۲۱ و به شماره انتظامی ایران ۱۹-۹۹۲ د ۶۸ به نام 
محمد یعقوبی فرزند حاجعلی به کد ملی ۳۲۵۵۳۵۵۰۰۱ صادره از 

کرمانشاه مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.



روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
روزنامه  اجتماعی ـ  اقتصادی                                                        تلفن دفتر تهران  : 66973678 - 66461770 - 021  
صاحب امتیاز و مدیر مسئول: حسن نجف وند                                   نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی  
  066 سردبیر:  زیر نظر شورای سیاست گذاری                                      تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620 ـ
مدیر  هنری:  فاطمه بازگیر                                                             چاپ: کار و کارگر   02166817317    
  نشانی دفتر تهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پلاک 6 طبقه اول  

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
سه شنبه 23 مهر ماه  16   1398 صفر 1441  سال چهارم  شماره 267 از اهداف این رسانه است 

پیش دیابت که به عنوان عارضه عدم 
تحمل گلوکز نیز شــناخته می شود، 
 معمولا هیچ علامت خاصی ندارد. این 
حالت اغلــب قبل از ابتلای جدی  به 

دیابت نوع دوم بروز می کند. 
بیــش از 86 میلیــون از افراد بالای 
20 ســال در ایالات متحــده امریکا 
در  مرحله پــره دیابت یا همان پیش 
دیابت هســتند؛ یعنی قند خون آنها 
بالاتر  از ســطح نرمال است ولی در 
حدی بالا نیســت که بتــوان آن را 

دیابت در  نظر گرفت. 

در اینجــا 6 علامــت خاموش پیش 
دیابــت که به اندازه دیابت شــیرین 
نیســت  ولی خود عامل خطر بزرگی 

به شمار می آید، معرفی شده است: 
پوســت تیره: محققان کلینیک مایو 
اعــلام کردند که اگرچه پیش دیابت 
 همیشه نشــانه های آشکاری ندارد، 
یک عامل خطــر آن، بروز تکه های 
 تیره روی پوســت گــردن و مفاصل 
است. این وضعیت به عنوان آکانتوز 
 نیگریکانس شناخته شده است؛ یعنی 
تیره و ضخیم شــدن بخش هایی از 
 پوســت. البته این وضعیت می تواند 
نشانه دهنده یک تومور سرطانی در 
 ارگان های داخلی بدن نیز باشــد و 
به هر حال باید به طور کامل توسط 

 پزشک تحت بررسی قرار گیرد. 

عدم ورزش: عــدم فعالیت بدنی می 
تواند بــه اختلالات روانــی از جمله 
 افسردگی پیوند داده شود اما به دلیل 
شروع مقاومت به انسولین در افراد  در 
مرحله پیش دیابت، میل به فعالیت 
بدنی کمتر می شــود. این در حالی 
 اســت که ورزش منظــم خطر ابتلا 
به دیابت را تا 70 درصد نســبت به 
 افراد غیر فعال کاهش می دهد. سعی 
کنید 30 دقیقه فعالیت بدنی روزانه 

 را بــرای 5 روز در هفته انجام دهید. 
مــی توانید ایــن 30 دقیقه فعالیت 
 بدنی را به دوره های زمانی کوتاه تر 
تقسیم کنید: برای مثال 3 دوره 10 
 دقیقه ای. فعالیت بدنی ای را انتخاب 

کنید که از آن لذت می برید. 
کمبــود خواب: در حالــی که گاهی 
اوقــات پیش دیابت علائمی از جمله 
 خستگی را به همراه دارد، کسانی که 
کمتر از 6 ساعت خواب در شبانه  روز 

دریافت می کننــد، در معرض خطر 
بالاتر ابتلا به پیش دیابت  هستند. در 
یک مطالعه جدید محققان دانشگاه 
شــیکاگو متوجه شــدند که  چگونه 
کم خوابی می تواند ســبب ابتلا به 
شرایط پیش دیابت در مردان  جوان 
سالم شــود. محققان در این مطالعه 
متوجه شــدند که کم خوابی مداوم 
 موجب افزایش سطح اسید چرب در 
خون می شــود. افزایش سطح اسید 

 چرب سوخت و ساز چربی را مختل 
و توانایی انســولین را بــرای تنظیم 
 مناســب قند خون از بین می برد و 
در نتیجه منجر به ابتلا به دیابت می 
 شــود. قطع کافئین در بعد از ظهر، 
خاموش کردن وســایل الکترونیکی 
 یک ســاعت قبــل از خــواب، عدم 
استعمال سیگار و یا خوردن خوراکی 
 های سرپایی در شب برای جلوگیری 

از بروز بی خوابی موثر است. 
تــاری دید: تــاری دیــد اگرچه می 
تواند نشــانه ای از مشکلات سلامتی 
از  جملــه گلوکوم و حتــی مولیتپل 
اســکلروزیس باشد، اما یکی از نشانه 
های  هشــداردهنده ابتــلا به پیش 
دیابت نیز هســت. بالا و پایین رفتن 
ناگهانی قند  خون ) که در کسانی که 
پیش دیابت دارند شــایع است ( می 
تواند قابلیت  تمرکز چشم را بهم بزند 
و باعث تاری دید شــود. تاری دید به 
محض  اینکه سطح قند خون به حالت 
طبیعی بازگــردد از بین می رود. هر 
گونه  تغییــرات بینایی از جمله تاری 
دید باید توسط پزشک به طور کامل 

 بررسی شود. 
افزایش تشنگی: یکی از شناخته شده 
تریــن علائم پیش دیابــت و دیابت 
 است، تشنگی بیش از حد در جواب 
قند اضافی موجود در خون اتفاق  می 
افتد. بدن میخواهد قند اضافی را به 

صــورت ادرار خارج کنــد، به  همین 
دلیل مجبورتان می کند بیش از حد 
معمول آب بنوشــید. به همین  دلیل 

دائم احساس تشنگی می کنید. 
زخمی که دیر خوب می شــود: اگر 
شــما دچار کبودی و یا زخمی شده 
ایــد  که دیــر از بین مــی رود، باید 
بدانید که می تواند نشــانه هشــدار 
دهنده پیش  دیابت باشــد. قند خون 
بالا گردش خون را کند می کند، به 
همین دلیل  طول می کشد تا پوست 
بتواند خود را ترمیم کند. این وضعیت 
حتی  باعث رشــد باکتری ها و قارچ 
می شود، که به معنای دوباره عفونت 

 کردن است مخصوصا روی پوست. 
نکته آخــر: همواره پزشــکان برای 
تشخیص به موقع پره دیابت اهمیت 
 بسیار قائلند چرا که معالجه و بهبود 
شــرایط نامســاعد در )پره دیابت( 
 ممکن اســت از بروز مشکلات جدی 
در سلامت افراد پیشگیری کند.  برای 
مثال تشخیص به موقع و درمان پره 
دیابت می تواند از بروز  دیابت نوع دوم 
و عوارض مرتبط با آن مانند بیماری 
قلب و عــروق،  مشــکلات بینایی و 
بیماری های کلیوی پیشگیری کند. 
مطالعات اخیر  نشــان مــی دهد که 
عوارض مرتبــط با دیابت، اغلب قبل 
از تشــخیص بالینی  دیابت ایجاد می 
گردند و بر این اســاس تشــخیص 
دیابــت در مراحل اولیه  و نیز مراحل 
قبل از بــروز دیابــت دارای اهمیت 

خاص خواهد بود

پیشدیابتباچهعلائمیسراغشمامیآید کشفپروتئینیکهعاملدردهایمزمناست

محققان موفق به شناسایی پروتئینی در سر انسان شدند که نقش مهمی 
 در تداوم دردهای مزمن و آزاردهنده ایفا می کند. 

پژوهشــگران پروتئینی به نام  RGS 4 را شناسایی کرده اند که موجب 
 تداوم دردهای مزمن در انسان شده و در صورت یافتن راهی برای  مقابله با 

آن می توان از بسیاری از دردهای طولانی مدت رهایی یافت. 
بررسی هایی که در این زمینه در  آمریکا انجام شده، نشان می دهد  مهار 
پروتئین یادشده روند تبدیل دردهای اندک را به دردهای مزمن و  پایدار 
متوقف می کند. دردهای مزمن به غیر از درد مشکلاتی همچون  افسردگی 
و کاهش توان حرکت و فعالیت را نیز به وجود می آورند و  لذا درمان سریع 

آنها ضرورت دارد. 
محققان می گویند حذف پروتئین مذکور می تواند سازگاری سلول های 
 ایمنی را نیز افزایش دهد و عملکرد سلول های عصبی را بهبود ببخشند. 
 تحقیقات برای یافتن روش مقابله با پروتئین مذکور از طریق پژوهش بر 

 روی موش ها ادامه دارد. 

تولیدخمیردندانگیاهی-دارویی
بدوننگهدارندهشیمیایی

اولین خمیر دنــدان گیاهی - دارویی بدون اســتفاده از نگهدارنده های 
 شــیمیایی و بر پایه  عصاره گیاه بنه توسط محققان یکی از شرکت های 

 دانش بنیان مستقر در پارک علم و فناوری کردستان تولید شد. 
به گزارش بهداشت نیوز دکتر قادری، مدیر عامل این شرکت دانش بنیان  با 
اعلام این خبر گفت: با توجه به مشکلاتی از قبیل التهاب لثه و  پوسیدگی 
کــه خمیر دندان های امروزی برای دهان و دندان ایجاد می کنند،  علم به 
ســمت و ســویی می رود که از مواد نانو در فرمولاسیون خمیر  دندان ها 
استفاده شود تا شاید از مضرات آن بکاهد، اما هنوز از لحاظ  تحقیقات انجام 

شده بی ضرر بودن مواد نانویی محرز نشده است. 
وی با اشــاره به تلاش های شبانه روزی اعضای این شرکت، افزود: پس  از 
تحقیقات و مشاوره های بسیار بر آن شدیم تا از مواد گیاهی مناسب  جهت 

بهداشت دهان و دندان استفاده کنیم. 
دکتر قادری عنوان کرد: با توجه به ســابقه پژوهشــی چندین ســاله بر 
روی  آلفا پاینن در این شــرکت در زمینه کنترل میکروبی، ضد التهابی 
و  خاصیت ضدقارچی و اثر هم افزایی همراه بزاق برای تاخیر در فاز  رشــد 
میکروارگانیســم های دهان، تصمیم به استفاده از آن به عنوان  محصول 
بهداشتی دهان و دندان شــد و کار بر روی توسعه فرمولاسیون  پایدار و 
حامل های انتقال مواد مؤثره حین استفاده، شروع شد و با توجه  به ساختار 
آلفا پاینن و استفاده از منابع معتبر، بهینه ترین و مؤثرترین  فرمول طراحی 

شد. 
وی در پایان با اشاره به افزایش آگاهی نسبت به محصولات گیاهی  اظهار 
امیــدواری کرد: در حال حاضر در بــازار برای علاقه مندان به  محصولات 
ارگانیک و طبیعی در زمینه بهداشت دهان و دندان هیچ  محصولی با این 
ویژگی ها و بدون استفاده از نگهدارنده شیمیایی در  دسترس نیست، امید 
است که عرضه این محصول نیاز این دسته افراد  را برطرف کند و سایرین 

را به استفاده از این دسته از محصولات  علاقه مند کند. 

خاصیتبینظیرپوستدانهقهوه

مطالعات اخیر متخصصان تغذیه در دانشگاه ایلینوی نشان می دهد  پوسته 
و غشای دانه قهوه خاصیت ضد التهابی دارد و مقاومت نسبت به  انسولین 

را بهبود می بخشد. 
فرآوری و تولید قهوه فرآیند زمان بر و پیچیده ای اســت، تولیدکنندگان 
پس  از برداشــت محصول،  پوسته و غشای دانه قهوه را به عنوان ضایعات 

 جدا می کنند و معمولا این ضایعات بی استفاده در مزارع باقی می مانند. 
مطالعات اخیر متخصصان تغذیه در دانشگاه ایلینوی نشان می دهد  پوسته 
و غشــای دانه قهوه خاصیت ضد التهابی دارد، این مطالعه نشان  می دهد 
زمانی که ســلول های موش با عصاره پوسته دانه قهوه تحت  درمان قرار 
 protocatechuic (   می گیرند، دو ترکیب به نام های پروتو کاتکویک اسید
acid ( و گالیک اسید ) gallic acid ( باعث کاهش  التهاب ناشی از چربی 

شده و مقاومت نسبت به انسولین و جذب گلوکز  را بهبود می بخشند. 
بافت چربی حاوی ماکروفاژ اســت و زمانی که بافت رشــد تهاجی داشته 
 باشــد،  فعل و انفعالاتی وجود دارد که باعث التهاب می شــود. بر اساس 
 مطالعات ترکیبات موجود در عصاره پوسته دانه قهوه این التهاب را  مهار 

می کند. 
محققــان بر این باورند که عصاره پوســته دانه قهــوه می تواند به عنوان 
 راهکاری برای درمان بیماری های مزمن متابولیک شامل چاقی و  دیابت 

نوع دو و بیماری های قلبی باشد. 
  Food and Chemical Toxicology   نتایج این مطالعه در نشریه

 منتشر شده است. 

دانستنیها

امروزه افراد از مایکروویو بیشتر استفاده می کنند، اما برخی مواد 
 غذایی را نباید داخل آن گذاشت. 

امروزه افراد از مایکروویو بیشتر استفاده می کنند، اما برخی مواد 
 غذایی را نباید داخل آن گذاشت. مواد غذایی مانند تخم مرغ 
خام یا حتی  آب پز را به هیچ عنوان با پوست داخل مایکروویو 
قرار ندهند.  این کار  باعث ترکیدن پوسته آن در زمان فعالیت 
مایکروویــو خواهد شــد و  می تواند افزون بــر کثیف کردن 

مایکروویو، خطرات دیگری برای افراد  داشته باشد. 
گذاشتن فلفل های تند داخل مایکروویو و حرارت دادن آن هر 
چند باعث  کثیفی این وسیله نخواهد شد و در ظاهر نیز خطری 
ندارد، اما می تواند  افراد را به دردســر بیندازد. فلفل های تند، 
حاوی ماده ای به نام کپسایســین  هستند که با حرارت دیدن 
داخــل مایکروویو، به صورت گاز آزاد  می شــوند. باز کردن در 
مایکروویو و استنشــاق این گاز می تواند باعث  سوزش چشم و 

حتی سوختگی خفیف چشم و گلو شود. 
افراد برای خشــک کردن انگورهایشــان باید دور مایکروویو 
را خط  بکشــند. قرار دادن انگور یا حتی خود کشمش داخل 
مایکروویو می تواند  به سوختن آن ها یا ترکیدن پوسته میوه ها و 
کثیف کردن این وسیله منجر  شود. این امر گاهی ممکن است 
باعث خراب شدن مایکروویو  شود.  شاید گرم کردن آب داخل 

مایکروویو، ترکیب بی خطری به نظر برسد  اما می تواند باعث 
آتش سوزی هم شود. 

زمانی که آب خالص داخل لیوان بلور یا سرامیک در مایکروویو 
گرم  شود، حباب های هوای آن طی  گرم شدن خارج نخواهد 
شد.  با حرکت  دادن لیوان، این حباب های حبس شده به ناگهان 
خارج و باعث فوران  آب داغ خواهند شد. برای پیشگیری از این 
موضوع، بهتر است آب را  در زمان های کوتاه و به دفعات، گرم 

کنند و در حد فاصل آن، یکی دو  بار آن را هم بزنند. 

یک بررسی جهانی نشان می دهد کودکان مبتلا به التهاب 
مفصل دچار  کمبود شدید ویتامین  D  هستند. 

متخصصــان با تاکید بــر اینکه مبتلایان بــه "آرتریت 
روماتوئید "،  شــایع ترین نوع آرتریت در سنین پایین از 
کمبود ویتامین  D  رنج می برند،  اظهار داشتند: افرادی که 
در کشورهای شمالی همچون کانادا و مناطق  شمالی اروپا 
زندگی می کنند بیشتر دچار کمبود این ویتامین در بدن 

و  بیماری فعال مرتبط با آن هستند. 
در کانادا آرتریت از مزمن ترین بیماری های دوران کودکی 
به حســاب  می آید. از هر ۱۰۰۰ کودک در این کشــور 
حدود ســه نفر به بیماری  التهاب مفصل دچار هستند. 
شــیوع آرتریت دوران کودکــی در نقاط  مختلف جهان 
متفاوت است. تفاوت های جغرافیایی در تعداد موارد ابتلا 
 بــه آرتریت دوران کودکی به ژنتیــک، نژاد، فاکتورهای 
محیطی و ســبک  زندگی بســتگی دارد. علت آرتریت 
در کودکان نامشــخص اســت اما  بی تردید تعامل بین 

فاکتورهای محیطی و ژنتیک حائز اهمیت است. 
میزان کافی ویتامین  D  در بدن برای سلامت استخوان ها 
ضروری اســت  و در تنظیم عملکرد سیستم ایمنی بدن 
  D  حیاتی به حســاب می آید. همچنین  سطح ویتامین

تحت تاثیر فاکتورهای ژنتیکی، نوع پوست و دریافت  این 
ویتامین از راه تغذیه است. در این بررسی نتایج ۳۸ مطالعه 
در سراسر جهان مورد بازبینی قرار  گرفت و مشخص شد 
در ۸۴ درصد از آن ها سطح ویتامین  D  در  کودکان مبتلا 
به آرتریت روماتوئید جوانان کمتر از میزان توصیه شده 
 اســت. اطلاعات بدست آمده از بررسی های موجود نشان 
می دهد که تعیین  وضعیت ویتامین  D  در این کودکان 
حائز اهمیت است. همچنین کودکان  مبتلا به آرتریت که 
در مناطق شــمالی، در کانادا و دیگر نقاط جهان  زندگی 
می کنند در برابر کمبود ایــن ویتامین به ویژه در فصل 

زمستان  آسیب پذیر هستند. 

باکمبوداینویتامینکودکانمبتلابهالتهابمفصلمیشوندموادغذاییکهنبایدبههیچوجهداخلماکروویوقراردهید

یک متخصص مغز و اعصاب کودکان درباره »ســندروم 
کودک تکان  خورده« و خطر تکان های شدید در نوزادان 

به والدین هشدار داد. 
مســعود حســن وند عموزاده  متخصص مغز و اعصاب 
کودکان درباره  ســندرم کــودک تکان خــورده  اظهار 
کرد:آسیب به سر ناشــی از بدرفتاری که  به آن  سندرم 
کودک تکان خورده خوانده می شود ،نوعی آسیب ناشی 
از  خشــونت است که شیرخواران و کودکان کمتر از ۳ به 
آن مبتلا می شوند.  آسیب مغزی در نتیجه ضربه مستقیم 
به ســر، پرتاب کردن کودک یا تکان  دادن کودک ایجاد 

می شود. 

وی در ادامه درباره علل سندرم کودک تکان خورده بیان 
کرد : عواملی  همچون نســبت بزرگتر سر به بدن، ضعف 
عضلات گردن، انعطاف پذیــری  جمجمه و نارس بودن 
مغز کودک باعث آسیب پذیری بیشتر کودکان در  مقابل 

ضربه می شوند. 
متخصــص مغز و اعصاب درباره علائم ســندروم کودک 
تکان خورده گفت:  علائم  بالینی این اختلال در فاز حاد 
به صورت بی قراری، شــلی بدن،  استفراغ، تشنج، ایست 
تنفســی و در موارد شــدید کماســت، کودک با خواب 
 آلودگی، کاهش توانایی شیر خوردن، کاهش مهارت های 
حرکتی دست و  پا و حتی ناتوانی در گریه کردن و حرف 

زدن  رو به رو می شود. 

ë  سندرم کودک تکان خورده چگونه تشخیص
داده می شود؟

وی درباره تشــخیص ســندرم کودک تکان خورده بیان 
کرد: از آنجایی که  والدین در وهله اول آســیب به کودک 
را کتمان می کنند، تشــخیص می تواند  در ابتدا مشکل 
باشد، ولی نشانه هایی چون خونریزی های شبکیه چشم، 
 شکســتگی جمجمه، خونریزی زیر پرده ســخت شامه 
مغزی ، شکستگی دنده  ها و آثار کبودی در سر و گردن 

کلید تشخیصی این اختلال خواهند بود. 
وی افزود: مــواردی همچون کــودکان نیازمند مراقبت 
های خاص، تعداد  بــالای فرزندان و وضعیت هایی مثل 
کولیک شیرخوارگی و رفلاکس معده  به مری در کودکان 

که باعث بی قراری زیاد کودک می شــود، سطح سواد  و 
درآمد پایین و اعتیاد در خانواده باعث می شــود والدین 
نتوانند خشــم خود  را نســبت به گریه شیرخوار کنترل 
کنند و با رفتارهای خشونت بار موجب  آسیب به کودک 
شوند، قربانیان آسیب های شدید به سر نیازمند بستری 
در  بخش مراقبت های ویژه کودکان هســتند و اقدامات 
حمایتی، داروهای  ضدتشــنج و گاهی جراحی مغز برای 

درمان این اختلال لازم هستند. 
وی تاکید کرد: لازم است خانواده ها در خصوص خطرات 
تکان دادن شــدید  یا پرتاب کردن کودک آگاهی یابند، 
چرا که یک لحظــه غفلت باعث  عوارض جبران ناپذیر از 
قبیل صرع، اختلال عملکرد شناختی، اختلالات  رفتاری، 
نابینایی و فلج دســت و پا در نتیجه ضربه به سیســتم 

عصبی  آسیب پذیر کودکان می شود. 

تکانشدیدسلامتنوزادراتهدیدمیکند

دارویارزانِایرانی؛سوغاتخارجیها
دکتر علی فاطمی نایب رییس انجمن داروسازان ایران با اشاره 
به  افزایش قاچاق معکوس و چمدانی دارو بویژه به کشورهای 
همسایه،  گفت: راهکار به حداقل رساندن چنین پدیده هایی در 
بازار دارو، واقعی  کردن قیمت آن است. فاطمی درباره مباحث 
مطرح شــده مبنی بر افزایش قیمت داروها و  به ویژه داروهای 
تولید داخلی در کشــور در جهت حمایــت از تولید داخل و 
 همچنین لحاظ پوشش بیمه ای برای بیماران، گفت: باید توجه 
کرد که  دولت هم بزرگترین تولیدکننده و هم بزرگترین مصرف 
کننده دارو در  ایران است. بر همین اساس از دو جهت درباره 
قیمت دارو می تواند  متضرر شود؛ به طوری که اگر قیمت دارو 
پایین نگه داشته شود، دولت  ضرر می کند و صنایع ما فرصت 
سرمایه گذاری لازم برای تحقیق و  توسعه را پیدا نمی کنند. از 
سوی دیگر از آنجایی که دولت بزرگ ترین  مصرف کننده دارو 
در کشور از طریق سیســتم های بیمه ای و یا  بیمارستان های 
کشــور است، اگر قیمت دارو بالا رود، توان پرداخت  دولت هم 
محدود می شود؛ به ویژه در سال های اخیر که با مسائل تحریم 
 هم مواجهیم و درآمد ارزی دولت بســیار کم شــده و بودجه 

عمومی دولت  تکافوی این هزینه ها را نمی کند. 
ë قیمت دارو واقعی شود

وی با بیان اینکه طبیعی اســت که بحث افزایش قیمت دارو، 
موافقین  ومخالفینی داشــته باشــد، افزود: انجمن داروسازان 
ایران بیشتر به دنبال  واقعی شدن قیمت دارو در کشور است. 
در حــال حاضر قیمت دارو  واقعی نیســت. به طوری که با ارز 
۴۲۰۰ تومانــی دارو تولید می کنیم و  سوءاســتفاده هایی هم 
انجام می شــود؛ در حالیکه می تــوان از مکانیزم های  دیگری 
مانند ارز نیمایی برای تولید دارو اســتفاده کرد و سوبسید را 
به  سازمان های بیمه گر و یا مستقیما به خود مصرف کنندگان 
دارو بپردازیم. فاطمــی تاکید کرد: با ادامه وضعیت فعلی فقط 
باعث می شــویم که قاچاق  معکوس دارو افزایش یابد. در حال 
حاضر  آمارها نشــان می دهد که طی  دو سال اخیر به ویژه در 
سال ۱۳۹۸ روند معکوس قاچاق دارو، زیاد  شده است. واقعیت 
این اســت که در حال حاضر کشفیات داروهای قاچاق  که از 
ایران به سمت کشورهای همسایه می رود، افزایش یافته است. 

وی ادامه داد: فکر می کنم هیچ  راه حلی وجود ندارد،  مگر اینکه 

دولت به  سمت واقعی سازی قیمت دارو رود. اگر هم می خواهد 
از بیماران و قشر  آسیب پذیر جامعه حمایت کند، این حمایت 
به صورت مستقیم باشــد. یعنی  یا به بیماران به ویژه بیماران 
خاص که مصرف کننده دارو هستند،  سوبسید دهند یا از طریق 
سیســتم های بیمه ای این حمایت را انجام دهند.  در غیر این 

صورت سرمایه های ملی ما از ایران خارج می شود. 
ë   دلالی در داروخانه

نایب رییس انجمن داروســازان ایران با بیان اینکه ۹۷ درصد 
داروهای  کشور در داخل تولید می شوند و سه درصد وارداتی 
هم بیشتر شــامل  داروهای "های تک" هســتند، اظهار کرد: 
مجمع عمومی انجمن  داروســازان سراســر کشور، پنجشنبه 
گذشته جلسه ای با مســئولان وزارت  بهداشت داشت که در 
آنجا افزایش پدیده قاچاق معکوس دارو به خارج  از ایران مورد 
بحث قــرار گرفت. داروخانه هایی بودند که در حجم زیاد  دارو 
خریده بودند و بعدا از طریق واسطه هایی این داروها را از کشور 
 خارج می کردند. برخی داروها هم اصلا وارد سیستم داروخانه 
نمی شود  و از طریق مکانیزم های دیگر از کشور خارج می شوند. 
مانند مواردی  که به عنوان فروش چمدانی دارو معروف است. 
در عین حال در برخی  موارد هم شاهدیم که افراد از کشورهای 
همسایه به ایران ســفر می کنند و  یکی از اقلامی که سوغات 
با خودشان می برند، داروهای ارزان قیمت  ایران است که با ارز 

۴۲۰۰ تومانی برای بیماران ایرانی تهیه می شود،  اما در عمل 
به صورت چمدانی خارج می شــود. فاطمی با اشــاره به برخی 
اظهارات مبنی بر احتمال سوءاستفاده از  دفترچه های بیمه با 
آزاد شــدن ارز دارو و واقعی شدن قیمت آن، اظهار  کرد: یکی 
از راه حل هایی که وزارت بهداشت روی آن تاکید دارد،  استفاده 
از ظرفیت پرونده الکترونیک ســلامت اســت. در حال حاضر 
 وزارت بهداشت می تواند از طریق سامانه هایی که دارد وضعیت 
توزیع  داروها را از شرکت های پخش کننده دارو و داروخانه ها 
رصد کنــد، اما  اگر پرونــده الکترونیک ســلامت، راه اندازی 
شــود، مصرف دارو به ویژه  داروهای خاص و گران قیمت رصد 
می شــود؛ به طوریکه زنجیره دارو از  تولیــد و واردات تا توزیع 
و مصرف رصد می شــود. البته ممکن است این  اقدام در ابتدا 
برای کلیه داروها امکان پذیر نباشــد، اما برای داروهای  خاص 
می تواند به زودی اتفاق افتد. وی افزود: البته متاســفانه یکی از 
محدودیت هایمان این اســت که  داروخانه ها زیرساخت لازم 
برای اســتفاده از پرونده الکترونیک سلامت  را داشته باشند. 
در ایران زیرساخت های اینترنتی به طور خوب فراهم  نیست و 
ممکن اســت از نظر فنی اشکالاتی پیش آید. بر همین اساس 
در  حال حاضر جلســاتی را به صورت مــداوم با اداره فناوری 
وزارت  بهداشــت داریم تا مطمئن شــویم که این مکانیزم در 

عمل دچار مشکل  نخواهد شد. 


